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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 1ης Μαρτίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.24 μ.μ. 

Αρ. 26 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει εισήγηση για ένα νομοσχέδιο να κηρυχθεί ως επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.   Το 
νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Αν δεν 
υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται ως επείγον και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή, με την παράκληση να συνέλθει, για να το μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(Διαχείριση και άλλα Θέματα) (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.043-2012). 

 Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

2.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2012 Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.044-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.045-2012). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

4.  Ο περί Σχολικών Κυλικείων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.046-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

5.  O περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 
2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.047-2012). 

6.  Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.049-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2012 Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.050-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.051-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9.  O περί της Εφαρμογής της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.052-2012). 

Υγείας  Υγείας  

10.  Έκθεση αποσταλείσα από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, μετά την έγκριση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο ημερομηνίας 
14.2.2012, για την αναπροσαρμογή των 
διοικητικών ορίων των κοινοτήτων Μαμωνιών 
και Χολετριών, σύμφωνα με το άρθρο 114(γ) 
των περί Κοινοτήτων Νόμων του 1999 έως 
2011. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

11.  Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής γης 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή έχει 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφαση αρ. 70.894, ημερομηνίας 2 
Αυγούστου 2010. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

12.  Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς 
την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου του 2011 Νόμου του 2011 [Ν. 
5(ΙΙ)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

 1. Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημόσιων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.019-2012). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, και 
Αβέρωφ Νεοφύτου, 
βουλευτή του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών 

2. Ο περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων 
Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών 
Συμβουλίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 

Αβέρωφ Νεοφύτου, Ιωνά 
Νικολάου, Γεώργιο 
Γεωργίου, Τάσο 
Μητσόπουλο και Κυριάκο 

 Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.02.053.020-2012). Χατζηγιάννη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

3. Ο περί Ουσιωδών Υπηρεσιών (Αποτροπή 
Απεργιών και Παραπομπή Διαφορών σε 
Διαιτησία) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.021-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

4. Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.022-2012). 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Νομικών  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπεται, η επιτροπή για πέντε λεπτά... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επιτρέπεται για δέκα λεπτά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Δε θα κάνουμε διάλειμμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα συνεχίσουμε, νομίζω· θα συνεχίσουμε με τα υπόλοιπα μέχρι να έρθει η επιτροπή στην αίθουσα. 
 Προχωρούμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα, «Ο περί Ηλεκτρονικού Χρήματος Νόμος του 2012», είναι εξ αναβολής και ζητείται η 
περαιτέρω αναβολή του.   

 Το υπʼ αριθμόν 2 θέμα, το οποίο είναι εξ αναβολής, τιτλοφορείται «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και 
συμπληρωματική έκθεση.  Και οι δύο εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Χρίστος Μέσης Φειδίας Σαρίκας 

 Ανδρέας Κυπριανού Δημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13, 20 και 27 Ιανουαρίου και στις 3 Φεβρουαρίου 2012.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Γραφείου Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ). Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, παρʼ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
Κανονισμών του 1991 έως 2009, έτσι ώστε μεταξύ άλλων να αναθεωρηθούν διάφορα τέλη που επιβάλλονται 
με βάση τους εν λόγω κανονισμούς, να μετατραπούν τα καθοριζόμενα σε αυτούς ποσά τελών από λίρες σε 
ευρώ και επιπρόσθετα να αναθεωρηθούν τα όρια ποιότητας των βιομηχανικών απορριμματικών υγρών που 
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διοχετεύονται στο σύστημα και να γίνουν άλλες σχετικές διορθώσεις όσον αφορά την απόρριψη των 
βιομηχανικών απορριμματικών υγρών στο σύστημα αυτό.  

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς προβλέπονται οι πιο κάτω τροποποιήσεις: 

1. Γίνεται εισήγηση για αύξηση του τέλους που καταβάλλεται για ανανέωση της άδειας για κατασκευή ή 
ανακατασκευή ή διενέργεια μετατροπών, προσθηκών ή επισκευών κ.λπ. σε οχετό οικοδομής, ιδιωτικό 
υπόνομο οικοδομής ή ιδιωτικό σύστημα διάθεσης λυμάτων από £5 (5 Λ.Κ.) σε €30 και για αύξηση της 
περιόδου ισχύος της ανανεωμένης άδειας από ένα χρόνο σε δύο χρόνια.  

2. Γίνεται εισήγηση για αύξηση του κατώτατου ορίου τέλους το οποίο το ΣΑΛΑ δύναται να επιβάλλει 
αναφορικά με οποιαδήποτε άδεια χορηγείται από αυτό με βάση τις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών 
από £5 (5 Λ.Κ.) σε €60. Γίνεται επίσης εισήγηση, που περιλαμβάνεται σε σχετική επιφύλαξη, σε 
περίπτωση που διαπιστωθεί από το συμβούλιο ότι το 2% στην προϋπολογιζόμενη δαπάνη του έργου 
υπερβαίνει το καταβληθέν κατώτατο τέλος, ο αιτητής να υποχρεούται να καταβάλει τη διαφορά. 

3. Γίνεται εισήγηση για απαγόρευση της χρήσης συσκευής άλεσης απορριμμάτων, αφού οι ισχύοντες 
βασικοί κανονισμοί επιτρέπουν τη χρήση τέτοιων συσκευών κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις. 

4. Γίνεται εισήγηση για αύξηση των ορίων ποιότητας των βιομηχανικών αποβλήτων που διοχετεύονται στο 
σύστημα από 300 mg/ltr σε 400 mg/ltr για την παράμετρο BOD5 και από 600mg/ltr σε 800mg/ltr για την 
παράμετρο COD. Γίνονται επίσης  σχετικές διορθώσεις και προσθήκες αναφορικά με τα επιτρεπόμενα 
όρια ορισμένων χαρακτηριστικών των βιομηχανικών απορριμματικών υγρών που διοχετεύονται στο 
σύστημα. 

5. Γίνεται εισήγηση για αύξηση του τέλους το οποίο το ΣΑΛΑ επιβάλλει για τη σύνδεση υποστατικού με το 
δημόσιο υπόνομο, για καθεμιά σύνδεση με το δημόσιο υπόνομο οικοδομής ή με το δημόσιο υπόνομο 
από £10 (10 Λ.Κ.) σε €20. 

6. Προτείνεται η αύξηση του ανώτατου ορίου του τέλους αποχέτευσης ομβρίων υδάτων που επιβάλλει το 
συμβούλιο από 0,068  του σεντ για κάθε λίρα ή ποσοστό 0,68 τοις χιλίοις σε 0,12 του σεντ για κάθε 
ευρώ ή ποσοστό 1,2 τοις χιλίοις. Επίσης, γίνεται η ανάλογη διόρθωση και προσθήκη στη σχετική 
επιφύλαξη του ανώτατου ορίου του εν λόγω τέλους κλιμακωτά για κάθε έτος για την περίοδο από το 
2012 μέχρι το 2016 (δηλαδή 0,08 του σεντ μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012, 0,09 του σεντ μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2013, 0,1 του σεντ μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2014, 0,11 του σεντ μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 
2015 και 0,12 του σεντ μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2016). 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών, το ΣΑΛΑ κατέθεσε σχετική  έκθεση μαζί με το 
κείμενο των κανονισμών, στην οποία επεξηγούνται οι λόγοι για τους οποίους κρίνει ότι οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις είναι αναγκαίες και τις κατηγοριοποιεί ως ακολούθως:  

1. Τέλη έκδοσης άδειας κατασκευής ιδιωτικού υπονόμου οικοδομής και σύνδεσης με το σύστημα 

 Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις έχουν ως βασικό σκοπό τη διασφάλιση της φερεγγυότητας του 
συμβουλίου όσον αφορά τις υποχρεώσεις του για την επέκταση, συντήρηση και λειτουργία του 
αποχετευτικού συστήματος. Όπως επίσης αναφέρει η σχετική έκθεση, το ΣΑΛΑ διεξήγαγε έρευνα όσον 
αφορά το ύψος τέλους άδειας που είχε καταβληθεί από ιδιοκτήτες που υπέβαλαν αίτηση για σύνδεση 
κατά τα έτη 2003-2005, περίοδο κατά την οποία υπήρχε πολύ μεγάλος αριθμός αιτήσεων. Σύμφωνα με 
τα αποτελέσματα της έρευνας, διαφαίνεται ότι ποσοστό πέραν του 85% εμπίπτει στην κατηγορία 
χρέωσης που κυμαίνεται από €35 μέχρι €55. Λαμβάνοντας υπόψη αυτά τα αποτελέσματα, αλλά και τις 
αυξήσεις του κόστους στην οικοδομική βιομηχανία τα τελευταία χρόνια, προτείνεται η αύξηση των πιο 
πάνω τελών. Ειδικότερα, το κατώτατο όριο τέλους αναφορικά με οποιαδήποτε άδεια χορηγείται με βάση 
τις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών αυξάνεται από £5 (5 Λ.Κ.) σε €60, ώστε να καλύπτει το κόστος 
για το 85%-90% των αιτήσεων που υποβάλλονται στο συμβούλιο.  Παράλληλα, με τη διευθέτηση αυτή 
θα διευκολύνεται και ο πελάτης, διότι θα μπορεί να προπληρώνει το ποσό με την υποβολή της αίτησής 
του, χωρίς να χρειάζεται να προσέλθει για δεύτερη φορά στα γραφεία του συμβουλίου για την πληρωμή 
του τέλους μετά την ολοκλήρωση της σύνδεσης. 

2. Βιομηχανικά απορριμματικά υγρά 

 Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις έγιναν κατόπιν εισήγησης του τεχνικού τμήματος του συμβουλίου. 
Ειδικότερα, η απαγόρευση  της χρήσης συσκευής άλεσης απορριμμάτων προτείνεται, για να 
αποφεύγονται προβλήματα κακής λειτουργίας του συστήματος. Οι υπόλοιπες προτεινόμενες 
τροποποιήσεις, που αφορούν τα βιομηχανικά απορριμματικά υγρά, αυξάνουν τα όρια ποιότητας 
ορισμένων παραμέτρων των βιομηχανικών αποβλήτων που διοχετεύονται στο σύστημα και διορθώνουν 
λάθη στα επιτρεπόμενα όρια σε ορισμένα χαρακτηριστικά των βιομηχανικών απορριμματικών υγρών. 
Επίσης, περιλαμβάνουν πρόνοια που αφορά την αγωγιμότητα των υγρών αποβλήτων που 
διοχετεύονται στο σύστημα. 
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3. Τέλη αποχέτευσης ομβρίων υδάτων 

 Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αποσκοπούν κυρίως στην ικανοποίηση της ανάγκης για μείωση της 
διαφοράς μεταξύ του πραγματικού κόστους κατασκευής, συντήρησης και λειτουργίας του συστήματος 
και του τέλους το οποίο επιβάλλεται για το σκοπό αυτό. Συγκεκριμένα, η ανάγκη για αύξηση των τελών 
αποχέτευσης ομβρίων υδάτων από το 2012 προκύπτει από την αδυναμία του υφιστάμενου τέλους να 
καλύψει τα λειτουργικά και διαχειριστικά έξοδα του συστήματος ομβρίων υδάτων. Περαιτέρω, οι 
τεράστιες επενδύσεις που έγιναν σε έργα αποχέτευσης ομβρίων υδάτων από το συμβούλιο τα τελευταία 
χρόνια, που θα συνεχιστούν για τα επόμενα δέκα τουλάχιστον χρόνια, καθιστούν αναγκαία την επιβολή 
αυξημένων αποχετευτικών τελών ομβρίων υδάτων. 

           Απαντώντας σε σχετικές ερωτήσεις του προέδρου και των μελών της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του 
ΣΑΛΑ επισήμανε στην επιτροπή πως το κάθε συμβούλιο αποχετεύσεων έχει τους δικούς του κανονισμούς 
λειτουργίας και ενεργεί ανάλογα με τις εκάστοτε δικές του ανάγκες, ανεξάρτητα από τις ενέργειες οποιουδήποτε 
άλλου συμβουλίου. Επομένως, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, τα τέλη που επιβάλλει το ΣΑΛΑ δεν πρέπει 
να είναι κατ’ ανάγκην ανάλογα με αυτά των άλλων συμβουλίων, δίνοντας έμφαση στην προτεινόμενη αύξηση 
του κατώτατου ορίου τέλους, το οποίο το συμβούλιο επιβάλλει για οποιαδήποτε άδεια χορηγείται, από £5 (5 
Λ.Κ.) σε €60. Όπως επισήμανε ο ίδιος εκπρόσωπος, η πάγια πολιτική του συμβουλίου είναι να επιβάλλει τέλη 
σύμφωνα με το κόστος παροχής των σχετικών υπηρεσιών. Σχετικά με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις στα 
βιομηχανικά απορριμματικά υγρά, ανέφερε ότι αυτές έγιναν κατόπιν εισήγησης του τεχνικού τμήματος του 
συμβούλιου και αφού ζητήθηκαν οι απόψεις του Τμήματος Περιβάλλοντος. 

        Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος, αναφερόμενος στα προβλήματα που αντιμετωπίζουν πολλά συμβούλια 
αποχετεύσεων εξαιτίας της μη επανεκτίμησης της αξίας της ακίνητης ιδιοκτησίας στην περιοχή τους, τόνισε ότι 
το ΣΑΛΑ έχει αντιμετωπίσει αρκετά αποτελεσματικά το συγκεκριμένο πρόβλημα με τη διενέργεια επιτόπου 
εκτιμήσεων και έτσι έχει περιορίσει την απώλεια εσόδων σε επίπεδα πολύ χαμηλότερα σε σύγκριση με άλλα 
συμβούλια αποχετεύσεων. Παρ’ όλα αυτά, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, το ΣΑΛΑ αντιμετωπίζει σοβαρά 
προβλήματα που αφορούν την οικονομική βιωσιμότητά του και γι’ αυτό κρίνει τις αυξήσεις των τελών που 
προτείνει ως επιβεβλημένες. Επιπρόσθετα, επισήμανε στην επιτροπή ότι, ενώ το συμβούλιο αυτό προχωρά σε 
εκτέλεση έργων τα οποία προϋποθέτουν συνεισφορά από το κράτος για την εκτέλεσή τους, ένα μεγάλο μέρος 
αυτής της συνεισφοράς παρουσιάζεται να εκκρεμεί. Συναφώς, κατατέθηκε στην επιτροπή επεξηγηματικό 
σημείωμα του γενικού διευθυντή του συμβουλίου που παρουσιάζει λεπτομερώς το πρόγραμμα 
χρηματοδότησης της κυβερνητικής συνεισφοράς για έργα που εκτελούνται από το συμβούλιο, καθώς και 
συγκεκριμένη πρόταση για τη χρηματοδότηση της κυβερνητικής συνεισφοράς  μέσω νέων δανείων και άλλων 
πηγών χρηματοδότησης. 

         Σημειώνεται συναφώς ότι η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα διάφορα οικονομικά και άλλα προβλήματα 
που κατά καιρούς αντιμετωπίζουν στη λειτουργία τους τα συμβούλια αποχετεύσεων, αποφάσισε την εγγραφή 
σχετικού αυτεπάγγελτου θέματος, που θα εξεταστεί στην παρουσία του Υπουργού Εσωτερικών, με πρόθεση 
να μελετηθεί το πιο πάνω θέμα σε όλες του τις παραμέτρους και να καταβληθεί προσπάθεια να εξευρεθούν 
λύσεις. 

Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών αυτών, η επιτροπή εξέφρασε τον προβληματισμό 
της για την προτεινόμενη αύξηση του κατώτατου ορίου τέλους, το οποίο το συμβούλιο θα επιβάλλει για 
οποιαδήποτε άδεια χορηγείται, από £5 (5 Λ.Κ.) σε €60 και τόνισε σχετικά ότι αυτό είναι πολύ πιο υψηλό σε 
σύγκριση με το τι επιβάλλεται από άλλα συμβούλια αποχετεύσεων. Επιπλέον, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν 
τον προβληματισμό τους για τις προτεινόμενες τροποποιήσεις στην ποιότητα των βιομηχανικών 
απορριμματικών υγρών, σημειώνοντας ότι παρόμοιες ρυθμίσεις δεν ισχύουν ή δεν προωθούνται από άλλα 
συμβούλια αποχετεύσεων, και τόνισαν σχετικά την ανάγκη διεξαγωγής περιβαλλοντικής μελέτης που να 
δικαιολογεί τις προτεινόμενες τροποποιήσεις επισημαίνοντας ότι η παρουσία επιστημόνων ενδεχομένως να 
διαφώτιζε την επιτροπή επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των 
κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και τα μέλη της επιτροπής  βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται στην ολομέλεια της Βουλής για τη λήψη τελικής 
απόφασης για την έγκριση των κανονισμών. 
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Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Κυπριανού Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Δημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ετοίμασε έκθεση για τους κανονισμούς 
με ημερομηνία 14 Φεβρουαρίου 2012.  Η έκθεση αυτή παραπέμφθηκε στην ολομέλεια της Βουλής στις 16 
Φεβρουαρίου 2012.  Η ολομέλεια της Βουλής αποφάσισε την παραπομπή των κανονισμών αυτών στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Εσωτερικών για σκοπούς επανεξέτασης και την επαναφορά τους ενώπιόν της σε 
δεκαπέντε μέρες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε τους κανονισμούς σε σημερινή συνεδρία της, 
στα πλαίσια της οποίας έγινε ανταλλαγή απόψεων μεταξύ των μελών της για τους κανονισμούς αυτούς. 

 Στα πλαίσια αυτά η επιτροπή αποφάσισε ομόφωνα τα ακόλουθα: 

1. Την επανεξέταση σε μεταγενέστερο στάδιο των προνοιών των Κανονισμών 17 και 24 των πιο πάνω 
κανονισμών, που αναφέρονται στην εισήγηση για απαγόρευση χρήσης συσκευής άλεσης απορριμμάτων 
και στην αύξηση των ορίων ποιότητας των βιομηχανικών αποβλήτων που διοχετεύονται στο σύστημα, 
αντίστοιχα.   

2. Τη μείωση των τελών για την έκδοση άδειας για κατασκευή ή ανακατασκευή ή για μετατροπές σε οχετό 
οικοδομής από €30 που προτείνονται με τους κανονισμούς σε €20.   

3. Τη μείωση του κατώτατου ορίου τέλους που καταβάλλεται αναφορικά με οποιαδήποτε άδεια από €60 
που προτείνεται σε €50. 

4. Τον καθορισμό των κλιμακωτών ανώτατων ορίων των τελών αποχέτευσης ομβρίων υδάτων που 
επιβάλλει το συμβούλιο από 0,068 του σεντ για κάθε λίρα ή ποσοστό 0,68 τοις χιλίοις σε 0,075 του σεντ 
για κάθε ευρώ ή ποσοστό 0,75 τοις χιλίοις μόνο για τα έτη 2012 και 2013, αντί των προτεινόμενων στους 
κανονισμούς κλιμακωτών ανώτατων ορίων των πιο πάνω τελών για την περίοδο από την 31η 
Δεκεμβρίου 2012 μέχρι και την 31η Δεκεμβρίου 2016.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί διαμορφώθηκαν τελικά με βάση τα όσα προαναφέρθηκαν. 

 Η επιτροπή επιφυλάσσεται να επανεξετάσει τους Κανονισμούς 17 και 24 σε νέες συνεδρίες της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ;  Θέλει να μιλήσει κάποιος για τους περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας Κανονισμούς;   

 Ο κ. Λαμάρης. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η επιτροπή σε σημερινή της συνεδρία αποφάσισε κάποιες τροποποιήσεις των 
συγκεκριμένων κανονισμών, οι οποίες είναι... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ τους συναδέλφους να τις σημειώσουν, όσοι δεν τις έχουν διαβάσει, όσοι δεν τις έχουν υπόψη 
τους. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θα ψηφιστεί το μέρος εκείνο από τους κανονισμούς τους κυβερνητικούς που αφορά τις αυξήσεις στα 
τέλη σύνδεσης και στην άδεια σύνδεσης και στα τέλη ομβρίων υδάτων και θα παραμείνει σε μεταγενέστερο 
στάδιο ό,τι αφορά την ποιότητα των λυμάτων που δέχεται το σύστημα.  Και η διαφοροποίηση που προτείνεται 
σχετικά με τα τέλη είναι...  Το τέλος έκδοσης άδειας για την κατασκευή προτεινόταν να είναι στα €30... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντί; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Να είναι €20 αντί €30, που πρότειναν οι κανονισμοί, και το τέλος που καταβάλλεται αναφορικά με την 
άδεια σύνδεσης, αντί €60, να είναι €50.  Αυτά πληρώνονται μία φορά μόνο από κάθε ιδιοκτήτη.  Και για τα τέλη 
των ομβρίων υδάτων προτείνεται μία κλιμακωτή αύξηση ανώτατου τέλους που πάει μέχρι το 2016.  Εδώ 
πρέπει να πω ότι πρέπει να επανέλθει η επιτροπή σύντομα, διότι τα συστήματα, αυτοί οι οργανισμοί, για να 
δανειοδοτηθούν τα έργα τους, υποβάλλουν, είτε στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων είτε οπουδήποτε 
αλλού, για να δανειοδοτηθούν, τα προβλεπόμενα έσοδά τους στα χρόνια που ζητούν το δάνειο.  Επομένως, 
δεν μπορούμε να τους αφήσομε... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ζήτα αναβολή. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Γιʼ αυτό εμείς, η επιτροπή αποφάσισε από €0,68 που είναι σήμερα να πάει για το 2012 και το 2013 στα 
€0,75 και μετά θα επανέλθει η Βουλή να δούμε πώς ρυθμίζουμε το θέμα για τα υπόλοιπα χρόνια. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τα υπόλοιπα διαγράφονται. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τα υπόλοιπα διαγράφονται. 

 Αυτή είναι η τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή είναι η ομόφωνη θέση της επιτροπής Εσωτερικών.  Ήμουν και εγώ παρών. 

 Θέλω να ακούσω τη θέση των κομμάτων.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνο.  Δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση.  Επομένως... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Περίμενε!  Δε θα το διαβάσει; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Θα το δούμε μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει κάποιος που θέλει να μιλήσει εναντίον; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Επομένως, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   
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 Τα θέματα υπʼ αριθμόν 3, 4 και 5 δεν είναι έτοιμα. 

 Προχωρούμε στο υπʼ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2012 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2012 Νόμος του 2011» 

Παρόντες:  

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Πάμπος Παπαγεωργίου  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 29 Φεβρουαρίου 2012. Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 
Συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 2012 όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή προέβλεπε δαπάνες 
ύψους €9.748.442 και έσοδα ύψους €7.484.269, τα οποία προέρχονται κυρίως από ετήσιες συνδρομές και 
άλλα ετήσια δικαιώματα (€5.605.867), καθώς και από τόκους εισπρακτέους (€733.500). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προβλεπόμενες δαπάνες του ΧΑΚ 
για το 2012 αφορούν τακτικές δαπάνες (€6.880.797), κεφαλαιουχικές (αναπτυξιακές) δαπάνες (€2.767.645) και 
μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το αποθεματικό του ΧΑΚ θα διατηρηθεί στα €20 εκατομ. 
περίπου. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος του Συμβουλίου δήλωσε ότι η 
παγκόσμια χρηματοοικονομική κρίση έχει επηρεάσει δυσμενώς και τη χρηματιστηριακή αγορά της Κύπρου, η 
οποία δυστυχώς έχει επηρεαστεί και από τα γεγονότα στην Ελλάδα, αφού, σύμφωνα με τον ίδιο, η κυπριακή 
οικονομία κατέστη έρμαιο της ελληνικής οικονομίας και της συνεχιζόμενης αβεβαιότητας που επικρατεί.  Ως 
αποτέλεσμα, οι συνθήκες αυτές προκαλούν ανησυχία και νευρικότητα στους επενδυτές, οι οποίοι δε θέλουν να 
αναλάβουν οποιουσδήποτε επενδυτικούς κινδύνους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η συνολική αξία διαπραγμάτευσης 
ανήλθε στα €388 δις σε σχέση με €875 δις το 2010 και η μείωση του γενικού δείκτη ανήλθε στο 72%. 

 Συναφώς, ο πρόεδρος του συμβουλίου του ΧΑΚ δήλωσε ότι το ΧΑΚ, σε μια προσπάθεια ανάκαμψης, 
συνεχίζει να προσφέρει στους επενδυτές περισσότερες επιλογές με την εισαγωγή νέων προϊόντων, υπηρεσιών 
και χρηματιστηριακών εργαλείων και ότι με την προώθηση των πιστοποιητικών παραστάσεως μετοχών των 
αμοιβαίων κεφαλαίων, την εισαγωγή εταιρειών για μεγάλα έργα, τη δημιουργία εναλλακτικής αγοράς και την 
ανάπτυξη της δευτερεύουσας αγοράς των ομολόγων και χρεογράφων αναμένεται να υπάρξει αύξηση των 
συναλλαγών και των εσόδων. 

 Ακολούθως ο ίδιος αξιωματούχος αναφέρθηκε στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 
μετοχοποίηση και ιδιωτικοποίηση του ΧΑΚ, καταθέτοντας σχετική επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 21ης  Δεκεμβρίου 2011, σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρία του 
ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίου 2011, έλαβε σχετική απόφαση και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να 
προβεί σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για την υλοποίησή της.  Όπως σχετικά αναφέρεται, η απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου θα υλοποιηθεί σε δύο στάδια.  Το πρώτο στάδιο αφορά τη μετοχοποίηση του 
οργανισμού μέσω της ετοιμασίας σχετικού νομοσχεδίου που να προβλέπει  τη λειτουργία του ΧΑΚ ως νομικού 
προσώπου ιδιωτικού δικαίου με μοναδικό μέτοχο το κράτος και το δεύτερο στάδιο αφορά την ιδιωτικοποίηση, 
δηλαδή τη διάθεση της συμμετοχής του κράτους στο μετοχικό κεφάλαιο του ΧΑΚ σε ιδιώτες θεσμικούς 
επενδυτές. 

 Οι ενέργειες που προγραμματίζεται να γίνουν περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Διαβούλευση με εμπλεκόμενους φορείς. 

2.  Κατάρτιση σχετικής νομοθεσίας που να διέπει τη λειτουργία του ΧΑΚ ως νομικού προσώπου ιδιωτικού 
δικαίου-εταιρείας (μετοχοποίηση). 
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3. Πρόσληψη συμβούλων για τη διερεύνηση και ανεύρεση της πιο πρόσφορης για το δημόσιο και την 
κυπριακή κεφαλαιαγορά μεθόδου ιδιωτικοποίησης και την αποτίμηση της αξίας του ΧΑΚ, για την 
επωφελέστερη για το δημόσιο και την κυπριακή κεφαλαιαγορά διάθεση των μετοχών και την κατάρτιση 
συμφωνιών με τους νέους εταίρους. 

Περαιτέρω, στη σχετική επιστολή αναφέρεται ότι με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
είναι απαίτηση του Υπουργού Οικονομικών όπως παγοποιηθούν ενέργειες και αποφάσεις για αγορές, 
προσλήψεις, προαγωγές ή αναβαθμίσεις των παρεχόμενων υπηρεσιών και γενικώς η ανάληψη νέων 
υποχρεώσεων, που θα είχαν οικονομικές επιπτώσεις για το ΧΑΚ.  Κατά συνέπεια, δεν πρέπει να αναληφθούν 
οποιεσδήποτε νέες συμβατικές υποχρεώσεις που να δεσμεύουν ή να προκαθορίζουν θέματα πολιτικής ή να 
επηρεάζουν, πέραν της τρέχουσας διαχείρισης, τα οικονομικά του ΧΑΚ.   

 Σχολιάζοντας τα πιο πάνω, ο πρόεδρος του Συμβουλίου του ΧΑΚ δήλωσε ότι το Συμβούλιο σέβεται την 
εν λόγω απόφαση και παραμένει στη διάθεση του Υπουργού Οικονομικών, για να βοηθήσει στη σωστή 
υλοποίησή της, κρίνοντας ότι πρέπει να μελετηθούν ιδιαίτερα οι πιο κάτω πτυχές: 

1. To μοντέλο του χρηματιστηρίου και οι συνεργάτες/ιδιοκτήτες. 

2. Ο χρόνος ιδιωτικοποίησης. 

3. Η εκτίμηση της αξίας. 

4. Η διασφάλιση των δικαιωμάτων των υπαλλήλων. 

 Ο πρόεδρος του Συμβουλίου του ΧΑΚ συμπλήρωσε ότι το κριτήριο επιλογής των νέων συνεργατών δεν 
πρέπει να είναι τα έσοδα αλλά το όραμα και το πρόγραμμα ανάπτυξης του χρηματιστηρίου και, ανεξάρτητα 
από την ιδιοκτησιακή του μορφή, το ΧΑΚ πρέπει να παραμείνει και να λειτουργεί προς όφελος της οικονομίας. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι στην επιτροπή κατατέθηκε με επιστολή, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, 
κατάλογος στον οποίο παρατίθενται τα περιουσιακά στοιχεία του ΧΑΚ, τα οποία ανέρχονται στα €28.889.139. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού του ΧΑΚ, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, βάσει υποβληθέντος αναθεωρημένου κειμένου, ώστε οι συνολικές 
δαπάνες των οποίων ζητείται έγκριση πληρωμής να μειωθούν στα €9.636.748. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκε εναντίον της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, για λόγους που θα επεξηγηθούν κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι η μείωση των υπό έγκριση δαπανών στον προϋπολογισμό οφείλεται στην αναγκαία 
αναπροσαρμογή που επήλθε, λόγω των διάφορων νομοθετικών ρυθμίσεων που ψηφίστηκαν από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στα πλαίσια των ληφθέντων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής 
λιτότητας, τα οποία κοινοποιήθηκαν στους επηρεαζόμενους ημικρατικούς οργανισμούς με σχετική εγκύκλιο του 
Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις διαφωνούν με τις επιμέρους αναπροσαρμογές που επήλθαν στο υπό ψήφιση 
νομοσχέδιο, κατόπιν εισήγησης της πλειοψηφίας της επιτροπής, αναφορικά με την απαγόρευση πρόσληψης 
νέου έκτακτου προσωπικού και πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής κατά το 2012.  Οι προσαρμογές αυτές είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2012, που προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος με 
τη διαφωνία των βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης.  Σημειώνεται ότι, 
σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου, ο τίτλος του θα τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΔΗΚΟ, ΑΚΕΛ, ΕΔΕΚ υπέρ.  Οικολόγοι εναντίον.  ΔΗΣΥ στην ολομέλεια. 
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Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Μητσόπουλε. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, από τη θέση μου, θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός είχε πέρσι καταψηφίσει το σχετικό προϋπολογισμό με το σκεπτικό ότι καθυστερεί σημαντικά η 
διαδικασία για την ιδιωτικοποίηση του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου.  Φέτος έχουμε με ικανοποίηση 
καταγράψει την πολιτική τοποθέτηση της κυβέρνησης για προώθηση της διαδικασίας ιδιωτικοποίησης.  
Συνεπώς, διαπιστώνουμε ότι υπάρχει μία εκ πρώτης όψεως αλλαγή πλεύσης, η οποία εμάς μας ικανοποιεί.  
Παρά ταύτα, μας ενδιαφέρει εξαιρετικά, κύριε Πρόεδρε, να διασφαλίσουμε ότι η διαδικασία αυτή θα γίνει υπό 
συνθήκες απόλυτης διαφάνειας και με κατοχύρωση του υφιστάμενου προσωπικού και για το λόγο αυτό θα 
τηρήσουμε αποχή κατά τη σημερινή ψηφοφορία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Δεν ξέρω αν θέλει το σώμα να ακούσει την έκθεση, που δεν είναι ομόφωνη.  Νομίζω δε 
χρειάζεται.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Δε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να μιλήσει επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού ύψους €9.636.748 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια και λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 9;   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ψηφοφορία!  Υπάρχει θέμα αποχής εδώ.   

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 9; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2012 Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τελικά ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαέξι αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 
2012 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2012 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 29 Φεβρουαρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ). 
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 Ο προϋπολογισμός του ΟΧΣ για το έτος 2012 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €15.650.846 και 
συνολικά έσοδα ύψους €20.700.273. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα του ΟΧΣ προέρχονται 
κυρίως από τόκους (€15.868.273) και από διάφορες άλλες πηγές (€4.832.000), ενώ οι δαπάνες του 
οργανισμού αφορούν αποδοχές προσωπικού (€5.249.846), δαπάνες διαχείρισης (€1.701.000), αγορά 
στοιχείων πάγιου ενεργητικού (€8.600.000) και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προϋπολογιζόμενα χρηματικά υπόλοιπα (μετρητά στο ταμείο και 
καταθέσεις σε τράπεζες) κατά την 31η Δεκεμβρίου 2011 ανέρχονταν σε €240.000.000 και κατά την 31η 
Δεκεμβρίου 2012 αναμένεται να ανέλθουν σε €260.000.000.   

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού ο πρόεδρος του ΟΧΣ ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο 
οργανισμός διασφαλίζει τη βιωσιμότητά του με την παροχή χαμηλότοκων δανείων και με νοικοκυρεμένη 
οικονομική πολιτική, διατηρώντας παράλληλα τον κοινωνικό του ρόλο.  Επιπροσθέτως, ο πρόεδρος του ΟΧΣ 
ανέφερε ότι κατά το 2011 ο οργανισμός διαχειρίστηκε δάνεια ύψους €200 εκατομ. και ότι ο δείκτης κεφαλαιακής 
επάρκειας του ΟΧΣ ανήλθε στο 24% και η ρευστότητα στο 25%, ποσοστά υψηλότερα από την υποχρέωση του 
οργανισμού τόσο προς την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου όσο και προς τη Συνθήκη της Βασιλείας ΙΙ. 

 Σύμφωνα με στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά το 2011 εγκρίθηκαν από τον 
οργανισμό 3 712 δάνεια συνολικής αξίας €198,6 εκατομ., τα οποία αναλύονται ως ακολούθως: 

1. 783 στεγαστικά δάνεια του ΟΧΣ, ύψους €97,4 εκατομ. 

2. 258 δάνεια του ειδικού κυβερνητικού σχεδίου, ύψους €33,2 εκατομ. 

3. 225 δάνεια του ενιαίου κυβερνητικού στεγαστικού σχεδίου, ύψους €10 εκατομ. 

4. 2446 δάνεια του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ύψους €58 εκατομ. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής βουλευτές μέλη της επιτροπής έθεσαν 
ερωτήματα προς τους παρευρισκόμενους εκπροσώπους του ΟΧΣ.  Συναφώς, οι εκπρόσωποι του οργανισμού 
ενημέρωσαν την επιτροπή μεταξύ άλλων ότι οι καθυστερημένες δόσεις των πελατών του οργανισμού για 
δάνεια για το έτος 2011 ανήλθαν στο 12% και ότι έχουν υπολογιστεί είκοσι μη εξυπηρετούμενα δάνεια. 
Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι το ταμείο συντάξεων του οργανισμού με βάση αναλογιστική 
μελέτη είναι απόλυτα υγιές.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, υιοθετεί τους σκοπούς του νομοσχεδίου και εισηγείται 
την ψήφισή του για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΧΣ για το 2012 όπως αυτό έχει 
διαμορφωθεί βάσει υποβληθέντος αναθεωρημένου κειμένου, ώστε οι συνολικές δαπάνες των οποίων ζητείται 
έγκριση πληρωμής να μειωθούν στα €15.489.456, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του νομοσχεδίου, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2012 Νόμος του 
2012». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς 
και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Η μείωση των υπό έγκριση δαπανών στον προϋπολογισμό οφείλεται στην αναγκαία αναπροσαρμογή 
που επήλθε λόγω των διάφορων νομοθετικών ρυθμίσεων που ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στα πλαίσια των ληφθέντων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής λιτότητας, τα οποία 
κοινοποιήθηκαν στους επηρεαζόμενους ημικρατικούς οργανισμούς με σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου 
Οικονομικών, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012. 

 Σημειώνεται τέλος ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις διαφωνούν με τις επιμέρους αναπροσαρμογές που επήλθαν στο νομοσχέδιο, ύστερα από 
εισήγηση της πλειοψηφίας της επιτροπής, αναφορικά με την απαγόρευση πρόσληψης νέου έκτακτου 
προσωπικού και πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής κατά το 
2012. Σημειώνεται ότι οι προσαρμογές αυτές είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2012, που προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος με 
τη διαφωνία των βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο ΔΗΣΥ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 
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Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.  

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους 
15.489.456 ευρώ για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2012 Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπʼ αριθμόν 8 θέμα.  Είναι «Ο περί Μεταφερόμενου Εξοπλισμού υπό Πίεση Νόμος του 2012».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Μεταφερόμενου Εξοπλισμού υπό Πίεση Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Γεώργιος Προκοπίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χάρης Γεωργιάδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιανουαρίου 2012 και στις 23 Φεβρουαρίου 2012.  Στα πλαίσια 
της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης της Ποιότητας, του ΚΕΒΕ, της 
ΠΟΒΕΚ, των εταιρειών πετρελαιοειδών και μεταπωλητών, των εταιρειών υπηρεσιών ελέγχου του εξοπλισμού, 
καθώς και των εταιρειών ιδιοκτητών κυλίνδρων με βιομηχανικά και ψυκτικά αέρια.  Το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και η ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση της υφιστάμενης νομοθεσίας για το Μεταφερόμενο 
Εξοπλισμό υπό Πίεση με νέα νομοθεσία για σκοπούς εναρμόνισης αυτής με την Οδηγία 2010/35/ΕΕ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Ιουνίου 2010 σχετικά με το μεταφερόμενο εξοπλισμό 
υπό πίεση και την κατάργηση των Οδηγιών του Συμβουλίου 76/767/ΕΟΚ, 84/525/ΕΟΚ, 84/526/ΕΟΚ, 
84/527/ΕΟΚ και 1999/36/ΕΚ.   

 Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο θεσπίζονται λεπτομερείς κανόνες για τη μεταφορά εξοπλισμού 
υπό πίεση αφενός για σκοπούς ασφάλειας και αφετέρου για τη διασφάλιση της ελεύθερης κυκλοφορίας του εν 
λόγω εξοπλισμού.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και την εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, με το τελευταίο ρυθμίζονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το πεδίο εφαρμογής της νομοθεσίας για το μεταφερόμενο εξοπλισμό υπό πίεση. 

2. Οι υποχρεώσεις των οικονομικών φορέων (κατασκευαστών, εισαγωγέων, διανομέων, ιδιοκτητών και 
φορέων εκμετάλλευσης) που εμπλέκονται στην αλυσίδα εφοδιασμού του μεταφερόμενου εξοπλισμού 
υπό πίεση. 

3. Οι διαδικασίες αξιολόγησης της συμμόρφωσης για τη διάθεση στην αγορά του μεταφερόμενου 
εξοπλισμού υπό πίεση. 

4. Οι διαδικασίες που πρέπει να τηρούνται καθ’ όλη τη διάρκεια ζωής του εξοπλισμού υπό πίεση. 

5. Οι απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν οι κοινοποιημένοι οργανισμοί που προβαίνουν στους εν λόγω 
ελέγχους.  

6. Οι διαδικασίες διασφάλισης του μεταφερόμενου εξοπλισμού υπό πίεση ο οποίος μπορεί να παρουσιάζει 
κίνδυνο σε εθνικό επίπεδο ή κίνδυνο για την υγεία και την ασφάλεια. 

Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού 
Προώθησης της Ποιότητας, χωρίς να διαφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
διατάξεων, εξέφρασε ορισμένες επιφυλάξεις αναφορικά με τον ορισμό του όρου “διαπίστευση” όπως αυτός 
περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο.  Με βάση την εν λόγω τοποθέτηση η επιτροπή κάλεσε τους εμπλεκόμενους 
φορείς να μελετήσουν το ζήτημα και να αποστείλουν γραπτώς τις θέσεις τους στην επιτροπή.  Συναφώς, οι εν 
λόγω φορείς ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής μελέτησαν εκ νέου το αμφισβητούμενο σημείο στον 
ορισμό και επανήλθαν γραπτώς στην επιτροπή δηλώνοντας την ομόφωνη θέση τους, όπως ο ορισμός του 
όρου “διαπίστευση” παραμείνει ο ίδιος, όπως προτάθηκε με το νομοσχέδιο, καθότι συμπίπτει με τον αντίστοιχο 
ορισμό που περιλαμβάνεται στην Οδηγία για το Μεταφερόμενο Εξοπλισμό υπό Πίεση (2010/35/ΕΕ). 

Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 42 της Οδηγίας 2010/35/ΕΚ, η ενσωμάτωση των διατάξεών της 
στην εθνική νομοθεσία έπρεπε να είχε πραγματοποιηθεί το αργότερο μέχρι τις 30 Ιουνίου 2011, αλλά η 
προτεινόμενη νομοθεσία κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων μόλις στις 12 Ιανουαρίου 2012.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ορισμοί.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Υποχρεώσεις των κατασκευαστών.  Άρθρο 4. 

 Εξουσιοδοτημένοι αντιπρόσωποι.  Άρθρο 5. 

 Υποχρεώσεις των εισαγωγέων.  Άρθρο 6. 

 Υποχρεώσεις των διανομέων.  Άρθρο 7. 

 Υποχρεώσεις των ιδιοκτητών.  Άρθρο 8. 

 Υποχρεώσεις των φορέων εκμετάλλευσης.  Άρθρο 9. 

 Περιπτώσεις στις οποίες οι υποχρεώσεις των κατασκευαστών εφαρμόζονται στους εισαγωγείς και στους 
διανομείς.  Άρθρο 10. 

 Ταυτοποίηση των οικονομικών φορέων.  Άρθρο 11. 

 Συμμόρφωση του μεταφερόμενου εξοπλισμού υπό πίεση και αξιολόγησή της.  Άρθρο 12. 

 Επαναξιολόγηση της συμμόρφωσης.  Άρθρο 13. 

 Γενικές αρχές της σήμανσης π.  Άρθρο 14. 

 Κανόνες και όροι για την τοποθέτηση της σήμανσης π.  Άρθρο 15. 

 Ελεύθερη κυκλοφορία του μεταφερόμενου εξοπλισμού υπό πίεση.  Άρθρο 16. 

 Κοινοποιούσα αρχή.  Άρθρο 17. 

 Απαιτήσεις σχετικά με τους κοινοποιημένους οργανισμούς.  Άρθρο 18. 

 Αίτηση κοινοποίησης.  Άρθρο 19. 

 Διαδικασία κοινοποίησης.  Άρθρο 20. 

 Αριθμοί αναγνώρισης και κατάλογοι κοινοποιημένων οργανισμών.  Άρθρο 21. 

 Αλλαγές στην κοινοποίηση.  Άρθρο 22. 

 Αμφισβήτηση της επάρκειας των κοινοποιημένων οργανισμών.  Άρθρο 23. 

 Λειτουργικές υποχρεώσεις των κοινοποιημένων οργανισμών.  Άρθρο 24. 

 Υποχρέωση ενημέρωσης της κοινοποιούσας αρχής από τους κοινοποιημένους οργανισμούς.  Άρθρο 
25. 

 Διαδικασία αντιμετώπισης του μεταφερόμενου εξοπλισμού υπό πίεση που παρουσιάζει κίνδυνο σε 
εθνικό επίπεδο.  Άρθρο 26. 

 Διαδικασία διασφάλισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Άρθρο 27. 

 Συμμορφούμενος μεταφερόμενος εξοπλισμός υπό πίεση που παρουσιάζει κίνδυνο για την υγεία και την 
ασφάλεια.  Άρθρο 28. 

 Τυπική μη συμμόρφωση.  Άρθρο 29. 

 Δήμευση μεταφερόμενου εξοπλισμού υπό πίεση.  Άρθρο 30. 

 Αναγνώριση ισοδυναμίας.  Άρθρο 31. 

 Εξουσίες της αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 32. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 33. 

 Τέλη.  Άρθρο 34. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 35. 

 Διατάγματα.  Άρθρο 36. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 37.   
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 Κατάργηση.  Άρθρο 38. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 38; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταφερόμενου Εξοπλισμού υπό Πίεση Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπʼ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2012 Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2012 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου  

 Στέλλα Κυριακίδου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου  

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 16 και στις 23 Φεβρουαρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) 
προβλέπει για το έτος 2012 δαπάνες ύψους €313.050 και έσοδα ύψους €260.000, που προέρχονται 
αποκλειστικά από κυβερνητική χορηγία.  Το συνολικό όμως διαθέσιμο υπόλοιπο του Ταμείου για το ΣΕΑΑ 
ανέρχεται σε ποσό ύψους €388.763,  επειδή ποσό ύψους €128.763 μεταφέρεται από το προηγούμενο έτος.  
Το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών αφορά την παροχή βοηθημάτων σε ασθενείς με έιτζ, την εκστρατεία 
διαφώτισης των διάφορων κοινωνικών συνόλων, καθώς και την αγορά υπηρεσιών.    

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας επεξήγησαν αναλυτικά στην επιτροπή τις πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 1. Η Κύπρος, όπως και οι υπόλοιπες χώρες της δυτικής Ευρώπης, παρουσιάζει χαμηλó ποσοστó της 
λοίμωξης HIV, που υπολογίζεται ότι είναι μικρότερο από το 0,1% του συνολικού πληθυσμού.  
Ειδικότερα, από τα 681 άτομα στα οποία είχε διαγνωσθεί η ασθένεια μέχρι το τέλος του 2010 στη χώρα 
μας παρακολουθούνται σήμερα από τις αρμόδιες υπηρεσίες τα 226 περίπου. Ο πραγματικός αριθμός 
υπολογίζεται ότι είναι μεγαλύτερος, επειδή πολλά άτομα που ενδεχομένως έχουν προσβληθεί από τον ιό 
αγνοούν τη νέα τους κατάσταση, λόγω της μακράς ασυμπτωματικής φάσης της λοίμωξης HIV.   

2. Το χαμηλό ποσοστό της λοίμωξης HIV που παρατηρείται σήμερα στην Κύπρο με κανένα τρόπο δε 
δικαιολογεί οποιοδήποτε εφησυχασμό, καθώς υπάρχουν παράγοντες που μπορεί ανά πάσα στιγμή να 
οδηγήσουν σε ανατροπή της κατάστασης αυτής.  Οι παράγοντες αυτοί είναι κυρίως η έξαρση της 
επιδημίας που παρατηρείται στον ευρωπαϊκό χώρο έπειτα από μια περίοδο σχετικής σταθεροποίησης, η 
έξαρση στη χρήση ναρκωτικών και οι μεγάλες διακινήσεις πληθυσμού από και προς την Κύπρο, καθώς 
και μεταξύ των ελεύθερων και των κατεχόμενων περιοχών του νησιού.   

3.   Η Κύπρος συμμετέχει σε ευρωπαϊκά προγράμματα για την πρόληψη και την αντιμετώπιση της λοίμωξης 
HIV και της ασθένειας του έιτζ.  

4. Οι στρατηγικοί στόχοι της Ευρώπης στον τομέα αυτό για την περίοδο 2009-2013 περιλαμβάνουν την 
πρόληψη της μετάδοσης του ιού και τη μείωση της βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών ουσιών, την 
ενίσχυση της επιδημιολογικής επιτήρησης και έρευνας, την παροχή φροντίδας και κοινωνικής στήριξης 
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σε όλες τις ομάδες του πληθυσμού και την ενίσχυση της υποδομής για την εφαρμογή, καθώς και την 
υλοποίηση στρατηγικών κατά της επιδημίας μέσα από τη συνεργασία κρατικού και ιδιωτικού τομέα. 

5. Το παρόν στρατηγικό σχέδιο για το ΣΕΑΑ βασίζεται στους ακόλουθους άξονες: 

α. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με τη σεξουαλική επαφή. 

β. Πρόληψη της βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών. 

γ. Πρόληψη της περιγεννητικής μετάδοσης του ιού. 

δ. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με το αίμα και παράγωγά του.  

ε. Παροχή φροντίδας στα επηρεαζόμενα άτομα με βάση τα διεθνή πρότυπα σε σχέση με τη 
συμβουλευτική θεραπεία και τις εργαστηριακές εξετάσεις. 

στ. Μείωση των ατομικών και κοινωνικών επιπτώσεων της λοίμωξης HIV. 

ζ. Προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

η. Ενίσχυση της λειτουργίας και της υποδομής του Εθνικού Προγράμματος AIDS. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού κατατέθηκε στην επιτροπή από τους ίδιους 
εκπροσώπους συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο για την περίοδο 1986-2010, το οποίο περιλαμβάνει μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Τα δηλωθέντα περιστατικά από το 1986 μέχρι το τέλος του 2010 ανέρχονται στα 681, εκ των οποίων 
354 αφορούν Κυπρίους.  Μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου είναι 410 άτομα, ενώ τα περισσότερα από τα 271 
άτομα που είναι κάτοικοι εξωτερικού είναι κυρίως αλλοδαποί. 

2. Από τα 354 περιστατικά Κυπρίων τα 308 αφορούν άντρες και τα υπόλοιπα 46 γυναίκες.   

3. Το 2010 διαγνώστηκαν 41 νέα οροθετικά περιστατικά, εκ των οποίων τα 34 είναι μόνιμοι κάτοικοι 
Κύπρου (22 Κύπριοι και 12 αλλοδαποί). 

4. Οι κύριοι τρόποι μετάδοσης του ιού στους άντρες είναι η ομοφυλοφιλική επαφή (ποσοστό 49%) και η 
ετεροφυλική επαφή (ποσοστό 43%).  Ο κύριος τρόπος μετάδοσης του ιού στις γυναίκες είναι η 
ετεροφυλική επαφή (ποσοστό 95%). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις δραστηριότητες του 
Ταμείου για το ΣΕΑΑ και αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού του, καθώς και το 
συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο που κατατέθηκε, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2012 Νόμος του 2012».  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας ποσού 
ύψους €313.050 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  
Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2012 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10 και 11 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας - Θέσεις Διευθυντή, Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Λειτουργού 
Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών και Βοηθού Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας - Θέσεις Διευθυντή, Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Λειτουργού 

Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών και Βοηθού Πρώτου Λειτουργού 
Ευημερίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - 

Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γεώργιος Γεωργίου  Γιώργος Γεωργίου 

 Τάσος Μητσόπουλος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 16 και 22 Φεβρουαρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, για 
τους πρώτους κανονισμούς κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του ίδιου υπουργείου, του 
Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥΔΥ.  Για τους 
δεύτερους κανονισμούς κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου 
υπουργείου, καθώς και της ΠΑΣΥΔΥ. 

 Σημειώνεται ότι και οι δύο υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας που εκδίδονται με 
βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις 
θέσεις Διευθυντή, Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄, 
Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών και Βοηθού Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, ώστε οι εν λόγω υπηρεσίες να λειτουργούν απρόσκοπτα και αποτελεσματικά.  Ειδικότερα, όπως 
αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, όσον αφορά τα σχέδια 
υπηρεσίας για τις θέσεις Διευθυντή (Κλ. Α15 και Α16), Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών [Κλ. Α14(ii)] 
και Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών (Κλ. Α8, Α10 και Α11), προτείνεται η προσθήκη στα απαιτούμενα 
ακαδημαϊκά προσόντα του πανεπιστημιακού διπλώματος ή τίτλου ή ισότιμου προσόντος στη διοίκηση 
επιχειρήσεων, προσόν το οποίο είναι άμεσα συνυφασμένο με το πανεπιστημιακό δίπλωμα στη δημόσια 
διοίκηση και το οποίο περιλαμβάνεται ήδη στα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας όλων των θέσεων των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Επιπρόσθετα, όσον αφορά το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄  
[Κλ. Α11 (ii)], στα απαιτούμενα προσόντα του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας περιλαμβάνεται πρόνοια για 
πενταετή τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών ή πενταετή τουλάχιστον 
συνολική υπηρεσία στη θέση Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών και στις προηγούμενες θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Ευημερίας ή/και Λειτουργού Ευημερίας 1ης Τάξεως.  Με την προτεινόμενη τροποποίηση 
επιδιώκεται διαζευκτικά η συμπερίληψη της πενταετούς τουλάχιστον υπηρεσίας στην προηγούμενη θέση 
Λειτουργού Ευημερίας 2ης Τάξεως, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η άμεση πλήρωση των κενών θέσεων, που δε 
θα μπορούν να πληρωθούν λόγω της μη ύπαρξης προσοντούχων υποψηφίων. 
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 Περαιτέρω, όσον αφορά το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας (Κλ. 
Α12), στα απαιτούμενα προσόντα του οποίου περιλαμβάνεται η πρόνοια για τριετή τουλάχιστον υπηρεσία στη 
θέση Ανώτερου Λειτουργού Ευημερίας, προτείνεται η προσθήκη σημείωσης σύμφωνα με την οποία, αν δεν 
υπάρχουν υποψήφιοι που να κατέχουν το προσόν της τριετούς τουλάχιστον υπηρεσίας στη θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Ευημερίας, θα παρέχεται η δυνατότητα διεκδίκησης της εν λόγω θέσης και από υπαλλήλους με 
εξαετή τουλάχιστον συνολική υπηρεσία στις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Ευημερίας και Λειτουργού Ευημερίας 
1ης Τάξεως, από την οποία μονοετή τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Ανώτερου Λειτουργού Ευημερίας.  
Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προσθήκη της εν λόγω σημείωσης κρίνεται 
αναγκαία, ώστε να είναι δυνατή η άμεση πλήρωση των κενών θέσεων, δεδομένου ότι αναμένεται σύντομα να 
κενωθεί αριθμός θέσεων Βοηθού Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας, οι οποίες δε θα μπορούν να πληρωθούν 
λόγω της μη ύπαρξης κατάλληλων υποψηφίων. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Διευθυντή στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής, 
ώστε να ενιαιοποιηθούν τα απαιτούμενα προσόντα, τα οποία στο υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας είναι 
διαφορετικά, όταν πρόκειται για πλήρωση θέσης πρώτου διορισμού, και διαφορετικά, όταν πρόκειται για την 
πλήρωση θέσης προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η πιο πάνω τροποποίηση αποσκοπεί 
στην υλοποίηση της προσπάθειας για εκσυγχρονισμό των σχεδίων υπηρεσίας της δημόσιας υπηρεσίας, αλλά 
και της γενικής πολιτικής που ακολουθείται τα τελευταία χρόνια κατά τον καταρτισμό σχεδίων υπηρεσίας, 
καθώς και της σχετικής νομολογίας του Ανωτάτου Δικαστηρίου, σύμφωνα με την οποία κρίθηκε αναγκαίο όπως 
σε θέσεις πρώτου διορισμού και προαγωγής τα απαιτούμενα προσόντα είναι ενιαία είτε πρόκειται για πρώτο 
διορισμό είτε για προαγωγή, ώστε να διαφυλάσσεται το ενιαίο μέτρο κρίσης και να μη δημιουργούνται 
ανισότητες μεταξύ των υποψηφίων. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, αντικαταστάθηκε η απαίτηση του σχεδίου υπηρεσίας για την 
εγγραφή ως μέλους ενός από τα σώματα επαγγελματιών λογιστών με την απαίτηση για εγγραφή ως μέλους 
του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου, στη βάση σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, 
με την οποία εγκρίθηκε η αναγνώριση του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου ως του μόνου 
αρμόδιου σώματος για τη ρύθμιση του λογιστικού/ελεγκτικού επαγγέλματος στην Κύπρο. 

 Περαιτέρω, διευρύνθηκαν οι γλωσσικές απαιτήσεις, ώστε πέραν της πολύ καλής γνώσης της αγγλικής 
γλώσσας να γίνεται αποδεκτή και η πολύ καλή γνώση της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας, και επίσης 
συμπεριλήφθηκε ως πλεονέκτημα η κατοχή πανεπιστημιακού διπλώματος. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα πλαίσια 
της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, τάσσεται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΔΗΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το Δημοκρατικό Κόμμα τάσσεται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προλήψεως Πυρκαϊών στην Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012».   

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στη διάρκεια συζήτησης στην κοινοβουλευτική ομάδα αναφορικά με το υπ’ αριθμόν 12 θέμα, όπως 
επίσης και το υπ’ αριθμόν 13 θέμα, «Ο περί Δασών Νόμος του 2011», έχουν προκύψει κάποια, κατά τη γνώμη 
μας, σοβαρά ζητήματα και ερωτηματικά και η παράκλησή μας είναι όπως δοθεί δεκαπενθήμερη αναβολή, με 
την πρόσθετη παράκληση όπως το θέμα παραπεμφθεί στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει ένσταση από τα άλλα κόμματα να δοθεί αναβολή δεκαπέντε ημερών και να 
επιστρέψουν στην επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων τα υπ’ αριθμόν 12 και 13 θέματα; 

 Δεν υπάρχει ένσταση, επομένως αναβάλλεται η συζήτησή τους για δεκαπέντε μέρες. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα που έχουμε κηρύξει ως επείγον στην αρχή της συνεδρίας και τιτλοφορείται 
«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Νικολαΐδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας του σώματος και κηρύχθηκε επείγον.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο διευθυντής του Τμήματος Τελωνείων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για το φόρο 
κατανάλωσης, έτσι ώστε να αυξηθεί ο συντελεστής του ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο 
επιβαρύνονται τα καπνά για στρίψιμο τσιγάρων, αλλά και για να υιοθετηθούν ορισμένες πρόσθετες ρυθμίσεις 
που θα βελτιώσουν την εν λόγω νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η υποχρεωτική αναγραφή της ανώτερης τιμής λιανικής πώλησης επί της εκάστοτε μικρότερης 
συσκευασίας στην οποία διατίθενται στους καταναλωτές τα τσιγάρα και η ποινικοποίηση της πώλησης 
τσιγάρων σε τιμές μεγαλύτερες των αναγραφομένων, καθώς και η παραχώρηση δυνατότητας στο 
διευθυντή του Τμήματος Τελωνείων να επιβάλλει, κατά την κρίση του, περιορισμούς στις ποσότητες των 
βιομηχανοποιημένων καπνών που τίθενται σε ανάλωση κατά την περίοδο πριν από την αύξηση της 
φορολογίας στα προϊόντα αυτά. 

2. Η αύξηση του συντελεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνονται τα καπνά για 
στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα από €60/χιλιόγραμμο στα €120/χιλιόγραμμο, με 
στόχο να καταστεί πιο δίκαιη και ισορροπημένη η επιβάρυνση των βιομηχανοποιημένων καπνών, τα 
οποία ικανοποιούν την ίδια ανάγκη. 

3. Ο καθορισμός ανώτατου ποσού ειδικού φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί στις 
περιπτώσεις καταστροφής λόγω υπερβολικής ξηρότητας βιομηχανοποιημένων καπνών που έχουν τεθεί 
σε ανάλωση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, αναφορικά με τον πρώτο σκοπό του 
νομοσχεδίου, με βάση τις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας, οι καπνοβιομήχανοι ή οι αντιπρόσωποι ή οι 
εντολοδόχοι αυτών στην Κυπριακή Δημοκρατία, καθώς και οι εισαγωγείς από τρίτες χώρες οφείλουν να 
ενημερώνουν το Τμήμα Τελωνείων για τα είδη των τσιγάρων που διαθέτουν στην εγχώρια αγορά, καθώς και 
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για τις ανώτερες τιμές λιανικής πώλησής τους.  Συναφώς, το Τμήμα Τελωνείων έχει καταρτίσει σχετικό 
κατάλογο, τον οποίο ενημερώνει κάθε φορά που υπάρχουν αλλαγές και τον κοινοποιεί μόνο στο τελωνειακό 
προσωπικό, έτσι ώστε να ελέγχεται ότι έχουν υπολογιστεί και καταβληθεί οι ορθοί φόροι κατανάλωσης, 
σύμφωνα με τις τιμές που έχουν δηλωθεί.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα πιο πάνω αναφερόμενα πρόσωπα διαθέτουν τα προϊόντα τους στο 
λιανικό εμπόριο μέσω των αδειούχων λιανοπωλητών, όπως οι περιπτεριούχοι, οι υπεραγορές και άλλα σημεία 
λιανικής πώλησης.  Παρ’ όλο που η βάση για την επιβολή και τον υπολογισμό του ειδικού φόρου κατανάλωσης 
στα τσιγάρα είναι η ανώτερη τιμή λιανικής πώλησης προς τους καταναλωτές, δεν υπάρχει νομοθετική ρύθμιση 
με την οποία να διασφαλίζεται ότι οι υπό αναφορά λιανοπωλητές θα διαθέτουν τα τσιγάρα στις τιμές που έχουν 
δηλωθεί από τους καπνέμπορους, στις οποίες περιλαμβάνεται και ο ανάλογος φόρος κατανάλωσης, αλλά ούτε 
μπορεί να διασφαλισθεί ότι οι καταναλωτές θα αγοράζουν τα τσιγάρα από τους λιανοπωλητές στην τιμή που 
έχει δηλωθεί από τους καπνέμπορους. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, έχει παρατηρηθεί ότι αρκετοί 
λιανοπωλητές διαθέτουν τα τσιγάρα σε πιο ψηλές τιμές από αυτές που έχουν δηλωθεί από τους 
καπνοβιομήχανους ή γενικότερα τους καπνέμπορους, ενώ κατά την περίοδο πριν από την τελευταία αύξηση 
των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης για τα καπνικά προϊόντα, το Δεκέμβριο του 2010, 
παρατηρήθηκε το φαινόμενο αρκετοί λιανοπωλητές να προσφέρουν στις νέες αυξημένες τιμές τσιγάρα τα 
οποία είχαν προμηθευτεί πριν από την αύξηση του φόρου.  Συναφώς, κρίνεται χρήσιμο όπως ρυθμιστεί 
νομοθετικά η αναγκαστική αναγραφή της ανώτερης τιμής λιανικής πώλησης των τσιγάρων στις εκάστοτε 
μικρότερες συσκευασίες στις οποίες διατίθενται τα τσιγάρα στους καταναλωτές, καθώς και η ποινικοποίηση της 
διάθεσης των τσιγάρων σε τιμές ψηλότερες των αναγραφομένων. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ρύθμιση για αναγκαστική αναγραφή της ανώτερης τιμής 
λιανικής πώλησης των τσιγάρων έχει ζητηθεί και από τους κυριότερους καπνέμπορους, καθότι με την πώληση 
από τους λιανοπωλητές τσιγάρων σε ψηλότερες τιμές από αυτές που έχουν δηλώσει καταστρατηγείται η 
τιμολογιακή πολιτική τους και επιπλέον με την εμπλοκή και των λιανοπωλητών δημιουργείται στρέβλωση στον 
ανταγωνισμό στον τομέα αυτό του εμπορίου.  Επιπρόσθετα, με την αναγραφή της ανώτερης τιμής λιανικής 
πώλησης των τσιγάρων προστατεύεται και ο καταναλωτής, αλλά ενδεχομένως διασφαλίζονται και τα δημόσια 
έσοδα, καθότι με τη ρύθμιση αυτή αποκλείεται το ενδεχόμενο συνεννόησης μεταξύ των καπνεμπόρων και των 
λιανοπωλητών.   

 Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι σε δεκαεπτά χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναγράφεται είτε ο 
φόρος κατανάλωσης που έχει πληρωθεί είτε η ανώτερη τιμή λιανικής πώλησης των τσιγάρων στα πακέτα ή 
στις φορολογικές ταινίες που είναι επικολλημένες στα πακέτα των τσιγάρων.   

 Αναφορικά με το δεύτερο σκοπό του νομοσχεδίου, σύμφωνα με τα στοιχεία που έχουν κατατεθεί, μετά 
την αύξηση των συντελεστών του ειδικού φόρου κατανάλωσης με τους οποίους επιβαρύνονται τα καπνικά 
προϊόντα, από τις 10 Δεκεμβρίου 2010, η εγχώρια κατανάλωση τσιγάρων παρουσιάζει συνολική μείωση της 
τάξης του 11,21% (10 809 403 πακέτα των 20 τεμαχίων), ενώ η αντίστοιχη εγχώρια κατανάλωση καπνού 
(καπνός για στρίψιμο τσιγάρων και άλλα καπνά για κάπνισμα) παρουσιάζει ετήσια αύξηση ύψους 10,06% (26 
846 κιλά).   

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν, εξάγεται το συμπέρασμα ότι, παρ’ όλο που ο συντελεστής του 
ειδικού φόρου κατανάλωσης για τον καπνό για στρίψιμο τσιγάρων αυξήθηκε από €34,17/κιλό στα €60/κιλό, η 
κατανάλωση καπνού έχει σημειώσει σημαντική αύξηση, καθότι αυξήθηκε σημαντικά ο συντελεστής ειδικού 
φόρου κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι: 

1. τα καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα είναι υποκατάστατο των τσιγάρων,  

2. ο φόρος €60/κιλό με τον οποίο επιβαρύνονται τα καπνά είναι σημαντικά χαμηλότερος από το φόρο με 
τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα (ελάχιστος φόρος €2,20/20 τσιγάρα) και 

3. με ένα κιλό καπνού κατασκευάζονται κατά μέσο όρο 1 300 στριφτά τσιγάρα και κατ’ επέκταση 20 
στριφτά τσιγάρα επιβαρύνονται με φόρο κατανάλωσης €0,902 μόνο, γεγονός που αποτελεί στρέβλωση 
στην εμπορία καπνικών προϊόντων,  

γίνεται εισήγηση για νομοθετική ρύθμιση, ώστε να αυξηθεί ο ειδικός φόρος κατανάλωσης για τα καπνά για 
στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα καπνά για κάπνισμα από €60/κιλό στα €120/κιλό, έτσι ώστε να πλησιάσει το 
φόρο με τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα.  Ως αποτέλεσμα, ο φόρος με τον οποίο θα επιβαρύνονται τα 
στριφτά τσιγάρα θα διαμορφωθεί στα €1,85/20 τσιγάρα και θα πλησιάσει (αν και θα παραμείνει χαμηλότερος) 
τον ελάχιστο φόρο των τσιγάρων, που είναι €2,20/20 τσιγάρα.   

 Η εν λόγω αύξηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καπνά για στρίψιμο τσιγάρων και τα άλλα 
καπνά για κάπνισμα αναμένεται ότι θα αποφέρει στο κράτος πρόσθετα ετήσια έσοδα της τάξης των €20 
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εκατομ. περίπου, συμπεριλαμβανομένου και του ΦΠΑ.  Σύμφωνα με δηλώσεις του κυβερνητικού αρμοδίου 
ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα από την επιβολή της εν λόγω φορολογίας στα προβλεπόμενα καπνικά 
προϊόντα θα κατατίθενται σε ειδικό ταμείο, με σκοπό να επιστρέφονται στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, 
που επιβαρύνονται ιδιαίτερα από τις πρόσφατες αυξήσεις στη διατίμηση του ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Αναφορικά με τον τρίτο σκοπό του νομοσχεδίου, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας δεν περιλαμβάνουν περιορισμούς ως προς την ποσότητα 
ή το ύψος του συνολικού ποσού του φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί στις περιπτώσεις 
καταστροφής λόγω υπερβολικής ξηρότητας βιομηχανοποιημένων καπνών.  Η έλλειψη καθορισμού ανώτατου 
ποσού του φόρου που μπορεί να επιστραφεί δημιουργεί πρόβλημα τόσο ως προς την πρόβλεψη για την 
είσπραξη φόρων κατανάλωσης από τα καπνικά προϊόντα όσο και ως προς τον έλεγχο μεγάλων ποσοτήτων 
καπνικών προϊόντων, που γίνεται, για να διαπιστωθεί ότι όντως είναι οι ποσότητες για τις οποίες έχουν 
εισπραχθεί οι αναλογούντες φόροι κατανάλωσης.   

 Με στόχο να ρυθμιστεί η εφαρμογή των εν λόγω διατάξεων αποτελεσματικά, ώστε να διασφαλίζονται τα 
δημόσια έσοδα, αλλά και να αποφεύγονται ενδεχόμενες στρεβλώσεις στον τομέα της εμπορίας των καπνικών 
προϊόντων με τη δημιουργία στατιστικών στοιχείων που δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα 
(παραδείγματος χάριν σκόπιμη παρουσίαση μεγάλων ποσοτήτων καπνικών προϊόντων τα οποία τέθηκαν σε 
ανάλωση στο εσωτερικό της Δημοκρατίας), γίνεται εισήγηση για συμπερίληψη πρόνοιας σύμφωνα με την 
οποία θα καθορίζεται ανώτατο ποσό ειδικού φόρου κατανάλωσης που μπορεί να επιστραφεί κατά τη διάρκεια 
ενός έτους, στην περίπτωση καταστροφής των προϊόντων, ίσο με το μέσο μηνιαίο όρο των ποσοτήτων ανά 
κατηγορία βιομηχανοποιημένων καπνών που τίθενται σε ανάλωση αυξημένο κατά 10%.   

 Για σκοπούς τελικής τοποθέτησης όλων των πλευρών που εκπροσωπούνται στην επιτροπή, 
σημειώνεται ότι ο διευθυντής του Τμήματος Τελωνείων, εκ μέρους του Υπουργού Οικονομικών, δήλωσε 
ενώπιον της επιτροπής ότι τα έσοδα από την προτεινόμενη αύξηση του συντελεστή ειδικής φορολογίας επί των 
αναφερόμενων καπνικών προϊόντων, τα οποία υπολογίζονται γύρω στα €20 εκατομ., θα κατατίθενται σε ειδικό 
ταμείο και θα επιστρέφονται υπό τη μορφή αντισταθμιστικών μέτρων στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, 
που επιβαρύνονται από τις πρόσφατες αυξήσεις στη διατίμηση του ηλεκτρικού ρεύματος.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, σημειώνεται ότι στο στάδιο της όλης συζήτησης το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου έθεσε ενώπιον των αρμοδίων την ανάγκη περαιτέρω τροποποίησης του 
νομοσχεδίου, ώστε ο αναλογικός φόρος ο οποίος επιβάλλεται επί της τελικής λιανικής τιμής πώλησης 
συσκευασμένων τσιγάρων σε ποσοστό 40% να διαμορφωθεί κατά τρόπο που η τελική επιβάρυνση που θα 
υπόκειται ο καταναλωτής από την αύξηση του συντελεστή ΦΠΑ από 15% σε 17% να μην υπερβαίνει το 2%.  
Σε αντίθετη περίπτωση, επειδή ο αναλογικός φόρος, ύψους 40%, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, 
επιβάλλεται επί της τελικής λιανικής τιμής πώλησης, αφού προηγηθεί η επιβολή του εκάστοτε ισχύοντος 
συντελεστή ΦΠΑ, η εν λόγω τιμή πώλησης μετά την επιβολή του αναλογικού φόρου ουσιαστικά θα ξεπεράσει 
την αύξηση του 2%, που επέρχεται με την αύξηση του συντελεστή ΦΠΑ από 15% σε 17%, γεγονός που 
αποτελεί στρέβλωση.   

 Η επιτροπή, αφού συζήτησε την τεθείσα εισήγηση αποφάσισε να μην προχωρήσει σε οποιαδήποτε 
τροποποίηση του νομοσχεδίου, καθότι, σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Τελωνείων, το θέμα 
συζητήθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών και τους επηρεαζόμενους καπνοβιομήχανους, οι οποίοι 
δεσμεύτηκαν να απορροφήσουν οι ίδιοι το ποσοστό της επιπλέον επιβάρυνσης που θα προκύψει από την 
αύξηση του επιβλητέου συντελεστή ΦΠΑ από 15% σε 17%, σε συνάρτηση με την επιβολή του αναλογικού 
φόρου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι έτοιμη η επιτροπή; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Υπάρχει ένα αίτημα να δώσουμε πέντε λεπτών ευκαιρία στις κοινοβουλευτικές ομάδες, για να 
ενημερωθούν για το τι έχει διαμειφθεί, ώστε να καταλήξουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πέντε λεπτά δε φτάνουν, γι’ αυτό σας δίνω δέκα! 

 Παρακαλώ να συνέλθουν οι κοινοβουλευτικές ομάδες γρήγορα γρήγορα.  Στα δέκα λεπτά θα αρχίσουμε 
πάλε! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 



1461 

 

 Μάλιστα. 

(Ώρα διακοπής:  4.39 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  5.13 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επαναρχίζουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, τη συνεδρία μετά τη διακοπή που είχαμε, την οποία εζητήσατε, 
και θα ασχοληθούμε με τον περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικό) Νόμο του 2012. 

 Παρακαλώ, είσαστε έτοιμοι; 

 Λοιπόν, επί του θέματος.  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι η προσπάθεια αυτού του νομοσχεδίου ήταν να πετύχει σε τρία 
σημεία:  Να αναγράφεται υποχρεωτικά η ανώτατη λιανική τιμή πώλησης στα τσιγάρα, να αυξηθεί ο 
συντελεστής του ειδικού φόρου για τον καπνό για το στρίψιμο τσιγάρων από €60 ανά χιλιόγραμμο σε €120 ανά 
χιλιόγραμμο και να υπάρχει ανώτατο ποσό ειδικού φόρου κατανάλωσης, που να μπορεί να επιστραφεί σε 
κάποιες ειδικές περιπτώσεις λόγω καταστροφής, λόγω υπερβολικής ξηρότητας κ.λπ. των καπνών.  

 Η επιτροπή παρά το επείγον του θέματος έκανε μία προσπάθεια να βρει τρόπους να υπάρξει, αν είναι 
δυνατό, μια συναινετική λύση.  Θεωρώ ότι δεν έχει επιτευχθεί αυτός ο στόχος, οπότε τοποθετούμαι εν πάση 
περιπτώσει και εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας. εμείς θα καταψηφίσουμε το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Μάλιστα.  Επομένως, έχουμε την τοποθέτηση του ΔΗΚΟ. 

 Παρακαλώ να έχουμε τις απόψεις των άλλων κομμάτων. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, είμαι στη Βουλή, κύριε Πρόεδρε, δεκαπέντε χρόνια, είμαι πρώτο κόμμα, να μιλούμε τελευταίοι; Να μας 
το φάτε τζιαι τούτο; 

(Γέλια) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επεριμέναμέν σας να δούμε είντα μ’ πον’ να πείτε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Συγγνώμη, Πρόεδρε, έντζιε θέμα... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Τι συμβαίνει; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Πρόεδρε, εδιακόψαμε, για να συνέλθει η κοινοβουλευτική ομάδα του Συναγερμού τζιαι επεριμέναμε μια 
απάντηση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έννεν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έννεν έτσι, λυπούμαι! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Εγώ έδωσα τη διακοπή και ήταν παράκληση να συνέλθουν οι κοινοβουλευτικές 
ομάδες. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μάλιστα!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εσυνήλθαν!  Το ΔΗΚΟ είπε την άποψή του. καταψηφίζει. 

 Ο Συναγερμός, το ΑΚΕΛ να μας πουν, να προχωρούμε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μας σκλαβώνει η ευγένεια των εξ αριστερών συναδέλφων, αλλά είμαστε εξίσου ευγενείς 
και έχουν τον πρώτο λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να ξεκινάς με αλφαβητική σειρά, κύριε! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ζητά το λόγο για θέμα αρχής ο κ. Συλλούρης. 

 Παρακαλώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ. 

 Θέμα διαδικασίας.  Νομίζω ότι μπορούμε να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έτσι είναι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, ασφαλώς θα γίνει ψηφοφορία, διότι υπάρχει ένσταση. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Με τριάντα ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 μέχρι 4 δεν εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο καταψηφίζεται. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λέω το αποτέλεσμα, κύριε Αβέρωφ.  Ζητάς το λόγο τωρά; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για ποιο λόγο; 

(Γέλια) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο, για να δικαιολογήσουμε την αρνητική μας ψήφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με πολύ λίγα λόγια.   

 Έχουμε Κεφάλαιο Τέταρτο στη συνέχεια. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Να το αναβάλουμε! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αναβάλλουμέν το πάλε, κύριε Πρόεδρε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, αυτή η κυβέρνηση διάλεξε τη χειρότερη χρονική στιγμή να καταθέσει ενώπιον 
της Βουλής αυτό το νομοσχέδιο.  Την ημέρα που επιβάλλεται επιπρόσθετος ΦΠΑ σε όλα σχεδόν τα προϊόντα 
και υπηρεσίες επέλεξε να έρθει με ένα νέο νομοσχέδιο για επιπρόσθετες φορολογίες. 
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 Δεύτερον, να ενθυμίσω ότι η κοινοβουλευτική μας ομάδα, όταν πριν περίπου ενάμιση χρόνο η ίδια 
κυβέρνηση ήρθε με σημαντικές αυξήσεις στους φόρους κατανάλωσης στα τσιγάρα, είχε πει από αυτό το 
επίσημο βήμα της Βουλής ότι, όταν μια οικονομική πολιτική μίας κυβέρνησης αποτύχει, αυτό είπε και ο 
μακαριστός Κανελλόπουλος... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ε, κύριε Πρόεδρε, θα έρθω στο βήμα τότε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κοπιάστε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Αβέρωφ, δεν είναι για τούτο, δε με πειράζει.  Όταν είναι όμως δικαιολόγηση ψήφου, είναι αυστηρά 
περιορισμένος ο χρόνος.  Δεν είναι ομιλία επί θέματος αρχής.  Εκαταψήφισα. άλφα, βήτα, γάμα.  Έτσι είναι ο 
κανονισμός! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έτσι είναι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχω πει, κύριε Κατσουρίδη, με πολύ λίγα λόγια να δικαιολογήσει την ψήφο.  Και ο καθένας μπορεί να τη 
δικαιολογήσει, αλλά με πολύ λίγα λόγια.  Δε θα φάμε την ώρα, εψηφίσαμεν ήδη.   

 Αν ετέλειωσε ο κ. Αβέρωφ... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Θα έρθω στο βήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, μα, δε θα πάμε τζιαι πολλήν ώραν, κύριε Νεοφύτου, διότι αντιλαμβάνεστε ότι θα απαντήσουν και θα 
πάει...   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να απαντήσουν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντί να γινόταν προκαταρκτική συζήτηση, γίνεται στο τέλος! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έντζιε αρέσκει μου να δυσκολεύκω την ολομέλεια.  Δε δικαιούται να μιλήσει ως να 
εμίλαν επί θέματος αρχής!  Και εγώ έκαμα αποχή, η ομάδα μας έκαμε αποχή, δε θα ζητήσω το λόγο, δε 
δικαιούμαι.  Μόνο το “κατά” δικαιολογείται, αλλά όχι να αξιοποιώ το γεγονός ότι οι άλλοι δε θα μιλήσουν, για να 
πω ό,τι θέλω! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προτού δικαιολογήσω την ψήφο της ομάδος μου, θα πω ότι αποδεικνύεται ότι, όταν 
προσπαθούμε να “παίζουμε τακτική”, δεχόμαστε και αυτογκόλ!  Γιατί κάποιοι, αφού δεν ήθελαν να μιλήσουν 
πριν από το Δημοκρατικό Συναγερμό, ενόμισαν ότι δε θα μιλούσε ο Δημοκρατικός Συναγερμός!  Και όταν με 
την αποχή τους γνωρίζουν ότι δεν μπορούν να δικαιολογήσουν την ψήφο τους, πρέπει να αποστερήσουν το 
δικαίωμα του Δημοκρατικού Συναγερμού να εκφράσει την άποψή του!  Και πού υπάρχει κανονισμός στη Βουλή 
που θέτει χρονικό πλαίσιο για δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, κύριε Αβέρωφ... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 ...επειδή επιμένεις... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Είμαι στο βήμα και αντιλαμβάνεστε, βάσει του κανονισμού, θα χρειαστεί και η άδεια αυτού που είναι 
στο βήμα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, εν χρειάζεται! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...αν κάποιος συνάδελφος θέλει να πάρει το λόγο! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, τούτο έν’ σωστό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, δε χρειάζεται, κύριε!  Με βάση το σύνταγμα, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ζητά το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν του τον δώσει ο Πρόεδρος!  Και με την άδεια του ομιλητή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Υπάρχει...  Μάλιστα, αλλά δεν μπορείτε να λέτε πράματα που δεν είπα ούτε να υπαινίσσεστε 
σχεδιασμούς τζιαι κόλπα.  Εδώ υπάρχει εθιμικό δίκαιο!  Μ’ αυτό τον τρόπο λειτουργεί η Βουλή όλα αυτά τα 
χρόνια στη δικαιολόγηση της ψήφου.  Ένα-δύο λεπτά, όχι ομιλία!  Αυτό είπα.  Πε ό,τι θέλεις, πε ότι έν’ άχρηστη 
η κυβέρνηση, έντζιεν τούντο θέμα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, αλλά όσοι επικαλούνται το χρόνο έχουν 
καταναλώσει παραπάνω χρόνο στα διαδικαστικά. 

 Θα έρθω στη δικαιολόγηση της ψήφου.  Πρώτον, όταν η οικονομική πολιτική μίας κυβέρνησης 
αποτύχει, καταφεύγει σε φόρους επί καταναλωτικών αγαθών!  Δεύτερον, την ημέρα που καλείται ο Κύπριος 
φορολογούμενος να πληρώσει επιπρόσθετο ΦΠΑ, την 1η Μαρτίου, αυτή την ημέρα επέλεξε η κυβέρνηση να 
φέρει επιπρόσθετους φόρους!  Τρίτον, είναι γεγονός πως υπάρχει στρέβλωση στα καπνικά προϊόντα μεταξύ 
του στριφτού και του συσκευασμένου τσιγάρου.   

 Ναι, ο ένας τρόπος να διορθώσεις τη στρέβλωση είναι διά της αύξησης των φόρων κατανάλωσης σε 
κάποιο είδος καπνικού προϊόντος.  Υπάρχει και άλλος τρόπος διόρθωσης της στρέβλωσης:  με μείωση των 
καταναλωτικών φόρων και μείωση της στρέβλωσης! 

 Κύριε Πρόεδρε, χρειάζεται η κυβέρνηση να κάμει μια σοβαρή μελέτη, για να φανεί τι επηρεασμός 
υπήρχε μετά από εκείνη την απρογραμμάτιστη κάθετη αύξηση των φόρων κατανάλωσης και τη δημιουργία 
πολλών στρεβλώσεων στην αγορά του τσιγάρου πέραν των επιπρόσθετων βαρών στον καταναλωτή.  Όταν η 
κυβέρνηση έρθει μελετημένη, εμείς είμαστε έτοιμοι να επανεξετάσουμε τη θέση μας! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και εσύ δικαιολόγηση της ψήφου; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα δευτερόλεπτο εννά κάμω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχεις δύο δευτερόλεπτα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Εγώ θα υιοθετήσω τη θέση που ανέφερε ο συνάδελφος ο Αβέρωφ ο Νεοφύτου.  Όταν επιλέγεις σε 
τούτους τους δίσεκτους χρόνους να βάλλεις 2% ΦΠΑ και την ίδια ημέρα που μπαίνει σε εφαρμογή να έρχεσαι 
να ζητάς αύξηση επί των χειροποίητων τσιγάρων...  Φυσικά, το πρόβλημα είναι κάπου αλλού!  Εγώ θυμούμαι 
για σειρά ετών -είμαι από το 1999 στη Βουλή- σε τέτοια κρίσιμα ζητήματα, τα οποία επηρεάζουν τους 
εμπορευόμενους και τον κόσμο άμεσα, η Βουλή πάντα είχε άμεση συνεργασία με την εκάστοτε κυβέρνηση.  
Είχαμε τα πετρελαιοειδή, τα καπνικά προϊόντα, τα οινοπνευματώδη, γινόταν πάντοτε μία συνεννόηση και κατά 
υπεύθυνο τρόπο, με τη διαδικασία του εκτάκτου, για να μην υπάρχει κερδοσκοπία, έρχονταν τα νομοσχέδια και 
περνούσαν.   

 Αυτός ο τρόπος θυμίζει μου τον προχτεσινό με τον Υπουργό Οικονομικών για το καζίνο.  Έφεραν έναν 
περιώνυμο κύριο ’πού το εξωτερικό, για να κάμουμε καζίνο, είδε τον και ο Πρόεδρος τη μια μέρα και την άλλη 
ημέρα θυμηθήκαμε ότι είμαστε εναντίον!  Αυτά πλήττουν την αξιοπιστία του πολιτεύματός μας ως κυβέρνησης 
και ως Βουλής.  Πρέπει να είμαστε πιο υπεύθυνοι σε τέτοια λεπτά και κρίσιμα ζητήματα . δε χρειάζεται να 
προκαλούμε αναστάτωση.  Να είμαστε σωστοί, κύριοι!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ.  Δικαιολόγηση της ψήφου είναι. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα τηρήσω απόλυτα τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, και θα σας παρακαλέσω να την εφαρμόζετε και 
εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όποτε χρειάζεται, εγώ την εφαρμόζω! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η αιτιολόγηση ψήφου είναι σύντομη και από τη θέση σου.  Εγώ αναφέρω ένα γενικό θέμα, που δεν είναι 
αιτιολόγηση της ψήφου.  Έχω είκοσι τόσα χρόνια στη Βουλή και έχω μία απορία.  Αυτή η πρακτική όλων των 
κυβερνήσεων να φέρνουν τελευταία στιγμή αυτές τις φορολογίες, γιατί τάχα, αν το ξέρουν από πολλές μέρες, 
κάποιοι θα εκμεταλλευτούν την αλλαγή και θα θησαυρίσουν...  Τώρα, αν πράγματι πίστεψαν ότι θα το 
αλλάξουμε, είμαι περίεργος να δω ποιοι την έπαθαν.  Ποιοι είχαν μυστικές πληροφορίες και την έπαθαν; 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι θέλω να ελπίζω, όπως πάθαμε με τα τσιγάρα, που ψηφίσαμε 
αύξηση του φόρου και στο τέλος ανακαλύψαμε ότι δεν παίρνουμε όσα έσοδα υπολογίζαμε, να μην την 
πάθουμε στο μέγιστο βαθμό με την αύξηση του ΦΠΑ, που όλοι υποστηρίξετε και σήμερα εφαρμόζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης.  Δικαιολόγηση της ψήφου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με βάση το άρθρο 60 του κανονισμού, δικαιολογείται και η αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Βέβαια. γιατί όχι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Επειδή είδα και ένα συνάδελφο -δε θα τον ονομάσω- που για μία ακόμα φορά αντέδρασε νομιζόμενος 
ότι έκαμα μεγάλο “φάουλ”...  Τέλος πάντων, θα επανέλθω σε άλλη συνεδρία, αν υπολόγισα σωστά την 
αντίδρασή του. 

 Εμένα με ξενίζει ένα πράγμα.  Επειδή εδώ έγινε -μια φράση θα πω- πολύς λόγος περί συνέπειας, 
κανονικά θα έπρεπε, αν υπάρχει συνέπεια, αυτά που λέχθηκαν στην επιτροπή Οικονομικών να ήταν και η θέση 
μας εδώ.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να προχωρήσουμε, νομίζω, έτσι;  Κανεί δικαιολόγηση! 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 
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 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.486, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη θέση του 
όσον αφορά στα προγράμματα επιδοτήσεων των εσπεριδοκαλλιεργητών που χειρίζεται ο Κυπριακός 
Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών, οι πρόνοιες των οποίων φαίνεται να αποκλείουν τις μικρές καλλιέργειες και 
να ευνοούν μόνο τις μεγάλες  καλλιέργειες και τις επιχειρήσεις. 

 Το Α΄ σχέδιο, για την περίοδο 2004-2008, επιδοτούσε με €50 ανά τόνο τα εσπεριδοειδή που διετίθεντο 
προς χυμοποίηση και αφορούσε μόνο τους καλλιεργητές που διέθεταν περισσότερα από τρία δεκάρια 
καλλιεργήσιμης γης.  Το Β΄ σχέδιο, για την περίοδο 2009-2013, επιδοτούσε με €200 ανά δεκάριο και αφορούσε 
καλλιεργητές που διέθεταν από ένα και πλέον δεκάρια γης.  Ωστόσο και παρά τις αλλαγές στις πρόνοιες του 
σχεδίου επιδότησης, οι μικροί καλλιεργητές που δε συμμετείχαν στο σχέδιο Α΄ εξαιρέθηκαν αυτομάτως και από 
το σχέδιο Β΄. 

 Θα ήθελα λοιπόν να πληροφορηθεί η Βουλή κατά πόσο η πρόνοια αυτή, που εξαιρεί τους μικρούς 
καλλιεργητές, εντάσσεται στα πλαίσια των ευρωπαϊκών Οδηγιών, καθώς και ποιους τρόπους μπορεί να 
εισηγηθεί το υπουργείο προς διευθέτηση του ζητήματος και άρση της διάκρισης που υφίστανται οι μικρομεσαίοι 
καλλιεργητές εσπεριδοειδών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.487, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης αιτήματος της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 
Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης για θεσμοθέτηση της συμμετοχής εκπροσώπου της στις εργασίες των κατά 
τόπους σχολικών εφοριών υπό το καθεστώς του παρατηρητή. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την άποψή του 
για το συγκεκριμένο θέμα, καθώς και αν προτίθεται να προβεί στις απαραίτητες νομοθετικές ρυθμίσεις για 
ικανοποίηση του εν λόγω αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.488, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας υπέρ των άπορων πολιτών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης θα συνεχίσει να τρέχει για ακόμη δύο χρόνια.  Το σχέδιο διάσωσης συμφωνήθηκε με το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και ψηφίστηκε από την ολομέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στις 15 Φεβρουαρίου 
2012.  Το πρόγραμμα, το οποίο παρέχει επισιτιστική βοήθεια σε 18 εκατομ. απόρους σε 20 κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα συνεχίσει να τρέχει έως και το τέλος του 2013 με ανώτατο ετήσιο όριο 
προϋπολογισμού τα €500 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κύπρος έχει 
ενταχθεί στο πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας υπέρ των άπορων πολιτών, εάν ναι, ποιο είναι το ποσό από 
τον προϋπολογισμό που θα λάβει από την Ευρωπαϊκή Ένωση και ποια μέτρα σκοπεύει να λάβει, για να 
βοηθήσει πρακτικά τους άπορους πολίτες της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.489, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, με αφορμή την 
ανακοίνωση που έχει εκδώσει η Ισπανία όσον αφορά την απόσυρση από την αγορά ακατάλληλης ζώνης 
αδυνατίσματος, για τα ακόλουθα:   

1. Ποια μέτρα έχουν ληφθεί στην Κύπρο;   

2. Έχουν εισαχθεί τέτοιες ζώνες στην Κύπρο;  

3. Εάν ναι, αν αυτές έχουν αγορασθεί από καταναλωτές, πώς αυτοί έχουν ενημερωθεί στη συνέχεια; 

4. Εάν έχουν αγορασθεί, διατρέχουν οι καταναλωτές οποιοδήποτε κίνδυνο από τις εν λόγω ηλεκτρικές 
ζώνες; 

 Επίσης, παρακαλείται να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο η αρμόδια αρχή έχει πραγματοποιήσει, μετά 
το θανάσιμο περιστατικό στο Δάλι, οποιουσδήποτε δειγματοληπτικούς ελέγχους για προϊόντα ή και για 
παρόμοια προϊόντα που κυκλοφορούν με ψεύτικα στοιχεία σήμανσης ποιότητας CE.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.490, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο ένας 
καταναλωτής για τις ανάγκες του νοικοκυριού του ή για μέρος αυτών μπορεί να εγκαταστήσει κάποιο σύστημα 
παραγωγής ηλεκτρισμού με ΑΠΕ (π.χ. φωτοβολταϊκά) χωρίς οποιαδήποτε επέμβαση στο δίκτυο της ΑΗΚ και, 
εάν ναι, αν χρειάζεται οποιαδήποτε αδειοδότηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.491, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει λεπτομερώς τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σχετικά με τη συμφωνία παραχώρησης στο Ινστιτούτο Κύπρου των εγκαταστάσεων και κτιριακών υποδομών 
του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.492, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι προετοιμασίες των πολιτιστικών εκδηλώσεων στο Κέντρο Καλών Τεχνών 
BOZAR στις Βρυξέλλες κατά τη διάρκεια της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης; 

2. Πώς κατανέμονται (να δοθεί αναλυτική κατάσταση) τα κονδύλια των πολιτιστικών εκδηλώσεων κατά το 
2010 και το 2011, ιδιαίτερα όσον αφορά τις εικαστικές τέχνες; 

3. Ποιος είναι ο προγραμματισμός των πολιτιστικών εκδηλώσεων κατά τη διάρκεια της κυπριακής 
Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.493, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει λεπτομερώς τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σχετικά με τη συμφωνία παραχώρησης στο Ινστιτούτο Κύπρου γης στο Πεντάκωμο, η οποία προοριζόταν για 
το τεχνολογικό πάρκο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.494, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Έχουμε γίνει δέκτες παραπόνων για την ποιότητα των ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών του Αγροτικού 
Υγειονομικού Κέντρου Ευρύχου/Σολέας.  Οι κάτοικοι της γύρω περιοχής φαίνεται να μην ικανοποιούνται από το 
Νοσοκομείο Κυπερούντας και ζητούν την αναβάθμιση του κέντρου με σκοπό την αποτελεσματικότερη 
εξυπηρέτησή τους. 

 Θεωρούμε ότι δεδομένης της οικονομικής κρίσης η αναβάθμιση του εν λόγω κέντρου θα λειτουργήσει 
θετικά για την παραμονή των κατοίκων στους τόπους διαμονής τους, αποφεύγοντας έτσι τη μετακίνησή τους 
στις αστικές περιοχές.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα: 

1. αν υπάρχει πρόθεση αναβάθμισης του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Ευρύχου/Σολέας, έτσι ώστε να 
παρέχεται ποιοτική ιατροφαρμακευτική κάλυψη στους κατοίκους της γύρω περιοχής, 

2. αν υπάρχει πρόθεση από το υπουργείο, στα πλαίσια μιας ευρύτερης στρατηγικής, να αναβαθμιστούν 
όλα τα ιατρικά κέντρα της υπαίθρου, έτσι ώστε να παρέχουν πιο ποιοτική ιατροφαρμακευτική κάλυψη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.495, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στο συνοικισμό Ψευδά έχει ανεγερθεί κατοικία σε ποταμό που διασχίζει δρόμο, συγκεκριμένα την οδό 
Ξάνθου Λυσιώτη. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
κατασκευαστούν αντιπλημμυρικά έργα στο δρόμο αυτό, έτσι ώστε να αποφεύγονται πλημμύρες, και, εάν ναι, 
πότε υπολογίζεται αυτά να γίνουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.496, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τίμης της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για 
επίσπευση της μετακίνησης εκτός της κοινότητας του εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων.  Το 
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αίτημα αυτό τίθεται εδώ και αρκετά χρόνια και, παρ’ όλο που έχει εξευρεθεί χώρος μετακίνησής του, δεν έχει 
μετακινηθεί ακόμα, ενώ παράλληλα στο υφιστάμενο εργοτάξιο συνεχίζεται η ανέγερση νέων υποστατικών.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακριβή 
χρονοδιαγράμματα μετακίνησης του εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων στο νέο χώρο που 
ορίστηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.497, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τίμης της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για 
διαμόρφωση/διαπλάτυνση του παλαιού υπεραστικού δρόμου Πάφου-Λεμεσού.  Ο εν λόγω δρόμος είναι 
υποβαθμισμένος και ο φωτισμός ελλιπής, με αποτέλεσμα να έχουν προκληθεί πολλά δυστυχήματα, μερικά 
από αυτά θανατηφόρα.  Επιπλέον, ο δρόμος αυτός είναι η πρώτη εικόνα που αποκομίζει ένας τουρίστας κατά 
την άφιξή του στην Κύπρο, καθώς είναι ο δρόμος που συνδέει το αεροδρόμιο Πάφου με την πόλη της Πάφου 
και το παραλιακό μέτωπο. 

 Παρά το γεγονός ότι για το συγκεκριμένο δρόμο έχει ετοιμαστεί από τον Κλάδο Κυκλοφοριακών 
Μελετών του Τμήματος Δημοσίων Έργων ολοκληρωμένο σχέδιο για διαπλάτυνσή του (συγκεκριμένα, από την 
είσοδο της κοινότητας Τίμης μέχρι και το δρόμο που οδηγεί στη συμβολή με το δρόμο προς το αεροδρόμιο) η 
εκτέλεση του έργου καθυστερεί.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο 
προγραμματίζει να προωθήσει την κατασκευή έργων διαπλάτυνσης στον εν λόγω δρόμο και ιδιαίτερα στην 
είσοδο και έξοδο της κοινότητας Τίμης και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.498, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρινούδας της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε 
το αίτημα της κοινότητας για αποκατάσταση του παλιού σκυβαλότοπου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία αποκατάστασης του παλαιού σκυβαλότοπου της Αγίας Μαρινούδας, όπως και των 
υπόλοιπων εγκαταλελειμμένων σκυβαλότοπων της επαρχίας Πάφου, και ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται για ολοκλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.499, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρινούδας της επαρχίας Πάφου μού 
τέθηκαν τα σοβαρά προβλήματα οχληρίας που δημιουργούνται λόγω της λειτουργίας του χώρου αδρανών 
υλικών σε περιοχή της κοινότητας Μαραθούντας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 
προγραμματίζεται το κλείσιμο του χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών στην κοινότητα Μαραθούντας, σε ποιο 
στάδιο βρίσκεται η διαδικασία αποκατάστασής του, καθώς και πότε αναμένεται η δημιουργία και η λειτουργία 
του νέου χώρου αδρανών υλικών και των πράσινων σημείων στην Πάφο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.500, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρινούδας της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε 
το πρόβλημα της σοβαρής οχληρίας που προκαλείται λόγω της λειτουργίας χοιροστασίου στην περιοχή 
Μαραθούντας.  Απ’ ό,τι έχω ενημερωθεί, το χοιροστάσιο συνεχίζει να λειτουργεί κατά παράβαση των όρων 
λειτουργίας, καθώς δεν έχει ανεγείρει βιολογικό σταθμό, όπως προνοείται από τους όρους αδειοδότησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προτίθεται να προβεί το υπουργείο του για τερματισμό της ταλαιπωρίας των περιοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.501, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς θα μπορούσε 
να λυθεί το πρόβλημα της μη λήψης τηλεοπτικού σήματος που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι της κοινότητας 
Επισκοπής της επαρχίας Πάφου.  Σημειώνεται ότι είναι αδύνατη η λήψη σήματος όλων των τηλεοπτικών 
σταθμών στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.502, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να 
προωθηθούν τα αιτήματα της κοινότητας Κονιών που αφορούν: 

1. την προώθηση της μελέτης των κατασκευαστικών σχεδίων του δρόμου που συνδέει την κοινότητα με τη 
βιοτεχνική περιοχή και 

2. την προώθηση του ρυθμιστικού σχεδίου του δρόμου που συνδέει την Πάφο με την κοινότητα Κονιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.503, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να 
ενταχθεί η κοινότητα Κονιών στο κεντρικό σύστημα διανομής αλληλογραφίας του Επαρχιακού Ταχυδρομικού 
Γραφείου Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.504, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία επίλυσης των προβλημάτων που δημιουργούνται από τη λειτουργία του χώρου 
απόρριψης αδρανών υλικών και του χοιροστασίου στην κοινότητα Μαραθούντας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.505, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
ικανοποιηθούν τα αιτήματα της κοινότητας Άρμου που αφορούν: 

1. τη βελτίωση του οδοστρώματος του κύριου δρόμου που συνδέει την κοινότητα Κονιών με την κοινότητα 
Άρμου, 

2. τη βελτίωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα, παρά την εκκλησία της Αγίας Βαρβάρας, με την 
κοινότητα Κονιών και 

3. την κατασκευή τοίχων αντιστήριξης κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.506, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Ο κύριος δρόμος που οδηγεί από την Πόλη Χρυσοχούς προς τον Πύργο Τηλλυρίας είναι επικίνδυνος 
για την ασφάλεια των κατοίκων της κοινότητας της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προγραμματίζονται βελτιωτικά έργα κατά μήκος του κύριου δρόμου της κοινότητας για τη διασφάλιση της 
οδικής ασφάλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.507, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να γίνει αποδεκτό το αίτημα της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς για ενίσχυση του Νοσοκομείου Πόλης 
Χρυσοχούς με ιατρικό προσωπικό βασικών ειδικοτήτων, π.χ. με καρδιολόγο, επί καθημερινής βάσεως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.508, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε το υπουργείο του να καλύψει το κόστος συντήρησης του κοινοτικού γηπέδου της Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.509, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να 
γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας των Νέων Δημμάτων για επίσπευση της επαναχωρομέτρησης των 
τεμαχίων εντός των ορίων της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.510, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να εγγραφεί ο υφιστάμενος δρόμος που διασχίζει κρατική γη στα Νέα Δήμματα ως δημόσιος.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.511, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να καλύψει το κόστος τοποθέτησης παιχνιδιών στον υπό διαμόρφωση παιδότοπο στην κοινότητα 
Νέων Δημμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.512, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η μελέτη για τη βελτίωση του δρόμου που οδηγεί προς το Μέσα Χωριό από την περιοχή του 
ιδιωτικού σχολείου “The International School of Paphos”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.513, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα θα λάβει 
ενάντια στην παράνομη τοποθέτηση κεραίας της ΑΤΗΚ στην κοινότητα Μεσόγης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.514, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς θα μπορούσε 
να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Πομού και γενικά των κατοίκων της ευρύτερης περιοχής για 
τοποθέτηση πομπού για τη λήψη του σήματος των καναλιών “Ant1”, “Mega” και “Sigma”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.515, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προγραμματίζεται επέκταση του αλιευτικού καταφυγίου της κοινότητας Πομού, καθώς και βελτίωση του 
χερσαίου χώρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.516, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε 
προγραμματίζεται η κατασκευή έργων ακτομηχανικής για προστασία της παραλίας στα κοινοτικά όρια της 
κοινότητας Πομού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.517, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να στηρίξει οικονομικά τη μεταφορά πόσιμου νερού από νέα διάτρηση στην περιοχή 
“Χρυσοπατερίτισσας” της κοινότητας Πομού προς τα ντεπόζιτα της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.518, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται η 
ολοκλήρωση των πιο κάτω έργων: 

1. Κατασκευή πεζοδρομίων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της κοινότητας Πομού. 

2. Επίστρωση του κεντρικού δρόμου της κοινότητας Πομού με πρέμιξ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.519, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών για το διαμέρισμα Πόλεως Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.520, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα γίνει η 
δημοσίευση της αναθεώρησης της Δήλωσης Πολιτικής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για την 
επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.521, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να επισπευσθεί το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Πομού για την προώθηση του έργου για το 
γραμμικό πάρκο της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.522, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να ληφθούν μέτρα για απομάκρυνση του χώρου εναπόθεσης λατομικών υλικών που λειτουργεί στα 
όρια της κοινότητας Μέσα Χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.523, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το ρυθμιστικό σχέδιο της λεωφόρου Μεσόγης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.524, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα 
ολοκληρωθεί η τοποθέτηση των φώτων τροχαίας στη διασταύρωση της λεωφόρου Μεσόγης προς Τριμιθούσα 
και Μεσόγη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.525, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η αναπαλαίωση της παλαιάς βρύσης της κοινότητας Τρεμιθούσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.526, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η κατασκευή της γέφυρας που θα συνδέει τη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας με τη Βιομηχανική 
Περιοχή Πάφου (Μεσόγης).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.527, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να δημιουργηθεί περιφερειακό δημοτικό σχολείο στην κοινότητα Τρεμιθούσας για κάλυψη των 
μελλοντικών αναγκών της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.528, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η μελέτη των ενστάσεων για το τοπικό σχέδιο Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.529, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η βελτίωση του δρόμου από την κοινότητα Τρεμιθούσας προς τη Βιομηχανική Ζώνη Τρεμιθούσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.530, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο θα 
μπορούσε να ληφθούν μέτρα για απομάκρυνση του χώρου εναπόθεσης λατομικών υλικών που λειτουργεί στα 
όρια της κοινότητας Κονιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.531, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατη θέση του 
όσον αφορά στη λειτουργία παράνομων ιδιωτικών σχολείων στην επαρχία Πάφου, τα οποία εξαπατούν 
ανυποψίαστους γονείς.  Σύμφωνα με καταγγελίες γονέων, αυτά τα σχολεία λειτουργούν χωρίς τις απαιτούμενες 
άδειες, ξεγελούν τους πολίτες, οι οποίοι εγγράφουν τα παιδιά τους σ’ αυτά, και στη συνέχεια απευθύνονται στο 
υπουργείο για σκοπούς εξασφάλισης των σχετικών πιστοποιητικών. 
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 Θα ήθελα λοιπόν να ρωτήσω ποια μέτρα έλαβε το υπουργείο για αντιμετώπιση του φαινομένου αυτού, 
ποιες ενέργειες, συστάσεις ή και καταγγελίες έγιναν εναντίον των διευθύνσεων των σχολείων αυτών και σε 
ποιο βαθμό αυτά συμμορφώθηκαν, πόσα σχολεία λειτουργούν παράνομα στην επαρχία Πάφου, αλλά και στην 
υπόλοιπη Κύπρο, καθώς και ποια είναι τα σχολεία αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.532, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης καταγγελιών από κατοίκους του χωριού Τίμη της επαρχίας Πάφου ότι 
τουρκοκυπριακή γη που παραχωρήθηκε στην κοινότητα Τίμης, για να χρησιμοποιηθεί ως χώρος πρασίνου, 
τυγχάνει εκμετάλλευσης από μη πρόσφυγες.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, η υπό αναφορά τουρκοκυπριακή γη 
τυγχάνει εκμετάλλευσης από μη δικαιούχους με την ανοχή του κοινοτικού συμβουλίου.  Στο χώρο έχουν ήδη 
ανεγερθεί παράνομα υποστατικά, τα οποία λειτουργούν ως καταστήματα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την πάταξη της παρανομίας αυτής και την αξιοποίηση της εν λόγω τουρκοκυπριακής γης ως 
χώρου πρασίνου στην κοινότητα Τίμης στην Πάφο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.533, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας εξηγήσει γιατί η επέκταση-ανέγερση του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας προγραμματίζεται στους πέντε ορόφους.  Γιατί δεν μπορεί να κτιστούν απευθείας επτά 
όροφοι, όπως είναι και το ύψος του υφιστάμενου κτιρίου, ούτως ώστε να υπάρχει προοπτική επέκτασης στο 
μέλλον;  Οι δύο όροφοι θα μπορούσε να παραμείνουν ως κέλυφος, χωρίς να γίνουν οποιεσδήποτε εσωτερικές 
εργασίες, και να ολοκληρωθούν οι εργασίες εξωτερικά, όπως έγινε και στην περίπτωση του Γενικού 
Νοσοκομείου Αμμοχώστου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.534, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ να μας ενημερώσει ο αρμόδιος υπουργός ως προς τις επεμβάσεις που έγιναν 
πρόσφατα σε παιδιά από τον καρδιοχειρουργό Αυξέντιο Καλαγκό στο Μακάρειο Νοσοκομείο.  Πόσες 
επεμβάσεις έγιναν, ποιο ήταν το κόστος αυτών των επεμβάσεων και ποιες οι προοπτικές συνεργασίας του 
Υπουργείου Υγείας με τον κ. Καλαγκό;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.535, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ να μας ενημερώσει ο αρμόδιος υπουργός σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το 
Υπουργείο Υγείας, προκειμένου να καταστεί δυνατή η διενέργεια παιδοορθοπεδικών επεμβάσεων στην 
Κύπρο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.536, ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιους λόγους 
καταργήθηκαν/παγοποιήθηκαν οι θέσεις προαγωγής των επιθεωρητών δημοτικής εκπαίδευσης ειδικών 
γνωστικών αντικειμένων δημοτικής εκπαίδευσης.  Αυτή η παγοποίηση βρίσκεται σε αντίθεση με δράσεις του 
υπουργείου που στοχεύουν στην αξιοποίηση εξειδικευμένης γνώσης σε θέματα ανάπτυξης, εφαρμογής και 
αξιολόγησης των νέων αναλυτικών προγραμμάτων.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.009.04.884, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 04/03/2010 και 28/06/2011 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας παραθέτω τον παρακάτω πίνακα με τις ζητούμενες δαπάνες για το έτος 2010: 
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 Σημειώνεται ότι για τα υπόλοιπα θέματα π.χ. μεταμοσχεύσεις, δωρεάν περίθαλψη Τουρκοκυπρίων, οι 
δαπάνες δεν δύναται να καθοριστούν επακριβώς καθώς εκταμιεύονται από διαφορετικά κονδύλια αναλόγως 
του είδους της δαπάνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.106, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. φακ. 23.06.009.05.02.106 και ημερ. 25/07/11, και σας ενημερώνω με βάση τη 
σχετική συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) ότι έχει εγκριθεί από το Διοικητικό 
Συμβούλιο του οργανισμού (ΑΠ Δ.Σ. 18/10/11) η επιχορήγηση του εν λόγω έργου με ποσό ύψους €1.200.000, 
το οποίο θα ενταχθεί στους προϋπολογισμούς του 2012-2016. Στον προϋπολογισμό του 2011 είχε 
συμπεριληφθεί το πιο πάνω έργο (επισυνάπτεται πίνακας των έργων) και θα ενημερωθεί ο Δήμος για τις 
διαδικασίες που απαιτούνται από τον ΚΟΑ για την έναρξη της επιχορήγησης. 

2. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. Απολογούμαστε για 
την καθυστέρηση.»  

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.022, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 22 Αυγούστου, 2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα κάτωθι: 

 Η Εθνική Επιτροπή για την αντιμετώπιση του καρκίνου, που διορίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο 
τον Οκτώβρη του 2010, ακολουθώντας τους όρους εντολής της άρχισε την ετοιμασία του Εθνικού Σχεδίου 
Δράσης για την αντιμετώπιση του καρκίνου αμέσως. 

 Η Εθνική Επιτροπή εμπλουτίστηκε με εκπρόσωπο των μη κυβερνητικών φορέων (ασθενών) και με 
εκπρόσωπο των ερευνητικών κέντρων. Έγιναν συνολικά 24 συναντήσεις και ορίστηκαν ομάδες εργασίας που 
να καλύπτουν τους 4 πυλώνες (Πρόληψη-Θεραπεία-Ανακουφιστική Φροντίδα-Έρευνα). 

 Οι ομάδες εργασίας είχαν με την σειρά τους πολλαπλές συναντήσεις για καταγραφή της παρούσας 
κατάστασης καθώς και την εκπόνηση του σχεδίου δράσης. 

 Το Σχέδιο Δράσης της κάθε ομάδας (πυλώνα) ετοιμάστηκε και έχει συγκεντρωθεί. Θα παραδοθεί μετά τη 
συρραφή των κειμένων εντός μερικών ημερών. 

 Όσον αφορά το χρονοδιαγράμματα εφαρμογής των δράσεων θα ανακοινωθεί αμέσως μετά την 
προτεραιοποίηση και την κοστολόγηση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.081, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2011 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση 
και σας πληροφορώ ότι το Συμβούλιο Εγγραφής Ψυχολόγων στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του που 
απορρέουν από τον Περί Εγγραφής Ψυχολόγων νόμο διόρισε δύο μέλη του ως επιτροπή δεοντολογίας με 
εντολή να προετοιμάσει και να υποβάλει σε αυτό προσχέδιο κώδικα δεοντολογίας Ψυχολόγων λαμβάνοντας 
υπόψη τους κώδικες δεοντολογίας που υιοθετούν τα εγκεκριμένα σωματεία Ψυχολόγων στην Κύπρο, τις 
προδιαγραφές των Συνδέσμων καθώς και τα διεθνή πρότυπα. Το Συμβούλιο αφού μελετήσει το προσχέδιο θα 
προχωρήσει σε διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς πριν την τελική διαμόρφωσή του. 

Ίδρυμα Ποσό/Χορηγία 

Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύπρου 15.200.000 

Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής 4.830.000 

Διεξαγωγή Ερευνών - Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής 1.973.502 

Σχέδιο Αποστολής Ασθενών στο Εξωτερικό 42.888.872 

Ιατρική Περίθαλψη στην Κύπρο 9.150.741 
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2. Παρακαλώ σημειώστε ότι τόσο ο Σύνδεσμος Ψυχολόγων Κύπρου όσο και ο Παγκύπριος Σύλλογος 
Ψυχολόγων διαθέτουν κώδικα επαγγελματικής δεοντολογίας μέσα από τον οποίο παρέχεται η αναγκαία 
προστασία στον πολίτη από ενδεχόμενες παραβιάσεις των ηθών που πρέπει να διέπουν το επάγγελμα του 
Ψυχολόγου. 

3. Το Συμβούλιο, δυνάμει του Περί Εγγραφής Ψυχολόγων Νόμου, διόρισε ερευνώντα λειτουργό για όλες 
τις καταγγελίες που τέθηκαν ενώπιον του και αφορούν άτομα που είναι καταχωρημένα στα Μητρώα 
Ψυχολόγων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στις ερωτήσεις 
με αρ. 23.06.010.01.112 και 23.06.010.01.437, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2011 και 2 Φεβρουαρίου 

2012, αντίστοιχα, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 26 Σεπτεμβρίου 2011 και 9 Φεβρουαρίου 2012 σχετικά 
με τις πιο πάνω ερωτήσεις και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται στο στάδιο της 
διαβούλευσης με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για τη ρύθμιση της άσκησης της Ψυχοθεραπείας.  Κατά τη 
διαμόρφωση του κειμένου λήφθηκαν υπόψη οι θέσεις όλων των αρμοδίων φορέων καθώς και οι 
κατευθυντήριες γραμμές της EFPA. 

2.  Η πιο πάνω διαβούλευση γίνεται με οδηγίες του Υπουργού Υγείας και με την ολοκλήρωση της θα τύχετε 
ενδελεχούς ενημέρωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.197, ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2011, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας προς τη Γενική Διευθύντρια του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με ημερομηνία 20 Οκτωβρίου 2011, και με βάση την πληροφόρηση που 
είχαμε από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ποιότητα του πόσιμου νερού στα Δημόσια σχολεία με βάση τους ελέγχους που έχουν διενεργήσει οι 
Υγειονομικές Υπηρεσίες κρίνεται ως πολύ ικανοποιητική. 

2. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες οι οποίες έχουν την αρμοδιότητα για τον έλεγχο της ποιότητας του πόσιμου 
νερού στα σχολεία, σύμφωνα με τον περί της ποιότητας του νερού για ανθρώπινη κατανάλωση Νόμο 
του 2001, προβαίνουν σε δειγματοληπτικούς ελέγχους σε όλα τα δημόσια σχολεία όλων των βαθμίδων 
Εκπαίδευσης πριν την έναρξη της Σχολικής Χρονιάς. 

3. Σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Κράτους οι Υγειονομικές Υπηρεσίες εφαρμόζουν πρόγραμμα 
ελέγχου και παρακολούθησης της ποιότητας του πόσιμου νερού το οποίο παρέχεται από την Δημόσια 
Υδατοπρομήθεια. Κατά τους εκάστοτε ελέγχους, οι Λειτουργοί των Υγειονομικών Υπηρεσιών 
ενημερώνουν και συμβουλεύουν τις κατά τόπους Σχολικές Εφορείες, όσον αφορά τον καθαρισμό και 
την απολύμανση των δεξαμενών αποθήκευσης του πόσιμου νερού. 

4. Οι επιθεωρήσεις στο δίκτυο Υδατοπρομήθειας και στις υδατοδεξαμενές γίνονται στη συχνότητα που 
καθορίζει η Νομοθεσία. 

5. Τα αποτελέσματα των ελέγχων που έγιναν στο νερό καθώς επίσης και στις υδατοδεξαμενές με την 
έναρξη της σχολικής χρονιάς 2011-2012 φαίνονται στο συνοπτικό πίνακα αξιολόγησης των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών ο οποίος και επισυνάπτεται. Στον ίδιο πίνακα φαίνονται και τα αποτελέσματα 
των ελέγχων που έχουν γίνει στα σχολικά κυλικεία καθώς επίσης και σε κουζίνες Δημοτικών Σχολείων 
στα οποία λειτουργεί Ολοήμερο Σχολείο. 

6. Όσον αφορά την σχολική χρονιά 2010-2011 με βάση την ενημέρωση που είχαμε από τις Υγειονομικές 
Υπηρεσίες ο αριθμός των σχολικών μονάδων οι οποίες βρέθηκαν να έχουν προβλήματα κυμαίνεται στα 
ίδια επίπεδα με την φετινή σχολική χρονιά. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις ή επιπρόσθετες πληροφορίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.360, ημερομηνίας 10 

Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 23.06.010.01.360 
και ημερομηνία 10 Ιανουαρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 17 Ιανουαρίου 2012, σχετικά με την παραχώρηση νέων αδειών για τη 
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λειτουργία καινούργιων λατομείων πέραν των υφιστάμενων στις Κοινότητες Κόρνου, Μοσφιλωτής και 
Δελίκηπου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα διοικητικά όρια Λευκάρων και Δελίκηπου έχουν υποβληθεί αιτήσεις για έκδοση πολεοδομικών 
αδειών από τις εταιρείες Loizos lordanous Construction Ltd και Diarock Quarries Ltd (Cybarco), με στόχο 
τη δημιουργία Λατομείου και την εγκατάσταση Σκυροθραυστικής Μονάδας για εξόρυξη και παραγωγή 
αδρανών υλικών. Πριν υποβάλουν τις αιτήσεις για έκδοση πολεοδομικής άδειας, οι δύο εταιρείες είχαν 
εξασφαλίσει ερευνητική άδεια με βάση την οποία έχουν πραγματοποιήσει γεωλογική έρευνα και έχουν 
υποβάλει στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης σχετική έκθεση. Επίσης, πρόσφατα οι εταιρείες 
Λατομεία Σιας Λτδ, Λατομεία Μοσφιλωτής Λτδ και Σκύρα Λίμα Λτδ υπόβαλαν αιτήσεις για επέκταση των 
υφιστάμενων λατομείων τους. Σημειώνεται ότι για τις πιο πάνω αιτήσεις εξετάζονται από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος οι σχετικές Μελέτες Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, χωρίς όμως να 
εκδοθεί ακόμη οποιαδήποτε περιβαλλοντική γνωμάτευση.  

2. Το πιο πάνω θέμα συζητήθηκε προκαταρκτικά στην Επιτροπή Αειφόρου Ανάπτυξης Ορυκτών Πόρων 
στις 20 Οκτωβρίου 2011 και στη σύσκεψη των Υπουργών Εσωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος μαζί με τους τεχνοκράτες των εμπλεκομένων υπηρεσιών που έγινε στις 27 
Δεκεμβρίου 2011. Κατά τη σύσκεψη αποφασίστηκε όπως παγοποιηθεί η εξέταση των πιο πάνω 
πολεοδομικών αιτήσεων μέχρι η Επιτροπή Αειφόρου Ανάπτυξης Ορυκτών Πόρων να αξιολογήσει τα 
ακόλουθα θέματα: 

 (α) Αποθέματα πρώτης ύλης για παραγωγή αδρανών υλικών σε βραχυπρόθεσμη, μεσοπρόθεσμη 
και μακροπρόθεσμη βάση σύμφωνα με βασικές αρχές αειφορίας. 

 (β) Δυνατότητα επέκτασης υφιστάμενων λατομικών ζωνών. 

 (γ) Εντοπισμός νέων περιοχών στις οποίες θα μπορούσαν να δημιουργηθούν νέα λατομεία ή/και 
λατομικές ζώνες. 

3. Η Επιτροπή Αειφόρου Ανάπτυξης Ορυκτών Πόρων συνεδρίασε στις 12 Ιανουαρίου 2012 όπου αφού 
ενημερώθηκε για το περιεχόμενο της πιο πάνω σύσκεψης, εξουσιοδότησε το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης και την Υπηρεσία Μεταλλείων να προβεί στις ακόλουθες ενέργειες: (α) επανεκτίμηση των 
αποθεμάτων των υφιστάμενων λατομικών ζωνών της επαρχίας Λάρνακας (β) αξιολόγηση (από πλευράς 
ποιοτικής καταλληλότητας του πετρώματος) της δυνατότητας επέκτασης υφιστάμενων λατομικών ζωνών 
και (γ) εντοπισμός νέων περιοχών στις οποίες θα μπορούσαν να δημιουργηθούν νέα λατομεία ή/και 
λατομικές ζώνες. 

4. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης και η Υπηρεσία Μεταλλείων εργάζονται προς υλοποίηση των όρων 
εντολής που έχουν πάρει και σε συνεργασία με τα άλλα μέλη της Επιτροπής Αειφόρου Ανάπτυξης 
Ορυκτών Πόρων θα ετοιμάσουν τα πορίσματα και τις προτάσεις της Επιτροπής προς τους Υπουργούς 
Εσωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Ως εκ τούτου, η παραχώρηση ή όχι 
νέων λατομείων θα εξαρτηθεί από τα πορίσματα και τις προτάσεις της πιο πάνω Επιτροπής που 
υπεύθυνα και επαγγελματικά εργάζεται για την ετοιμασία τους. 

5. Τέλος, η διαβούλευση με τα επηρεαζόμενα Κοινοτικά Συμβούλια διασφαλίζεται μέσω των διαδικασιών 
εξέτασης των πολεοδομικών αιτήσεων για τέτοιου είδους αναπτύξεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.425, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.425 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 6 
Φεβρουαρίου 2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Διαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2011 που ψηφίστηκαν 
τον Απρίλιο 2011 και είχαν ως ημερομηνία έναρξης ισχύος 29 Οκτωβρίου 2011, έχουν τεθεί σε εφαρμογή από 
το Υπουργείο Εσωτερικών. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών στα πλαίσια της εφαρμογής των Κανονισμών, έχει προβεί σε παρουσιάσεις 
των προνοιών των Κανονισμών σε όλες τις Επαρχίες της Ελεύθερης Κύπρου, στις οποίες συμμετείχαν τόσον 
οι Λειτουργοί των Επαρχιακών Διοικήσεων που έχουν διορισθεί ως Επιθεωρητές, όσο και Εργολήπτες 
Τεχνικών και Οικοδομικών Έργων, Πολιτικοί Μηχανικοί, Αρχιτέκτονες, το Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών, αδειοδοτημένοι μεταφορείς αποβλήτων (Skip) και άλλοι φορείς. 

3. Επιπρόσθετα, έχουν αυξηθεί οι έλεγχοι των Επιθεωρητών σε παγκύπρια βάση και αναμένεται να 
αυξηθούν περισσότερο μετά τον αναμενόμενο διορισμό και νέων Επιθεωρητών με άτομα τα οποία θα 
προταθούν από τις Τοπικές Αρχές. Περαιτέρω, έχουν ενημερωθεί οι διαχειριστές των σκυβαλότοπων στον 
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Κοτσιάτη Λευκωσίας και στο Βατί Λεμεσού ότι δεν επιτρέπεται πλέον να αποδέχονται την παραλαβή της 
συγκεκριμένης κατηγορίας αποβλήτων ΑΕΚΚ. 

4. Οι σχετικοί κανονισμοί προτρέπουν τους παραγωγούς Α.Ε.Κ.Κ. να οργανώσουν είτε ατομικά είτε 
συλλογικά συστήματα διαχείρισης των Α.Ε.Κ.Κ. καθορίζοντας και τη διαδικασία αδειοδότησης και λειτουργίας 
των συστημάτων αυτών. Ήδη έχει παραληφθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών μία αίτηση συλλογικού 
συστήματος διαχείρισης ΑΕΚΚ, η οποία αναμένεται να εγκριθεί μέχρι το τέλος του τρέχοντος μηνός. 
Παράλληλα, διαφάνηκε ότι υπάρχει ενδιαφέρον από ιδιώτες να δραστηριοποιηθούν στον τομέα της διαχείρισης 
Α.Ε.Κ.Κ. και έχουν εκδοθεί οι πρώτες άδειες για Μονάδες επεξεργασίας Α.Ε.Κ.Κ. στην Επαρχία Πάφου και 
Λεμεσού. Επίσης έχουν ήδη υποβληθεί αιτήσεις για εξασφάλιση της απαιτούμενης άδειας για ανέγερση και 
λειτουργία εγκαταστάσεων επεξεργασίας στις Επαρχίες Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.427, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση η οποία αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή 
σας με ημερ. 6.2.2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Στον Προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών περιλαμβάνεται η πρόνοια “Χορηγία προς τις 
Εκτοπισθείσες Αρχές Τοπικής Διοίκησης”, οι πιστώσεις της οποίας προορίζονται για τους πιο κάτω 
σκοπούς: 

 (i) την κατά 100% επιχορήγηση των ελλειμμάτων των ετήσιων Προϋπολογισμών των εννέα 
κατεχόμενων Δήμων. Ενδεικτικά καταγράφονται πιο κάτω οι χορηγίες που έλαβαν οι Δήμοι κατά 
το 2010 και 2011: 

 (ii) την παραχώρηση στα ακόλουθα Συμβούλια χορηγίας για κάλυψη των συνταξιοδοτικών 
ωφελημάτων των υπαλλήλων που υπηρετούσαν κοντά τους προ του 1974: 

• Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Αμμοχώστου  

• Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αμμοχώστου  

• Κοινοτικό Συμβούλιο Τρικώμου  

• Κοινοτικό Συμβούλιο Γερολάκκου  

• Κοινοτικό Συμβούλιο Άσσιας  

• Κοινοτικό Συμβούλιο Άχνας  

• Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Γεωργίου 

• Κοινοτικό Συμβούλιο Κώμης Κεπήρ  

• Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Αμβροσίου  

• Κοινοτικό Συμβούλιο Αιγιαλούσας 

(iii) την παραχώρηση €1.000 στο κάθε ένα από τα 136 Συμβούλια των κατεχόμενων κοινοτήτων για 
κάλυψη λειτουργικών τους εξόδων, πρακτική που εφαρμόζεται από το 2007, 

Δήμος 2010 2011 

 € € 

Αμμόχωστος 1.561.905 1.593.811 

Μόρφου 576.597 595.301 

Λάπηθος 371.662 253.260 

Κερύνεια 257.153 287.306 

Καραβάς 150.451 198.569 

Λύση 147.235 161.430 

Ακανθού 140.869 176.096 

Κυθρέα 128.197 178.517 

Λευκόνοικο 103.001 108.639 



1478 

 

(iv) την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς την Ένωση Κατεχομένων Κοινοτήτων Κερύνειας 
και την Ένωση Κατεχομένων Κοινοτήτων Λευκωσίας στα πλαίσια της πολιτικής που προωθείται 
από το Υπουργείο Εσωτερικών για στέγαση και δραστηριοποίηση τους και αφορά ενοίκια, 
γραμματειακές υπηρεσίες και άλλα λειτουργικά έξοδα, 

(v) την επιχορήγηση των δαπανών, όταν ζητηθεί, εκδηλώσεων μνήμης, συνεστιάσεων, εκδρομών 
και προσκυνημάτων, κυρίως συνταξιούχων, που διοργανώνουν τα Κοινοτικά Συμβούλια των 
κατεχόμενων κοινοτήτων για τους χωριανούς τους, και 

(vi) την κάλυψη άλλων έκτακτων αιτημάτων οικονομικής υφής που υποβάλλονται κατά καιρούς από 
τις κατεχόμενες Τοπικές Αρχές. 

3. Επιπρόσθετα, ο Υπουργός Εσωτερικών εγκρίνει την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας από πιστώσεις 
του Άρθρου 08957 “Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και Προγράμματα” για την εκτέλεση έργων στις κατεχόμενες 
Κοινότητες Κορμακίτη και Καρπάσιας όπως επιδιορθώσεις βλαβών στο δίκτυο υδροδότησης και στο δίκτυο 
ηλεκτρισμού, για τη συλλογή σκυβάλων, για το ενοίκιο νερού και την επιδότηση του μισθού του συντηρητή του 
δικτύου υδροδότησης, αλλά και για την ασφαλτόστρωση και επιδιόρθωση δρόμων εντός των χωριών, τη 
συντήρηση κοινοτικών κτιρίων και αναμόρφωση των πλατειών των κοινοτήτων. 

4. Σημειώνεται τέλος ότι ο πληθυσμός του κάθε Δήμου ή Κοινότητας δεν αποτελεί κριτήριο για την 
παραχώρηση των πιο πάνω χορηγιών.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα συνεχίσουμε και θα ολοκληρώσουμε σήμερα 
τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Η κατάσταση που επικρατεί στον τομέα της δημόσιας 
υγείας και η προοπτική εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας».  Είναι θέμα εγγραφέν με εισήγηση των 
βουλευτών κ. Ανδρέα Κυπριανού και Δημήτρη Συλλούρη. 

 Ήδη ο κ. Ανδρέας Κυπριανού μίλησε την περασμένη Πέμπτη και ακολουθεί ο κ. Δημήτρης Συλλούρης 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, έχοντας δεκατρία λεπτά στη διάθεσή του.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υγεία και η περίθαλψη είναι κοινωνικά αγαθά που δικαιούται ο κάθε πολίτης.  Το υφιστάμενο σύστημα 
υγείας στην πατρίδα μας είναι ξεπερασμένο, με προβληματικές δομές και οργάνωση.  Η Κύπρος είναι η μόνη 
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς σχέδιο υγείας.  Η τραγική ειρωνεία είναι ότι, παρ’ όλα τα προβλήματα, η 
Κύπρος έχει και δυνατότητες και προοπτικές.  Το άριστο ιατρικό δυναμικό και οι σύγχρονες ιατρικές μονάδες 
που διαθέτει η πατρίδα μας μπορούν να καταστήσουν την Κύπρο περιφερειακό ιατρικό κέντρο υψηλής 
ποιότητας. 

 Για να γίνει αυτό, επιβάλλεται πρώτιστα η αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας. Επιβάλλεται η 
ολοκλήρωση και η εφαρμογή γενικού σχεδίου υγείας.  Εξάλλου στο Εθνικό Μεταρρυθμιστικό Πρόγραμμα για τη 
Στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 2020 η υλοποίηση του ΓΕΣΥ καθορίζεται ως βασικός άξονας για τη 
μεταρρύθμιση του τομέα της υγείας στον τόπο μας.  Είναι γεγονός ότι ο σχεδιασμός και η εφαρμογή του ΓΕΣΥ 
αποτελεί ίσως τη σημαντικότερη μεταρρύθμιση από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ποια είναι όμως 
η πραγματικότητα;  Όλοι ξέρουμε ότι η εισαγωγή του ΓΕΣΥ είναι νόμος της Δημοκρατίας από τον Απρίλιο του 
2001.  Επίσης, ξέρουμε ότι ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας, που είναι ο σχεδιαστής, ο συντονιστής και ο 
διαχειριστής του συστήματος, διαβεβαιώνει ότι το ΓΕΣΥ έχει ολοκληρωθεί.   

 Παρ’ όλα αυτά, δε φαίνεται φως, γιατί δεν υπάρχει η πραγματική πολιτική βούληση από την κυβέρνηση 
να εφαρμόσει το ΓΕΣΥ.  Η παραίτηση του τέως προέδρου του ΓΕΣΥ φανερώνει περίτρανα ότι δεν υπάρχει 
ελπίδα ότι η κυβέρνηση Χριστόφια θα υλοποιήσει τις υποσχέσεις της και θα εφαρμόσει το γενικό σχέδιο υγείας.  
Και όμως, στο προεκλογικό του πρόγραμμα ο κ. Χριστόφιας δεσμεύτηκε όχι μόνο να προωθήσει την εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ, αλλά και ότι οι ρυθμοί υλοποίησής του θα επιταχυνθούν.  Η δέσμευσή του αυτή είναι σαφής και 
δεδομένη και μάλιστα επιβεβαιώθηκε πάρα πολλές φορές, όμως τίποτε από όλα αυτά δεν έγινε.  Το ΓΕΣΥ δεν 
εφαρμόζεται και εκτιμούμε ότι ούτε πρόκειται να εφαρμοστεί στο κοντινό μέλλον. 

 Η κυβέρνηση δεν προχωρά με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, αφενός γιατί δε θέλει να αναλάβει ένα 
σημαντικό κόστος για την εφαρμογή του και αφετέρου γιατί δεν τολμά να συγκρουστεί με τα ισχυρά 
συμφέροντα που λιμνάζουν στον τομέα της υγείας.  Και τα οικονομικά συμφέροντα που διακινούνται σήμερα 
μέσα στο χώρο της υγείας είναι πολλά και είναι συμφέροντα τόσο στον τομέα της περίθαλψης όσο και στους 
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τομείς των φαρμάκων και των εργαστηριακών αναλύσεων.  Λόγω αυτής της διαπλοκής συμφερόντων το μόνο 
που έχουμε είναι να αυξάνεται σημαντικά χρόνο με χρόνο το κόστος υγείας που καλούνται να πληρώσουν οι 
πολίτες. 

 Κύριοι συνάδελφοι. 

 Το κόστος ενός τοκετού σήμερα στην Κύπρο ξεπερνά τις τρεις χιλιάδες ευρώ, τη στιγμή που στη 
Γερμανία είναι λιγότερο από χίλια πεντακόσια ευρώ.  Ακόμη, η εξωσωματική γονιμοποίηση είναι πραγματικά 
μια δαπανηρή επένδυση στην Κύπρο σε σχέση με το αντίστοιχο κόστος σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Και να 
μου επιτραπεί να υπογραμμίσω ότι τα πιο πάνω είναι ανασταλτικός παράγοντας για τις γεννήσεις στον τόπο 
μας και γνωρίζουμε ότι το δημογραφικό πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε είναι πάρα πολύ μεγάλο.   

 Ακόμα στην Κύπρο σήμερα ανθούν η πολυφαρμακία και η εργαστηριακή πολυεξέταση.  Οι 
φαρμακευτικές εταιρείες δίνουν κίνητρα στους γιατρούς, για να συνταγογραφούν τα φάρμακά τους.  Τα 
εργαστήρια δίνουν προμήθειες, για να παίρνουν πελάτες για εργαστηριακές αναλύσεις.  Αποτέλεσμα όλων 
αυτών είναι να έχουμε σε ποσοστό πληθυσμού δυσανάλογα πολλά εργαστήρια αναλύσεων και φαρμακεία σε 
σχέση με μεγάλες ευρωπαϊκές χώρες.  Κάτι που λείπει παντελώς από την όλη διαδικασία είναι η διαδικασία 
αξιολόγησης και αποδοτικότητας, είτε αναλύσεων είτε φαρμάκων. 

 Εύλογα θα έλεγε κανείς ότι ο πολίτης έχει επιλογή να αποταθεί στα δημόσια ιδρύματα υγείας, για να 
εξυπηρετηθεί, όμως εκεί η κατάσταση είναι τραγική.  Για περίθαλψη στα δημόσια νοσοκομεία έχουν, με τον 
έναν ή τον άλλο τρόπο, δικαίωμα το 85% των συμπολιτών μας, όμως μόνο το 40% απευθύνεται στα δημόσια 
νοσηλευτήρια, για να καλύψει τις ανάγκες υγείας που έχει.  Έχουμε μόνο το 40%, γιατί μόνο αυτό τον όγκο 
ασθενών μπορούν να εξυπηρετήσουν τα δημόσια νοσοκομεία του τόπου μας, γι’ αυτό το λόγο έχουμε και τις 
μακρόσυρτες λίστες αναμονής και τα φαινόμενα χρηματισμού δημόσιων λειτουργών. 

 Το υφιστάμενο σύστημα υγείας ουσιαστικά έχει καταρρεύσει.  Η οικονομική κρίση έχει στραγγαλίσει 
οικονομικά τους πολίτες και έχει αυξήσει τον αριθμό των ασθενών που προσφεύγουν στα δημόσια 
νοσηλευτήρια για περίθαλψη, με αποτέλεσμα να αυξάνεται ο ήδη μεγάλος φόρτος εργασίας τους.  Αυτός ο 
όγκος δουλειάς προέρχεται από τον ιδιωτικό τομέα, ο οποίος συρρικνώνεται επικίνδυνα χάνοντας σημαντικά 
έσοδα.  Έτσι, θα έχουμε πολύ σύντομα μία εμφανή κατάρρευση του δημόσιου τομέα λόγω υπερφόρτωσης και 
του ιδιωτικού τομέα λόγω χρεωκοπίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μεταρρύθμιση του τομέα της υγείας είναι μονόδρομος και περνά μέσα από την εφαρμογή ενός 
ενοποιημένου συστήματος υγείας.  Με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ προωθείται η αποτελεσματική συνεργασία 
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα στη βάση ενός μικτού συστήματος υγείας.  Το νέο σύστημα θα είναι κοινωνικά 
δίκαιο, καθολικό και θα διασφαλίζει την ισότιμη πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας σε όλους τους πολίτες, 
ανεξάρτητα από κοινωνικοοικονομική κατάσταση.  Μόνο η οριστική εφαρμογή του ΓΕΣΥ θα μειώσει τις 
δημόσιες δαπάνες και θα βελτιώσει την ποιότητα των παρεχομένων υπηρεσιών υγείας.  Με το ΓΕΣΥ θα 
παταχθεί η αλόγιστη συνταγογραφία φαρμάκων, θα ελεγχθούν οι τιμές στην αγορά φαρμάκων και 
εργαστηριακών αναλύσεων.  Ακόμη, θα περιοριστούν οι λίστες αναμονής και τα φαινόμενα διαπλοκής και 
μέσου, θα παταχθεί η φοροδιαφυγή στον τομέα υγείας, θα σταματήσει η εκμετάλλευση ασθενών και τα 
φαινόμενα πλαστοπροσωπίας.   

 Ο εκσυγχρονισμός ολόκληρου του συστήματος παροχής υπηρεσιών υγείας στην πατρίδα μας θα 
συμβάλει δραστικά στη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και τη βελτίωση της βιωσιμότητας και των 
δημοσίων οικονομικών.  Μπορεί να φαίνεται αντιφατικό ότι ένα πολυέξοδο σύστημα υγείας θα φέρει οικονομία 
αυτό. για όσους δε συμμετρούν τα έξοδα του ιδιωτικού τομέα.  Το σύνολο των εξόδων θα μειωθεί με την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα κατέθεσε από καιρό, αλλά και σήμερα πάρα πολλές προτάσεις.  Επιβάλλεται να 
προχωρήσουν άμεσα οι διαδικασίες εφαρμογής του ΓΕΣΥ.  Πρέπει τα δημόσια νοσηλευτήρια να απεξαρτηθούν 
από το Υπουργείο Υγείας, να αυτονομηθούν πλήρως, να μεταφερθούν στον ιδιωτικό τομέα υπηρεσίες 
πρωτοβάθμιας φροντίδας, προκειμένου να αποφορτιστούν τα κρατικά νοσηλευτήρια, να γίνει ριζική 
αναδιάρθρωση της υπηρεσίας αποστολής ασθενών στο εξωτερικό, προκειμένου να γίνουν δραστικές 
εξοικονομήσεις.  Νομίζω όλοι ψηλαφούμε τα συμφέροντα σ’ αυτό το μεγάλο κεφάλαιο.  Να επανεξεταστούν και 
να περιοριστούν τα δωρεάν νοσήλια που δίνονται σε διάφορες ομάδες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα αμφισβητεί τη δυνατότητα αντιμετώπισης των προβλημάτων του τομέα υγείας με 
ημίμετρα, εφαρμοζόμενα έξω από τα πλαίσια του εθνικού συστήματος υγείας.  Η σκέψη του Υπουργού Υγείας 
για το ενδεχόμενο σταδιακής εφαρμογής με κάλυψη των υπηρεσιών τριτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας 
περίθαλψης είναι οικονομικά αδύνατο.  Εμείς ακούσαμε με πολλή προσοχή τις προτάσεις του υπουργού, 
είδαμε καλόπιστα ότι είναι μια έστω κίνηση γι’ αυτό το θέμα που λίμναζε, αλλά φοβούμαστε ότι δεν είναι η 
λύση. 
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 Το ΓΕΣΥ θα διασφαλίσει την ισότιμη πρόσβαση όλων των πολιτών σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας, 
χωρίς αποκλεισμούς και διακρίσεις.  Το ΓΕΣΥ θα είναι ένα ολοκληρωμένο, σύγχρονο σύστημα, χωρίς λίστες 
αναμονής, χωρίς την ανάγκη προσφυγής στο μέσο για την εξυπηρέτηση.  Η οικονομική επιβάρυνση των 
πολιτών θα είναι κατά μέσο όρο χαμηλότερη από τη σημερινή, ενώ ο φόβος οικονομικής καταστροφής, σε 
περίπτωση δαπανηρής θεραπείας, θα εκμηδενιστεί.  Με το ΓΕΣΥ η πρόσβαση σε υψηλού επιπέδου υπηρεσίες 
υγείας θα παύσει να είναι προνόμιο των ολίγων.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη.  

 Παρακαλώ τώρα την κ. Στέλλα Μισιαούλη του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις να προσέλθει στο βήμα. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αρχίζω την τοποθέτησή μου ξεκαθαρίζοντας για ακόμα μια φορά τη θέση του κόμματός μου όσον αφορά 
το ΓΕΣΥ.  Το σχέδιο υγείας ήταν ένα αίτημα το οποίο τέθηκε από το ΑΚΕΛ στην κυπριακή κοινωνία το 1960.  
Μέχρι σήμερα το ΑΚΕΛ διατηρεί την πρωταρχική του θέση, την οποία επαναβεβαίωσε στο 21ο συνέδριο του 
κόμματος το Νοέμβριο του 2010.  Το σχέδιο υγείας πρέπει και οφείλει να δίδει ίσες ευκαιρίες πρόσβασης στις 
υπηρεσίες υγείας σε όλους τους πολίτες.  Πρέπει να προσφέρει ίσες ευκαιρίες ποιοτικής φροντίδας υγείας σε 
όλους τους πολίτες, ανεξάρτητα από την κοινωνικοοικονομική τους κατάσταση και τον τόπο διαμονής.  Πρέπει 
να διασφαλίζει το δικαίωμα του ασθενούς να τυγχάνει περίθαλψης από γιατρό και νοσηλευτήριο της επιλογής 
του.  Πρέπει να είναι αποδοτικό, πρέπει να αξιοποιεί πλήρως το υφιστάμενο δυναμικό, να περιορίζει τη 
σπατάλη πόρων και πρέπει να είναι βιώσιμο και να υπάρχουν μηχανισμοί ελέγχου λειτουργίας του. 

 Για εμάς του ΑΚΕΛ τα πιο πάνω είναι βασικές αρχές που πρέπει να διέπουν ένα οποιοδήποτε σχέδιο 
υγείας.  Παρ’ όλο που δαπανήθηκαν δεκάδες εκατομμύρια ευρώ και έχουν συνταχθεί τόμοι και μελέτες από 
όλες τις κυβερνήσεις, δεν καταφέραμε μέχρι σήμερα να δώσουμε στον κυπριακό λαό το αυτονόητο, αυτό που 
δικαιούται, αυτό που απολαμβάνουν όλοι οι άλλοι πολίτες των ευρωπαϊκών χωρών εκτός της Κύπρου, ένα 
σχέδιο υγείας.  Διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις ασχολήθηκαν σοβαρά με το θέμα του ΓΕΣΥ, αλλά καμιά δεν 
κατάφερε να το εφαρμόσει.  Ο κύριος λόγος είναι γιατί όλοι νοιάζονται να εφαρμόσουν σχέδιο υγείας 
υλοποιήσιμο και βιώσιμο, που να μην καταρρέει εις τα εξ ων συνετέθη.  Αυτοί οι ίδιοι λόγοι ισχύουν ακόμα 
περισσότερο σήμερα, που διερχόμαστε μια παγκόσμια οικονομική κρίση και δεν έχουμε την πολυτέλεια να 
δημιουργούμε έργα μη βιώσιμα και οικονομικά αβάσταχτα.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είμαι βέβαιη ότι όλοι γνωρίζουμε την κατάσταση που βιώνουν καθημερινά τα δημόσια νοσηλευτήρια.  
Λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης που έχει πλήξει και τη δική μας πατρίδα το τελευταίο διάστημα 
είχαμε αύξηση κατά 30% του όγκου εργασίας στα δημόσια νοσηλευτήρια.  Το προσωπικό καλείται σε 
καθημερινή βάση να εξυπηρετήσει τους Κύπριους πολίτες, τους ξένους που εργάζονται στη χώρα μας, καθώς 
και τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας.  Άλλοι επιπλέον λόγοι που συμβάλλουν στην επιδείνωση της 
κατάστασης είναι η γήρανση του πληθυσμού, είναι ο αυξημένος αριθμός των παθήσεων, πάρα πολλά 
περιστατικά με όγκους, καρκίνο, κατάθλιψη, καρδιακά προβλήματα κ.ά.  Είναι το κόστος στον ιδιωτικό τομέα 
που παραμένει πολύ υψηλό. παρ’ όλο που κάποιοι από τους ιδιώτες έχουν μειώσει τις τιμές τους, αυτές 
εξακολουθούν να μην είναι προσιτές, με αποτέλεσμα οι ασθενείς να προτιμούν το δημόσιο τομέα.  Άτομα που 
ήταν δικαιούχοι ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και δεν έκαναν χρήση του δικαιώματός τους αυτού τώρα 
χρησιμοποιούν τις υπηρεσίες του κράτους.   

 Με όλα τα πιο πάνω οι δυνατότητες των κρατικών νοσηλευτηρίων έχουν φτάσει στα όριά τους.  Ο 
κόσμος ταλαιπωρείται, οι λίστες αναμονής μεγαλώνουν.  Οι ασθενείς ζουν μια αταξία και, για να 
εξυπηρετηθούν, προσφεύγουν προς διάφορες κατευθύνσεις για βοήθεια.  

 Σ’ αυτό το σημείο όμως θέλω να πιστώσω την κυβέρνηση αλλά και τον Υπουργό Υγείας ότι ποτέ δεν 
έκρυψαν το πρόβλημα, αλλά αντίθετα, με πλήρη διαφάνεια και ειλικρίνεια, προσπαθούν να λύσουν τα 
προβλήματα.  Αναγνωρίζουμε επίσης τις μεγάλες προσπάθειες που καταβάλλουν οι ίδιοι οι γιατροί, οι 
νοσηλευτές και οι λειτουργοί υγείας για επίλυση των καθημερινών προβλημάτων που συναντούν στις δουλειές 
τους για την εξυπηρέτηση των ασθενών με τον καλύτερο τρόπο.  Υπογραμμίζουμε τη βούληση που επέδειξαν 
το υπουργείο και το ιατρικό προσωπικό για τη μείωση των λιστών αναμονής -αυτό ίσως είναι και το πιο καυτό 
πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε σήμερα- και με συνεχή διάλογο με την Παγκύπρια Συντεχνία Κυβερνητικών 
Ιατρών πορεύονται προς λύση του προβλήματος των υπερωριών.  Η συμπερίληψη του ποσού των €13.5 
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εκατομ. στον προϋπολογισμό του 2012 για ιατρικό εξοπλισμό για όλα τα νοσοκομεία της Κύπρου στοχεύει 
επίσης στη βελτίωση της ποιότητας και της γρηγορότερης εξυπηρέτησης των ασθενών.  Λυπούμαστε να 
παρατηρήσουμε ότι το πρόβλημα της έλλειψης προσωπικού επιδεινώθηκε μετά από την ψήφιση τροπολογίας 
στη Βουλή, που το ΑΚΕΛ καταψήφισε.  

 Η αλλαγή στη δομή των δημόσιων νοσηλευτηρίων, που προσπαθεί να επιφέρει ο Υπουργός Υγείας, 
γίνεται σταδιακά και με βραδέα βήματα.  Αυτή τη στιγμή εφαρμόζεται μια συνεργασία οριζόντια, όπως την 
ονομάζουν, μεταξύ των νοσηλευτηρίων, με πρόθεση την αυτοδιαχείριση των δημόσιων νοσηλευτηρίων, για να 
μπορέσουν να συμμετάσχουν σ’ ένα μελλοντικό ΓΕΣΥ.  Ο πρόσφατος διορισμός του νέου διευθυντή του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας δείχνει τη βούληση της κυβέρνησης για λειτουργία του ΓΕΣΥ.  Το ΓΕΣΥ πρέπει 
να υλοποιηθεί μέσα από ασφαλή βήματα, που να διασφαλίζουν την ποιότητα και τη βιωσιμότητά του.  Η 
τεχνογνωσία και η εμπειρία του κ. Σιαρλή θα μπορέσει να μας βοηθήσει να υλοποιήσουμε το ΓΕΣΥ μέσα στις 
σημερινές οικονομικές συνθήκες.   

 Ένα στοιχείο ακόμα που δείχνει ότι η κυβέρνηση δεν έχει εγκαταλείψει το στόχο της και ότι η κυβέρνηση 
δεν προσπαθεί να συγκρουστεί με ιδιωτικά συμφέροντα, όπως έχει αναφέρει ο κ. Συλλούρης, είναι η 
αναβάθμιση των κρατικών νοσηλευτηρίων, που η νομοθεσία θέτει ως κεντρικό άξονα του ΓΕΣΥ.  Μέσα σ’ αυτά 
τα πλαίσια λειτούργησε μεταμοσχευτική κλινική στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, λειτούργησαν νέα κλινικά 
τμήματα, αναβαθμίστηκε και συμφωνήθηκε η επέκταση της Μονάδας Εντατικής Θεραπείας, προγραμματίστηκε 
η δημιουργία ακτινοθεραπευτικών κέντρων στη Λευκωσία και στη Λεμεσό, μπήκε το νερό στο αυλάκι για τη 
δημιουργία καρδιοχειρουργικής μονάδας στο νοσοκομείο Λεμεσού.  Ο Υπουργός Υγείας εξέφρασε κάποιες 
απόψεις για την εφαρμογή του γενικού σχεδίου υγείας οι οποίες συζητούνται από τους εμπλεκόμενους φορείς, 
αλλά μέχρι στιγμής δεν έχουμε τελικές αποφάσεις.  Όμως και ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας ανέλαβε την 
υποχρέωση να υποβάλει έναν ολοκληρωμένο τρόπο εφαρμογής ΓΕΣΥ, βασισμένο στις σημερινές συνθήκες και 
στις οικονομικές δυνατότητες του κράτους, μέσα στους επόμενους δύο μήνες, που θα είναι σε θέση να 
κατατεθεί στην επιτροπή Υγείας στη Βουλή.  Εμείς επιφυλασσόμαστε φυσικά να εκφράσουμε ως ΑΚΕΛ τη δική 
μας άποψη, αφού ολοκληρωθεί και ακουστεί η όλη πρόταση που αναμένουμε από τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Από τη στιγμή που όλα τα κόμματα, αλλά και όλα τα μέλη της επιτροπής Υγείας... Εδώ θέλω να 
αναφερθώ στην ομιλία που έχει κάμει ο κ. Κυπριανού, η οποία ήταν μια ομιλία μηδενιστική και απαξιωτική, και 
ευτυχώς δε βλέπουμε αυτή τη στάση ούτε από τον πρόεδρο της επιτροπής Υγείας, αλλά ούτε και από τα άλλα 
μέλη της επιτροπής του Συναγερμού.  Από τη στιγμή που επανειλημμένα ισχυριζόμαστε όλοι ότι τα θέματα 
υγείας είναι πάνω από πολιτικές σκοπιμότητες και δε χρωματίζονται, θέλουμε να πιστεύουμε ότι την κρίσιμη 
στιγμή, την κρίσιμη ώρα όλοι θα σταθούμε στο ύψος των λόγων μας.  Η στάση του Υπουργού Υγείας ως 
πολιτικού προϊσταμένου σε αυτή την κυβέρνηση εκφράζει την πολιτική βούληση της κυβέρνησης για την 
προώθηση και επίλυση των προβλημάτων στον τομέα της υγείας.  Δεν αφαίρεσε από τις προτεραιότητές του το 
σχέδιο υγείας και απόδειξη αυτού είναι ότι συζητήθηκε στον προϋπολογισμό και σήμερα συγκεκριμένα ο 
προϋπολογισμός του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας δείχνει τη θέληση της κυβέρνησης να συνεχίσει τη 
λειτουργία του αυτός ο οργανισμός, που σίγουρα είναι έτοιμος να φέρει νέες προτάσεις για τη λύση του 
προβλήματος του γενικού σχεδίου υγείας.   

 Δε θα ήθελα να επεκταθώ περισσότερο, απλά να πω ότι ποτέ δε θα πάψουμε να αγωνιζόμαστε και να 
πιστεύουμε ότι τα θέματα υγείας δεν είναι προνόμιο ορισμένων, αλλά είναι απαίτηση που κάθε Κύπριος πρέπει 
να έχει από το κράτος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Μισιαούλη. 

         Παρακαλώ τον κ. Άγγελο Βότση του ΔΗΚΟ να προσέλθει στο βήμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα είμαι πολύ σύντομος. σας προετοιμάζω.  Απλώς, είπα να πάρω το λόγο σ’ αυτό το θέμα, έτσι, για να 
μεταφέρω έναν προβληματισμό ο οποίος νομίζω ότι μπορεί να μας βοηθήσει, για να επιλύσουμε επιτέλους 
αυτό το πρόβλημα, το οποίο άκουσα ότι πολιτικές δυνάμεις από το ’60 είχαν όραμά τους, όλοι μας το έχουμε 
στα προγράμματά μας τα προεκλογικά, αλλά για κάποιο λόγο ΓΕΣΥ δε βλέπουμε και φαίνεται ότι δε θα δούμε 
ούτε τα επόμενα χρόνια.   
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 Διερωτάται κανείς πώς είναι δυνατό όλα τα κόμματα να συμφωνούμε ότι πρέπει να κάνουμε ένα γενικό 
σύστημα υγείας, αλλά γενικό σύστημα υγείας να μη βλέπουμε να πραγματοποιείται.  Κατά την ταπεινή μου 
άποψη, το σημαντικό πρόβλημα που υπάρχει σ’ αυτό τον τομέα είναι η έλλειψη πολιτική βούλησης και 
πολιτικού θάρρους από όλους.  Και λέω από όλους, για να μην ξεκινήσουμε ποιος έχει το περισσότερο ή το 
μεγαλύτερο πρόβλημα.  Μπήκαμε σε μια νοοτροπία με την προηγούμενη ομάδα που ήταν στον Οργανισμό 
Ασφάλισης Υγείας...  Ο κ. Χριστοφή, ο οποίος έκαμε ένα πάρα πολύ καλό έργο, κατά τη δική μας άποψη, όταν 
προσπαθούσε να πείσει ότι μπορεί να γίνει το γενικό σύστημα υγείας, έμπαινε από την κυβέρνηση και το 
Υπουργείο Οικονομικών ο προβληματισμός «δεν έχουμε τα λεφτά».  Τζιαι εππέσαμεν όλοι σ’ αυτή την παγίδα 
να λέμε «θα μας κανήσουν τα λεφτά που σπαταλούμε σήμερα;» ή «πόσα θα χρειαστούν στο μέλλον, γιατί 
ακριβώσαν τα φάρμακα, γιατί ακριβώσαν οι θεραπείες, να κάνουμε ένα γενικό σύστημα υγείας;».  Και αυτό το 
πράγμα εγινόταν ο ανασταλτικός παράγοντας. δεν υπάρχουν λεφτά, αναβάλλουμε το καθετί!  Εβολευτήκαμε 
όλοι, εβολευτήκαμε!  Υπάρχει ένα σημερινό σύστημα με τα προβλήματά του, τα δημόσια νοσηλευτήρια ξέρουμε 
πού έχουν φτάσει, ο ιδιωτικός τομέας ή θα χρεοκοπήσει ή θα χρεώνει σε τιμές που δε θα μπορεί κανένας να 
πηγαίνει κοντά του πλέον, αλλά εβολευτήκαμε, γιατί ακριβώς, για να κάμεις την αλλαγή, διότι μιλούμε για 
σοβαρή αλλαγή στο σύστημα, θα πρέπει να έχεις την πολιτική βούληση.  Το πρόβλημα δεν είναι τα οικονομικά!   

 Ο προηγούμενος πρόεδρος του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, όταν τον βλέπαμε ως ομάδα του 
κόμματος που ασχολούμαστε με τα θέματα αυτά, μας επιβεβαίωνε, όπως όλους σας, ότι το κόστος ενός ΓΕΣΥ 
θα είναι και €50 εκατομ. πιο χαμηλό από το σημερινό κόστος.  Η κυβέρνηση λέει «δεν έχω λεφτά να το κάμω».  
Τζιαι εγώ ρωτώ όλους όσοι ασχολούμαστε μ’ αυτό το θέμα:  Ποιος μας αναγκάζει -ας πούμε ότι το πλάνο μας 
είναι χι εκατομμύρια περισσότερα απ’ ό,τι μπορούμε να δώσουμε- να φτάσουμε σ’ αυτό το ποσό και να μην 
έρθουμε ίσως να περιορίσουμε κάποιες υπηρεσίες, που μπορεί, εάν έχουμε τα λεφτά, να τις βάλουμε, αν δεν 
έχουμε, μπορεί να τις κερδίσουμε ή μπορεί με συγχρηματοδότηση κάποιων υπηρεσιών, με το copayment, να 
έχουμε και εισοδήματα τα οποία να είναι και αποτρεπτικός παράγοντας της κατάκρισης του συστήματος;  Γιατί 
κολλήσαμε στα οικονομικά;  Όταν μας λένε οι ειδικοί, που έκαναν πάρα πολύ καλή δουλειά, κατά την ταπεινή 
μας άποψη, όπως και ο νέος πρόεδρος του οργανισμού...  Ένας από τους λόγους που είμαι εδώ σήμερα είναι 
γιατί έχω πάρει ένα ελπιδοφόρο μήνυμα ότι κάτι κινείται στα θέματα ΓΕΣΥ, κάτι μπορεί να γίνει.  Έχω μιλήσει 
με τον κ. Σιαρλή.  Τέλος Μαρτίου, λέει, θα έχει τη δική του συνταγή.  Ελπίζω να είναι η λύση.   

 Εκείνο που χρειάζεται είναι να ξεκολλήσει το μυαλό μας από το δήθεν οικονομικό πρόβλημα.  Το πόσο 
θα μας στοιχίσει το ΓΕΣΥ από μας εξαρτάται, τι υπηρεσίες θα έχουμε μέσα και τι μπορούμε να συμβάλουμε σ’ 
αυτές τις υπηρεσίες, αν δε μας κανούν τα λεφτά.  Απ’ εκεί και πέρα, υπάρχουν τα καυτά θέματα, τα πολιτικά 
θέματα, που ο καθένας θα πάρει το πολιτικό κόστος, δε γίνεται αλλιώς.   

 Ποια έν’ τα πολιτικά θέματα;  Τι θα γίνει με τα νοσοκομεία.  Ακούσαμε “αυτονόμηση”, τώρα το λέτε 
“ανταγωνιστικότητα”.  Πρέπει να πάρουμε την απόφαση!  Τα νοσοκομεία δεν μπορούν να λειτουργούν με το 
σημερινό καθεστώς σε ένα γενικό σύστημα υγείας.  Έχουμε την πολιτική βούληση;  Σώννουμεν;  Να πάρουμε 
την απόφαση και να πούμε στους δημόσιους υπαλλήλους στα νοσοκομεία μας, στους καλούς γιατρούς μας 
που σήμερα κάμνουν τη δουλειά και τους νοσοκόμους και τους υπολοίπους τα εξής:  «Κύριοι, πρέπει να 
δουλέψετε με άλλο καθεστώς.  Δε γίνεται αλλιώς.  Θα πρέπει να είσαστε ανταγωνιστικοί του ιδιωτικού τομέα».  
Μπορούμε παράλληλα να πούμε του μεγαλογιατρού του ιδιωτικού τομέα:  «Και εσύ, φίλε μου, εννά αλλάξεις 
περιβάλλον.  Θα πάεις με συγκεκριμένο αριθμό ασθενών να κάμεις τη δουλειά σου».  Για να μπορούν να 
υπάρχουν όλοι και να συναγωνίζονται και να ανταγωνίζονται όλοι σε αυτό το νέο σύστημα, μπορούμε να τα 
κάμουμε τούτα τα πράγματα;   

 Έχουμε “καυτές πατάτες”.  Τι θα γίνει με τους γενικούς και τους ειδικούς γιατρούς.  Υπάρχουν θέματα 
καυτά, όμως πρέπει επιτέλους να αποφασίσουμε.  Θέλουμε ΓΕΣΥ;  Εάν θέλουμε, με πολιτικές αποφάσεις 
μπορούμε να αντιμετωπίσουμε τα καυτά θέματα.  Δεν είναι πολλά, δεν είναι ανυπέρβλητα, αλλά πρέπει να 
κουραστούμε, πρέπει να ταλαιπωρηθούμε.  Σήμερα ίσως βολευτήκαμε.   

 Ελπίζω, και θα αναμένουμε τη νέα έκθεση, τη νέα προσπάθεια του κ. Σιαρλή και της ομάδας του -και 
αυτός τώρα προσπαθεί όπως τον κ. Χριστοφή- και, αν είναι ελπιδοφόρα τα μηνύματα, ότι προχωρούμε, 
είμαστε εδώ ως Δημοκρατικό Κόμμα να δώσουμε τη δική μας βοήθεια με πολιτική βούληση, για να πάρουμε 
ευθύνες, να πάρουμε βάρος, για να κάνουμε ένα γενικό σύστημα υγείας για όλους τους λόγους που 
προηγουμένως έχετε περιγράψει και θα ακούσετε από το φίλο μου το Γιώργο τον Προκοπίου στη συνέχεια. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Βότση. 

 Ακολουθεί η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα της ΕΔΕΚ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο τομέας της υγείας είναι ιδιαιτέρως ευαίσθητος και σημαντικός για τους πολίτες και την κοινωνία, αφού 
σε μεγάλο βαθμό καθορίζει την ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών από το κράτος.  Διαχρονική θέση και 
διακηρυγμένη πολιτική της ΕΔΕΚ είναι η διαμόρφωση στρατηγικής μέσα από την οποία θα προσφέρεται 
υψηλού επιπέδου ιατροφαρμακευτική περίθαλψη για το σύνολο του πληθυσμού.  Σημαντική, αλλά και 
θεμελιακή επένδυση στον τομέα αυτό αποτελεί η εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας. 

 Δυστυχώς, ο νευραλγικός τομέας της υγείας ανέκαθεν παρουσίαζε σοβαρά προβλήματα αγκύλωσης και 
στρέβλωσης, σε βαθμό που η προσφορά προς το λαό να εμφανίζεται ποιοτικά υποβαθμισμένη.  
Αναλαμβάνοντας την εξουσία, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Δημήτρης Χριστόφιας μέσα από το πρόγραμμα 
κυβερνητικής πολιτικής υποσχέθηκε ουσιαστική αναβάθμιση του τομέα της υγείας, κάτι που επιβεβαίωσε και η 
κ. Μισιαούλη προηγουμένως.  «Είναι πεποίθηση και πολιτική μας επιλογή», λέει το πρόγραμμα 
διακυβέρνησης, «ότι ο δημόσιος τομέας, οργανωμένος βάσει ορθολογικών και σύγχρονων επιστημονικών 
προδιαγραφών, θα πρέπει να αποτελέσει τον κεντρικό άξονα λειτουργίας του Γενικού Σχεδίου Υγείας, με 
παράλληλη και ισόρροπη ανάπτυξη του ιδιωτικού τομέα». 

 Η Κύπρος, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι μια από τις λίγες χώρες του ανεπτυγμένου κόσμου και η μόνη 
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχει εθνικό σύστημα υγείας.  Είκοσι περίπου χρόνια συζητήσεων, 
σκοπιμοτήτων κι αντιδράσεων από μέρους ποικιλώνυμων οργανωμένων συμφερόντων δεν επέτρεψαν την 
εισαγωγή στη χώρα μας ενός καθολικού συστήματος υγείας, που να προσφέρει ασφαλιστική κάλυψη σε 
ολόκληρο τον κυπριακό λαό.  Δεν επέτρεψαν και εξακολουθούν να παρεμβάλλουν εμπόδια στην εφαρμογή 
ενός ενιαίου συστήματος υγείας στη βάση των θεμελιωδών αρχών της ίσης μεταχείρισης, της κοινωνικής 
ισότητας και της ισότιμης πρόσβασης όλου του λαού στις υπηρεσίες υγείας.  Και, ενώ το υφιστάμενο σύστημα 
ξεπέρασε προ πολλού τα όριά του, ακόμα δεν έχει δοθεί στον κυπριακό λαό αυτό που ψήφισε η Βουλή το 
2001∙ αυτό που υποσχέθηκε η σημερινή κυβέρνηση με το προεκλογικό της πρόγραμμα.  Δεν έχει καθοριστεί 
ακόμα ένα ρεαλιστικό χρονοδιάγραμμα για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

 Με αφορμή τη σημερινή συζήτηση, οφείλουμε να δώσουμε απάντηση στο εύλογο ερώτημα ποια είναι 
κατάσταση που επικρατεί σήμερα στον τομέα της υγείας.  Η πρόσφατη έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας είναι 
ενδεικτική της κατάστασης. Σημειώνουμε χαρακτηριστικά τα ακόλουθα: 

1. Αδυναμίες στην οργανωτική δομή του αρμόδιου υπουργείου. 

2. Απουσία σύγχρονου, ολοκληρωμένου συστήματος διασφάλισης της ποιότητας στα κρατικά 
νοσηλευτήρια. 

3. Αδυναμία και προβλήματα στη λειτουργία και οργάνωση αρχείου. 

4. Καθυστερήσεις στη διεκπεραίωση των εργασιών του λογιστηρίου. 

5. Καθυστερήσεις στην εφαρμογή ολοκληρωμένων πληροφοριακών συστημάτων στα νοσοκομεία. 

6. Απουσία συστήματος ελέγχου της προσφοράς υπηρεσιών σε ασθενείς. 

 Πέραν τούτων όμως, ύστερα από τέσσερα χρόνια αδράνειας και συνεχούς αναβλητικότητας, ο 
σημερινός Υπουργός Υγείας -και είναι προς τιμήν του- ομολόγησε τον περασμένο Δεκέμβριο στην πρώτη 
επίσκεψη που είχε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας  τη χρεοκοπία του υφιστάμενου συστήματος.  Τα 
κρατικά νοσηλευτήρια αδυνατούν να αντιμετωπίσουν την κατάσταση που έχει δημιουργηθεί λόγω της 
οικονομικής κρίσης και της μαζικής στροφής του κόσμου στο δημόσιο τομέα για περίθαλψη, ενώ την ίδια ώρα ο 
ιδιωτικός τομέας υπολειτουργεί, με τις κλινικές και τα ιδιωτικά νοσοκομεία να δίνουν τη μάχη της οικονομικής 
επιβίωσης.  Οι μακρές λίστες αναμονής, η φθίνουσα ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών, η υποστελέχωση 
και ο συνακόλουθος κίνδυνος για την υγεία του κόσμου από ιατρικά λάθη, σε συνδυασμό με τα κρούσματα 
διαφθοράς, τη σπατάλη εθνικών πόρων και το υψηλό κόστος των ιατρικών υπηρεσιών στον ιδιωτικό τομέα 
συνθέτουν ένα σκηνικό μιας προϊούσας αποσύνθεσης του τομέα της υγείας, ιδιωτικού και δημοσίου, που 
οδηγείται με μαθηματική ακρίβεια σε κατάρρευση. 

 Η συνέχιση της πιο πάνω κατάστασης δεν πάει άλλο.  Απαιτεί τη λήψη ρηξικέλευθων μέτρων για έξοδο 
από την κρίση.  Η ΕΔΕΚ είναι έτοιμη να συζητήσει διάφορες προτάσεις.  Η ΕΔΕΚ είναι έτοιμη να συζητήσει την 
πρόταση του Υπουργού Υγείας για την εισαγωγή της ενδονοσοκομειακής περίθαλψης στο πλαίσιο του ΓΕΣΥ, 
όμως είμαστε  πεπεισμένοι ότι οι προσπάθειες για την αντιμετώπιση της κατάστασης με αποσπασματικά μέτρα 
θα είναι καταδικασμένες σε αποτυχία.  Αδυναμίες και στρεβλώσεις δεκαετιών του συστήματος δεν μπορούν να 
αντιμετωπισθούν, εάν δε χειριστούμε το δημόσιο και τον ιδιωτικό τομέα ως αναπόσπαστα μέρη του ιδίου 
συστήματος. 

 Η κατάσταση μπορεί να αντιμετωπισθεί μόνο με την υιοθέτηση μιας ολιστικής προσέγγισης στο πλαίσιο 
της μεταρρύθμισης του υφιστάμενου συστήματος με την εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας. μιας 
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μεταρρύθμισης η οποία θα αξιοποιεί τα πλεονεκτήματα του υφιστάμενου συστήματος, όπως είναι  το άριστο 
ιατρικό, νοσηλευτικό και παραϊατρικό προσωπικό -και δε θα κουραζόμαστε να το λέμε αυτό- και  η διαθέσιμη 
υποδομή, η οποία μπορεί να καλύψει σχεδόν όλες τις ανάγκες του πληθυσμού για ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συνεχιζόμενη απαράδεκτη κατάσταση δημιουργεί την ανάγκη το Γενικό Σχέδιο Υγείας να βγει 
επιτέλους από το ψυγείο με στόχο τη δρομολόγηση των διαδικασιών εφαρμογής του, γιατί ακριβώς μπορεί να 
οδηγήσει σε λύσεις πολλά από τα θεσμικά προβλήματα που αντιμετωπίζονται σήμερα.  Το επιχείρημα του 
οικονομικού κόστους, το οποίο δεν μπορεί να αναληφθεί σε συνθήκες οικονομικής κρίσης, ίσως να μην 
ευσταθεί, λαμβανομένων υπόψη των τεράστιων ποσών που σπαταλούνται σε υπερωρίες και σε άλλες 
διαδικασίες του σημερινού συστήματος υγείας. 

 Πέραν τούτου, της γενικής αντιμετώπισης του ζητήματος δηλαδή, μπορεί να αναζητηθούν λύσεις σε 
υπαρκτά προβλήματα που προσφάτως ήρθαν στο προσκήνιο, όπως το σύστημα της υπερωριακής 
απασχόλησης.  Παράλληλα, είναι αναγκαίο να εξεταστεί και το θέμα των δικαιούχων δωρεάν 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, σε σχέση κυρίως με τα τεράστια ποσά που δαπανώνται από τα κρατικά 
ταμεία, αλλά και τις ανάγκες που δημιουργούνται για υπερωριακή απασχόληση των λειτουργών της υγείας.  
Είναι ακόμα το θέμα του αυστηρού ελέγχου των δαπανών σε όλες τις φάσεις των διαδικασιών, από την 
προμήθεια καταναλωτικών ειδών μέχρι την προμήθεια φαρμάκων και ιατρικών μηχανημάτων. 

 Το Γενικό Σχέδιο Υγείας, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι μια πονεμένη ιστορία για την Κύπρο.  Η 
αναγκαιότητα εισαγωγής του διεφάνη από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας, ενώ ο σχετικός νόμος 
ψηφίστηκε το 2001, ύστερα από μελέτες, εισηγήσεις και μακροχρόνιες συζητήσεις.  Δέκα χρόνια μετά 
βρισκόμαστε ακόμη στο στάδιο μελέτης και εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας.  Για τα γενικότερα ζητήματα 
της υγείας ο κόμπος έφθασε στο χτένι και ήρθε η ώρα των τολμηρών τομών και αποφάσεων.  Θέλουμε να 
πιστεύουμε ότι αυτή τη φορά το νυστέρι θα χρησιμοποιηθεί επαρκώς και τα όποια αποστήματα θα αφαιρεθούν 
οριστικά, για να γίνει κατορθωτή η ριζική αντιμετώπιση των προβλημάτων.  Μα, πάνω απ’ όλα, ήρθε η ώρα για 
την οριστική τροχοδρόμηση των διαδικασιών πλήρους εφαρμογής ενός συστήματος υγείας το οποίο θα 
μπορέσει να παρέχει σε όλους τους πολίτες υψηλού επιπέδου ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, μακριά από 
στρεβλώσεις, αγκυλώσεις και γραφειοκρατία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το είπαμε πολλές φορές. αυτός ο λαός αξίζει καλύτερη ποιότητα ζωής και η καλύτερη ποιότητα ζωής 
περνά αναμφίβολα και μέσα από τη σωστή ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.    

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ την κ. Μαυρονικόλα. 

 Ακολουθεί ο κ. Γεώργιος Προκοπίου του Δημοκρατικού Κόμματος.  

Γ. ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υγεία αποτελεί υπέρτατο κοινωνικό αγαθό για τον κάθε άνθρωπο και ο τομέας της δημόσιας υγείας 
κρίνει σε μεγάλο βαθμό το επίπεδο πολιτισμού και το κοινωνικό πρόσωπο του κάθε κράτους απέναντι στους 
πολίτες του.  Η δημόσια υγεία είναι το σύνολο των οργανωμένων δραστηριοτήτων της πολιτείας και της 
κοινωνίας που είναι επιστημονικά τεκμηριωμένες και αποβλέπουν στην πρόληψη νοσημάτων, στην προστασία 
και την προαγωγή της υγείας του πληθυσμού, στην αύξηση του προσδόκιμου επιβίωσης και στη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής.  Καταλαβαίνουμε λοιπόν πως οτιδήποτε παρεκκλίνει από τα παραπάνω συνιστά προσπάθεια 
διαστρέβλωσης του δημόσιου αυτού αγαθού, το οποίο -πέρα από την πρακτική του εφαρμογή- συνδέεται 
άμεσα και με την ποιότητα της ζωής των πολιτών. 

 Στενά συνδεδεμένες με την έννοια της δημόσιας υγείας είναι οι έννοιες της ανάπτυξης και προαγωγής 
της υγείας, της εκτίμησης των επιπτώσεων στην υγεία διαφόρων πολιτικών και προγραμμάτων, της διαχείρισης 
του κινδύνου για την υγεία, της βελτίωσης της ποιότητας των υπηρεσιών και των συνθηκών διαβίωσης, καθώς 
και των προτεραιοτήτων για την υγεία.  Στην ευρύτερη έννοια της δημόσιας υγείας περιλαμβάνονται ο 
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σχεδιασμός και η αποτίμηση των υπηρεσιών υγείας, καθώς και η κοινωνικοοικονομική αξιολόγηση των 
υγειονομικών προγραμμάτων και παρεμβάσεων. 

 Με λίγα λόγια, ο τομέας της υγείας είναι ευθύνη του κράτους και αφορά την υγεία του πληθυσμού και 
ειδικότερα των πολιτών, ενώ η εφαρμογή της είναι θέμα κυρίως πολιτικής επιλογής. Συνεπώς, χρειάζεται 
στρατηγική, σχεδιασμός, προγραμματισμός και υλοποίηση αποφάσεων προς όφελος του δημόσιου 
συμφέροντος. 

 Η παροχή υψηλού επιπέδου υπηρεσιών υγείας στον κυπριακό πληθυσμό θα συμβάλει στην επίτευξη 
των οικονομικών και κοινωνικών στόχων του κράτους για ευημερία, παραγωγικότητα, ανάπτυξη, μείωση των 
ανισοτήτων και ασφάλεια έναντι των απειλών για την υγεία. 

 Η σημερινή οργάνωση των υπηρεσιών υγείας του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα στην Κύπρο δεν 
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες απαιτήσεις. Τα διαχρονικά προβλήματα που υπάρχουν στον τομέα της 
δημόσιας υγείας, παρ’ όλο που ανιχνεύονται και καταγράφονται σε διάφορες μελέτες και του Υπουργείου 
Υγείας, δεν έχουν αντιμετωπιστεί επαρκώς, με αποτέλεσμα, αντί να επιλύονται δραστικά, να αντιμετωπίζονται 
περιστασιακά με εύκολες λύσεις, που στο τέλος αποβαίνουν σε βάρος της δημόσιας υγείας.  

 Σύμφωνα με μελέτες των εμπειρογνωμόνων, το Υπουργείο Υγείας, τα νοσοκομεία και τα τμήματα του 
Υπουργείου Υγείας χρειάζονται εκ θεμελίων αναδιοργάνωση, για να μπορέσουν να ανταποκριθούν στις 
σημερινές απαιτήσεις.  Ο εκσυγχρονισμός της οργανωτικής δομής του Υπουργείου Υγείας και των 
νοσοκομείων, η αναβάθμιση των επαρχιακών υπηρεσιών υγείας σε υγειονομικές περιφέρειες, καθώς και ο 
καθορισμός της σχέσης και του βαθμού επικοινωνίας μεταξύ των διαφόρων υπηρεσιών είναι κάποιοι από τους 
πιο βασικούς στόχους που πρέπει να υλοποιηθούν άμεσα. Η αυτονόμηση των νοσοκομείων θα βελτιώσει την 
αποδοτικότητα, αποτελεσματικότητα και ποιότητα των παρεχομένων υπηρεσιών, αξιοποιώντας καλύτερα τους 
διαθέσιμους πόρους. 

 Παράλληλα, χρειάζεται η δημιουργία της αναγκαίας υποδομής, ώστε το σύστημα υγείας να ανταποκριθεί 
στις αυξημένες ανάγκες και απαιτήσεις του πληθυσμού για μια ποιοτικά αναβαθμισμένη ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη, την ώρα που τη χρειάζεται ο ασθενής και χωρίς την καταβολή οικονομικού κόστους κατά την 
παροχή της. 

 Το πρόβλημα της κάλυψης των αναγκών σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό στα δημόσια 
νοσηλευτήρια πρέπει να αντιμετωπιστεί άμεσα με την αναγκαία σοβαρότητα και με σωστές λύσεις, που να 
εξασφαλίζουν την ομαλή λειτουργία των νοσηλευτηρίων προς όφελος των πολιτών και του δημόσιου 
συμφέροντος. 

 Στην επαρχία μου, τη Λάρνακα, μόλις φέτος έχει εγκριθεί κονδύλι στον προϋπολογισμό, για να αρχίσει η 
επέκταση και αναβάθμιση του γενικού νοσοκομείου, γεγονός το οποίο χαιρετίζουμε έστω και τώρα. Τα 
συσσωρευμένα προβλήματα δυσλειτουργίας που παρουσιάζει το Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας λόγω έλλειψης 
ζωτικού χώρου έχουν υποδειχθεί πολλές φορές και έχουν διαπιστωθεί από αρμόδιους κυβερνητικούς 
παράγοντες και την ίδια τη Βουλή με επιτόπου επισκέψεις. Ελπίζουμε ότι το Υπουργείο Υγείας θα προχωρήσει 
τώρα και στην αναγκαία αναβάθμιση του εξοπλισμού, στην αντικατάσταση όλων των κλινών και στην 
εγκατάσταση ψηφιακού μαστογράφου, όπως άλλωστε είναι και η δέσμευσή του. Η ραγδαία αύξηση του 
πληθυσμού της πόλης και της επαρχίας της Λάρνακας και η αντίστοιχη αύξηση των αναγκών του νοσοκομείου 
χωρίς τη δυνατότητα ικανοποίησής τους έχουν δημιουργήσει μια εξαιρετικά δυσάρεστη κατάσταση, που θέτει 
πολλές φορές σε κίνδυνο την υγεία και τη ζωή των ασθενών, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες του ιατρικού και 
παραϊατρικού προσωπικού. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η δυσμενής οικονομική κατάσταση που αντιμετωπίζουν σήμερα τα κυπριακά νοικοκυριά εν μέσω 
οικονομικής κρίσης οδηγεί ολοένα και περισσότερο πληθυσμό στα κρατικά νοσηλευτήρια του τόπου μας. 
Εξετάζοντας το θέμα πιο διεξοδικά, έχω παρατηρήσει ότι αυτή τη στιγμή τα κρατικά νοσηλευτήρια βρίσκονται 
στα όριά τους, με αποτέλεσμα να είναι αυξημένος ο κίνδυνος ενδεχόμενων λαθών, ακόμα και στις 
γνωματεύσεις του ιατρικού προσωπικού. Είναι λογικό ότι δεν μπορεί ένας ιατρός να εξετάζει σαράντα έως 
πενήντα και πλέον ασθενείς ημερησίως. Είναι ανθρωπίνως αδύνατο.   

Σε πολυσέλιδη έκθεσή της η Επίτροπος Διοικήσεως τονίζει την ανάγκη για θεσμοθέτηση και εφαρμογή 
της διαδικασίας κλινικού ελέγχου στα κρατικά νοσηλευτήρια. Η αύξηση των παραπόνων που υποβάλλονται στο 
Γραφείο της Επιτρόπου Διοικήσεως και θέτουν σε αμφισβήτηση την ποιότητα ιατρονοσηλευτικής φροντίδας και 
ιατροφαρμακευτικής αγωγής που τυγχάνουν οι ασθενείς πρέπει να μας προβληματίσει και να ληφθούν μέτρα 
προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Η κατάσταση στα κρατικά νοσηλευτήρια επιδεινώνεται ακόμα περισσότερο με την προσέλευση μεγάλου 
αριθμού Τουρκοκυπρίων που διαμένουν στις κατεχόμενες περιοχές, καθώς και αιτητών πολιτικού ασύλου, οι 
οποίοι λόγω της πολιτικής του κράτους δικαιούνται δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, ενώ ένα μεγάλο 
κομμάτι των Ελληνοκυπρίων συμπατριωτών μας, που έχουν προσφέρει τόσα στο κράτος, δεν τυγχάνουν του 
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ίδιου ευεργετήματος. Αυτή και αν είναι μια καταφανής δυσμενής διάκριση σε βάρος των Ελληνοκυπρίων 
συμπατριωτών μας.  

Σίγουρα, είμαστε φιλεύσπλαχνος και φιλόξενος λαός, όμως, όταν οι πολίτες έρχονται αντιμέτωποι με 
τέτοια άνιση μεταχείριση από το κράτος, δικαιολογημένα διαμαρτύρονται και δεν ανέχονται τη συνέχιση της 
αδικίας. Οι Τουρκοκύπριοι, χωρίς να προσφέρουν τίποτα στην Κυπριακή Δημοκρατία, ερχόμενοι στις 
ελεύθερες περιοχές, απολαμβάνουν όλα αυτά τα προνόμια και τα αγαθά και στη συνέχεια επιστρέφουν στα 
κατεχόμενα και διαμένουν στις περιουσίες των προσφύγων συμπατριωτών μας. 

Κορυφαίο όμως ζήτημα αποτελεί η εισαγωγή του Γενικού Σχεδίου Υγείας, που θα επιφέρει τομές και μια 
γενναία μεταρρύθμιση στον ευαίσθητο τομέα της υγείας, που, όπως όλοι αποδεχόμαστε, νοσεί. Το όλο θέμα 
έχει προϊστορία από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και μόλις πριν μια δεκαετία έχει ψηφιστεί η 
νομοθεσία για την εισαγωγή του Γενικού Σχεδίου Υγείας. Δυστυχώς όμως το ζήτημα περιπλέκεται σε νομικές, 
οικονομικές και άλλες γραφειοκρατικές διαδικασίες, που δυστυχώς με την έλλειψη πολιτικής βούλησης το 
καθιστούν ένα φαύλο κύκλο.  Το σύστημα που λειτουργεί σήμερα είναι ένας συνδυασμός δημόσιων και 
ιδιωτικών φορέων παροχής υπηρεσιών, ένα σύστημα δυσλειτουργικό και με πολλά προβλήματα, το οποίο δεν 
παρέχει ισότιμη και καθολική κάλυψη προς όλους τους πολίτες.  

Η σημερινή εικόνα της απουσίας αποτελεσματικών μηχανισμών διοίκησης, της μη αποτελεσματικής 
εξυπηρέτησης με τις μεγάλες λίστες αναμονής, την έλλειψη μηχανογράφησης των φακέλων των ασθενών και 
τη συχνή απώλειά τους καθιστούν την Κύπρο τη μοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχει εθνικό 
σύστημα υγείας.   Πιο συγκεκριμένα, η έλλειψη νοσηλευτών, κλινών, γιατρών και αναλωσίμων αποτελούν τους 
συντελεστές που συντείνουν στη διαρκή αύξηση της λίστας αναμονής για μια χειρουργική επέμβαση στα 
νοσοκομεία μας.  Ενδεικτικά, αναφέρω κάποια επίσημα στοιχεία από τις παραδοχές των ίδιων των γιατρών 
ενώπιον της επιτροπής Υγείας πριν λίγες μέρες.   

Στη χειρουργική κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, όπου γίνονται οι περισσότερες 
επεμβάσεις, η λίστα αναμονής, για να χειρουργηθεί ο ασθενής, ανέρχεται στους εννιά μήνες και αναμένεται να 
αυξηθεί περισσότερο. Από τα εξήντα κρεβάτια που προβλέπονταν αρχικά στο νοσοκομείο λειτουργούν τα 
σαράντα οκτώ λόγω της έλλειψης νοσηλευτών χειρουργείου, με συνέπεια τη λειτουργία λιγότερων 
χειρουργικών αιθουσών.  

Στην καρδιοχειρουργική κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, ακριβώς λόγω της έλλειψης 
νοσηλευτών, εξήντα ασθενείς αναμένουν στη λίστα, για να τους τοποθετηθεί stent, ενώ για τις επεμβάσεις 
αγγείων η λίστα φτάνει μέχρι και επτά μήνες.  

Στην ορθοπεδική κλινική από τους 22 000 ασθενείς που εξετάζονται κάθε χρόνο οι 15 000 χρήζουν 
εγχείρησης, με τη λίστα αναμονής να φτάνει τους εννιά μήνες.   

Στην ωτορινολαρυγγολογική κλινική τέσσερις από τις είκοσι κλίνες μένουν αναξιοποίητες, διότι δεν 
υπάρχουν νοσηλευτές, ενώ οι τέσσερις γιατροί έχουν να αντιμετωπίσουν 16 000 περιστατικά το χρόνο και με τη 
λίστα αναμονής να φτάνει τους τρεις μήνες. 

Την ίδια ή παρόμοια εικόνα έχουν και τα άλλα νοσοκομεία μας και γίνεται πλέον αντιληπτό ότι υπάρχει 
κίνδυνος για την ίδια τη ζωή των ασθενών, λόγω των καθυστερήσεων που παρατηρούνται στην αντιμετώπιση 
των ιατρικών περιστατικών και στην αποτελεσματική θεραπεία.   

 Συνεπεία αυτής της κατάστασης, οι πολίτες καταφεύγουν στον ιδιωτικό τομέα, για να εξυπηρετηθούν, με 
αποτέλεσμα να καταγράφεται στατιστικά ότι η Κύπρος έχει έναν από τους υψηλότερους δείκτες δαπανών σε 
ιδιωτική υγεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όταν η ιδιωτική δαπάνη για την υγεία είναι αυξημένη, επιβαρύνονται οι 
οικογενειακοί προϋπολογισμοί και δημιουργούνται τεράστιες ανισότητες μεταξύ των μελών τους, αφού η 
κάλυψη εξαρτάται από την οικονομική δυνατότητα της κάθε οικογένειας. 

Η προοπτική της εφαρμογής του ΓΕΣΥ θα επιφέρει εκείνες τις αλλαγές στον τομέα της υγείας που θα 
καθιστούν πραγματικά την υγεία ως εκείνο το κοινωνικό αγαθό που θα μπορούν να απολαμβάνουν όλοι οι 
πολίτες, χωρίς ταλαιπωρία, χωρίς λίστες αναμονής και καθυστερήσεις και με παροχή υψηλής ποιότητας 
υπηρεσιών υγείας.  

Ο πολίτης θα συνεισφέρει στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, ο οποίος είναι υπεύθυνος για την 
εφαρμογή και τη λειτουργία του ΓΕΣΥ. Θα έχει με αυτό τον τρόπο το δικαίωμα παροχής υπηρεσιών υγείας από 
δημόσια και από ιδιωτικά νοσηλευτήρια και από ιατρούς που θα μπορούν οι πολίτες να επιλέγουν και οι οποίοι 
θα παρακολουθούν την πορεία της υγείας τους. Ο πολίτης θα μπορεί να πηγαίνει στο γιατρό του και τα έξοδα 
νοσηλείας και η ιατροφαρμακευτική περίθαλψή του θα καταβάλλονται από τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, 
δηλαδή από τις εισφορές που ο ίδιος θα  καταβάλλει διαχρονικά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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Το θέμα που συζητούμε σήμερα είναι τεράστιο και ανεξάντλητο.  Στα λίγα λεπτά που είχα στη διάθεσή 
μου κατέθεσα κάποιες σκέψεις μου. Εύχομαι και ελπίζω η σημερινή συζήτηση να φέρει αποτέλεσμα και να 
ευαισθητοποιήσει, ώστε να υπάρξει η αναγκαία πολιτική βούληση από την κυβέρνηση για τη μεταρρύθμιση 
που άμεσα χρειάζεται ο τομέας της δημόσιας υγείας.  Το ΓΕΣΥ μελετάται εδώ και τόσα χρόνια και οι 
φορολογούμενοι πολίτες έχουν καταβάλει εκατομμύρια για την υλοποίηση αυτού του στόχου. Σίγουρα, δεν είναι 
εύκολη υπόθεση, όμως η εφαρμογή του είναι επιτακτική ανάγκη, για να εκλείψει αυτή η κατάσταση με τα πολλά 
προβλήματα και τις δυσλειτουργίες που παρουσιάζει η δημόσια υγεία στην ευρωπαϊκή, κατά τα άλλα, πατρίδα 
μας Κύπρο. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Προκοπίου. 

 Παρακαλώ τον κ. Κωστάκη Κωνσταντίνου του Δημοκρατικού Συναγερμού να έλθει στο βήμα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν και έχω προκληθεί ηπίως, με ήπιο τρόπο, από την αγαπητή, κατά τα άλλα, συνάδελφο Στέλλα 
Μισιαούλη, θα ξεκινήσω λέγοντας ότι η ευθύνη, ναι, είναι διαχρονική.  Και η ευθύνη ανήκει σε όλες τις πολιτικές 
δυνάμεις, στο βαθμό που αναλογεί στην καθεμιά από αυτές.  Είναι γεγονός ότι έχουν περάσει δέκα και πλέον 
χρόνια από την ημέρα ψήφισης από την ολομέλεια, από αυτό εδώ το σώμα, του νόμου.  Αρκετοί έχουν 
περάσει, αρκετοί έχουν κυβερνήσει, είτε ως συγκυβερνώντα κόμματα είτε ως κυβερνώντα αποκλειστικά 
κόμματα και με δικούς τους Υπουργούς Υγείας, και οι διακηρύξεις ήταν εκεί δεδομένες και έχουν καταγραφεί.  
Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια η μόνιμη επωδός, το μόνιμο μοτίβο το οποίο ακούμε είναι ότι υπάρχει η 
πολιτική βούληση, είναι εκεί δεδομένη, όμως δε βλέπουμε να προωθείται, να εφαρμόζεται και να υλοποιείται το 
Γενικό Σχέδιο Υγείας.  Αυτό το μοτίβο το έχουμε ακούσει πάρα πολλές φορές.  

 Ως επιτροπή Υγείας έχουμε καλέσει τους εκάστοτε τα τελευταία χρόνια Υπουργούς Υγείας.  
Αναγκαστήκαμε να καλέσουμε και παρακαλέσαμε να παραστεί ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών ενώπιον της 
επιτροπής και, ενώ αναμέναμε να υπάρξει ένα ξεκαθάρισμα -γιατί πολιτική βούληση, ναι, υπάρχει- δε βλέπαμε 
να προωθείται και να υλοποιείται ο σχεδιασμός, δε βλέπαμε να είχε προωθηθεί η αυτονόμηση, βασικά 
προαπαιτούμενα για την προώθηση και εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας.  Η αυτονόμηση, η συνεισφορά, 
η επιμόρφωση των γιατρών.  Τίποτε από όλα αυτά δεν είχε γίνει.  Πώς θα προωθείτο και θα εφαρμόζετο ή θα 
βρισκόταν σε εξέλιξη ένας σχεδιασμός για τον οποίο ήταν αναγκαία διαδικασία αυτά τα βασικά 
προαπαιτούμενα, για να μπορέσει έστω να φανεί ότι η πρόθεση της ίδιας της κυβέρνησης ήταν εκεί δεδομένη 
έμπρακτα πλέον και όχι απλά θεωρητικά;  Αυτά τα είχαμε ακούσει πολλές φορές, είχαμε συνηθίσει.  Κάπου 
υπάρχει πλέον αναξιοπιστία. 

 Καλέσαμε τον Υπουργό Οικονομικών να παραστεί και εκεί που αναμέναμε ένα ξεκαθάρισμα από 
πλευράς του Υπουργού Οικονομικών της κυβέρνησης του ΑΚΕΛ, δυστυχώς και εκείνη ακόμα τη φορά -δε θα 
πω η ανευθυνότητα- η προχειρότητα, η ευθυνοφοβία ήταν δεδομένη ακόμα και εκείνη την ημέρα.  Δεν 
ξεκαθάρισε ο Υπουργός Οικονομικών, που ήταν ο κύριος, ο βασικός συντελεστής αυτής όλης της πελώριας, 
αυτής της καίριας υπόθεσης, για να πάρουμε κι εμείς το στίγμα ότι έστω, ναι, υπάρχει η διάθεση μέσα από 
διαδικασίες έμπρακτης πλέον εφαρμογής προώθησης.  Μείναμε στον ίδιο παρονομαστή.  Και ήρθαμε σήμερα, 
μετά από δέκα χρόνια από την ψήφιση και μετά από διακυβέρνηση και του δικού σας κόμματος και με την 
ευθύνη που είχαν οι εκάστοτε Υπουργοί Υγείας σας, ήρθαμε φέτος, πριν από λίγους μήνες, να μας πει ο νέος 
Υπουργός Υγείας ότι, «ξέρετε, ο σχεδιασμός ο οποίος έχει γίνει δεν ικανοποιεί, δεν εναρμονίζεται με τα 
σημερινά δεδομένα και τις ευρωπαϊκές πλέον συγκυρίες».  Έχουν καταρρεύσει τα συστήματα τα οποία έχουν 
ακολουθηθεί και θα πρέπει να γίνει ένας νέος σχεδιασμός μέσα από νέες διαδικασίες και μελέτες, 
εναρμονισμένες με τα σημερινά δεδομένα, ούτως ώστε να υπάρχει το δικαίωμα της επιτυχίας αυτού του νέου 
συστήματος το οποίο θα προωθηθεί.  Δηλαδή, φτου ξανά από την αρχή!  Νέες διαδικασίες, νέες μελέτες, νέα 
προσαρμογή με τα εκάστοτε σημερινά δεδομένα και πάμε λέγοντας!   

 Δεν υπάρχει πλέον καμία αξιόπιστη προσέγγιση, που να δίνει ακριβώς εκείνο το στίγμα ότι, ναι, η 
κυβέρνηση, πέρα από την εξαγγελία του μοτίβου του “έχω την πολιτική βούληση”, έμπρακτα έχει και την 
πρόθεση να προχωρήσει.  Θα πρέπει επιτέλους να ξεκαθαρίσει αυτό το ζήτημα και εκείνοι που θα πρέπει να το 
ξεκαθαρίσουν οριστικά και αμετάκλητα είναι οι κυβερνώντες.  Είναι αυτοί οι οποίοι έχουν το ρόλο και την 
ευθύνη.  Αυτή η προχειρότητα ή η ανευθυνότητα μέσα από την ευθυνοφοβία η οποία τους διακρίνει και που δε 
δίνει ακριβώς το ξεκαθάρισμα αυτής της πολιτικής θα διαιωνίζει και τα σημερινά πολλαπλά προβλήματα τα 
οποία απασχολούν το δημόσιο τομέα της υγείας, τα οποία προβλήματα έχουν αγγίξει δυστυχώς και τον 
ιδιωτικό τομέα.   
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 Γιατί και ο ιδιωτικός τομέας σήμερα ευρίσκεται στη χειρότερή του θέση, αιμορραγεί και τείνει στην 
κατάρρευσή του.  Πάρα πολλά ιδιωτικά νοσηλευτήρια έχουν κλείσει, αρκετά άλλα βρίσκονται σε εξέλιξη 
πορείας κλεισίματος και σε συνάρτηση με τα πολλαπλά προβλήματα που απασχολούν το δημόσιο τομέα με 
την έλλειψη εξοπλισμών, φαρμάκων, εργαλείων, όλων εκείνων των απαραίτητων, βασικών στοιχείων που 
συνθέτουν μια ομαλή λειτουργία και που θα εμπνέουν και θα δίνουν το στίγμα της εμπιστοσύνης στον ασθενή 
και στον πολίτη.  Δυστυχώς, δεν υπάρχουν.   

 Θα πω έτσι χαρακτηριστικά δύο σημερινά παραδείγματα, για να αντιληφθούμε όλοι πού βρισκόμαστε.  
Έχει μετακληθεί ο φημισμένος Ελβετός καρδιολόγος Καλαγκός... 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Καρδιοχειρούργος. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Καρδιοχειρούργος.  Ήταν στην Κύπρο.  Έχει μετακληθεί, ήταν εδώ και προέβη σε κάποιες επεμβάσεις.  
Δύο περιπτώσεις, που αφορούσαν δύο νεάνιδες, δύο νέες κοπέλες, είκοσι δύο και δεκαοκτώ χρόνων, είχαν 
κληθεί και, αφού ανέμεναν για αρκετό χρονικό διάστημα να τύχουν της σχετικής επέμβασης και ενώ είχαν 
προετοιμαστεί και οι ίδιες και οι δικοί τους ψυχολογικά -και είναι μεγάλη υπόθεση η ψυχολογία, όπως όλοι 
αντιλαμβανόμαστε- ξαφνικά, την ώρα που ανέμεναν να υποστούν την επέμβαση, τους ανακοίνωσαν ότι, 
«ξέρετε, δεν έχουμε βιολογικά μοσχεύματα και έχουμε μόνο μεταλλικά» και ακυρώθηκε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες 
και κύριοι συνάδελφοι, η επέμβαση.  Αντιλαμβάνεστε την ψυχολογία αυτών των ανθρώπων, των ιδίων των 
ασθενών, αλλά και των συγγενών τους.  Είχαν προκληθεί και κάποια επεισόδια εκεί μέσα από την αγανάκτηση, 
μέσα από την κατάσταση στην οποία ευρέθησαν οι ίδιοι οι συγγενείς τους.   

 Το υπουργείο έχει προχωρήσει μέσω των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών...  Τουλάχιστον προσωπικά είμαι 
μάρτυρας τις τελευταίες μέρες πολλών παραπόνων από την απόφαση του υπουργείου μέσω των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών να σταματήσει να χορηγεί συγκεκριμένο φάρμακο πίεσης, για ασθενείς που έχουν 
πρόβλημα με την πίεσή τους.  Έχει προχωρήσει σε αγορά φαρμάκου πολύ πιο φθηνού, το οποίο δεν έχει τα 
αποτελέσματα που είχε το προηγούμενο φάρμακο που εχορηγείτο στους ασθενείς, και αναγκάζονται να 
παίρνουν δύο και τρία -ενώ έπαιρναν ένα προηγούμενα- να παίρνουν δύο και τρία, για να έχουν την απόδοση 
και το αποτέλεσμα το οποίο είχαν προηγούμενα με το ένα.  Ε, αυτή η διαδικασία κοστίζει πολύ περισσότερο 
στο Υπουργείο Υγείας, με το να παίρνουν τρία φάρμακα κατώτερης ποιότητος αλλά ολιγότερης απόδοσης.  Εν 
πάση περιπτώσει, είναι κλασικά, απλά παραδείγματα.   

 Είναι κάποια ζητήματα τα οποία θα πρέπει επιτέλους να αποφασιστούν.  Δεν πάει άλλο, δεν αντέχει 
άλλο πλέον ο τομέας της δημόσιας υγείας.  Φτάνουμε στο σημείο να έχουμε αντεγκλήσεις μεταξύ των ασθενών 
και των ιατρών στην προσπάθειά τους να έχουν οι ίδιοι καλύτερη εξυπηρέτηση ή και απόδοση.  Η κατάστασή 
τους, κάτω από το κράτος του βάρους και της πίεσης του προβλήματος που τους διακρίνει -που, αντί τη 
συγκεκριμένη χρονική στιγμή να τυγχάνουν μιας καλύτερης από πλευράς των αρμοδίων προσφοράς ή 
επιπέδου παροχής υπηρεσιών, που, αν μη τι άλλο, θα κάνει καλύτερη ή θα καλυτερεύσει την ώρα του πόνου 
τη δύσκολη θέση στην οποία ευρίσκονται- δυστυχώς επιτείνεται ακόμη περισσότερο, λόγω ακριβώς όλων 
εκείνων των προβλημάτων και των παραμέτρων που ταλανίζουν και απασχολούν το δημόσιο τομέα της υγείας.   

 Σε μια ευνομούμενη χώρα η υγεία αποτελεί αναφαίρετο δικαίωμα για τον πολίτη και αυτονόητη 
υποχρέωση για το ίδιο το κράτος.  Είναι δημόσιο κοινωνικό αγαθό, που πρέπει να διαφυλάσσεται και να 
προστατεύεται ως κόρη οφθαλμού.  Δυστυχώς, στην ευρωπαϊκή Κύπρο του 21ου αιώνα οι μεν πολίτες 
στερούνται του βασικού τους δικαιώματος για υψηλής ποιότητος ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, το δε επίσημο 
κράτος παρουσιάζεται άβουλο και αδύναμο, εθελοτυφλώντας μπροστά στις υποχρεώσεις του.   

 Από πού να ξεκινήσει κανείς και πού να τελειώσει;  Οι πολίτες ταλαιπωρούνται καθημερινά στις ουρές 
των δημόσιων νοσοκομείων και στις λίστες αναμονής, έξω από γραμματείες, ιατρεία και φαρμακεία, λόγω της 
γραφειοκρατίας, της αναχρονιστικής διακλάδωσης και πάνω απ’ όλα λόγω των ελλείψεων σε ιατρικό και 
νοσηλευτικό προσωπικό.  Εξαιτίας αυτών των προβλημάτων, το μόνο που βλέπει κανείς τώρα στα δημόσια 
νοσοκομεία είναι ταλαιπωρημένους ασθενείς, εξουθενωμένους γιατρούς και καταπονημένους νοσηλευτές σε 
ένα κύκλο αναποτελεσματικό και αντιπαραγωγικό.   

 Επιπλέον, αυτό που ονομάζουμε δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη υπάρχει μόνο στη θεωρία.  
Στην πράξη, ενώ το 85% των πολιτών είναι δικαιούχοι δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, ένα σχετικά 
ψηλό ποσοστό εξ αυτών αναγκάζεται να πληρώνει και μάλιστα αδρά για τις υπηρεσίες που τους 
προσφέρονται.  Εξάλλου, τα κενά και τα παραθυράκια στη σχετική νομοθεσία αφήνουν το περιθώριο σε 
κάποιους να εκδηλώνουν ανεύθυνες και ζημιογόνες για το κράτος συμπεριφορές, όπως η κατάχρηση εξουσίας 
και η διασπάθιση δημοσίου χρήματος μέσω αδιαφανών διαδικασιών.  Το είδαμε στο πρόσφατο παρελθόν και, 
αν δεν αλλάξει κάτι δραστικά, θα εξακολουθήσουμε να το βλέπουμε και στο μέλλον. 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως ήδη γνωρίζετε, η Κύπρος είναι μια από τις λίγες χώρες του ανεπτυγμένου κόσμου και η μοναδική 
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δε διαθέτει εθνικό σύστημα υγείας.  Σήμερα, που η οικονομική κρίση 
βαθαίνει μέρα με τη μέρα δημιουργώντας σωρεία κοινωνικών προβλημάτων, η ανάγκη προώθησης ενός 
σύγχρονου και αποτελεσματικού συστήματος υγείας καθίσταται πλέον επιτακτική.  Λαμβάνοντας μάλιστα 
υπόψη και την ευρωπαϊκή Οδηγία για τη διασυνοριακή περίθαλψη, κάτι τέτοιο παίρνει πλέον τη μορφή του 
κατεπείγοντος.   

 Τα ημίμετρα και οι αποσπασματικές παρεμβάσεις δεν οδηγούν πουθενά.  Αυτό που χρειάζεται ο τομέας 
της δημόσιας υγείας είναι διαρθρωτικές αλλαγές και αναδιοργάνωση στη βάση σύγχρονων διεθνών και 
ευρωπαϊκών προτύπων.  Μα, πάνω απ’ όλα, χρειάζεται όραμα και μακροπρόθεσμη στρατηγική, που να θέτει 
στο επίκεντρο τον άνθρωπο και να βασίζεται στις αρχές της ίσης μεταχείρισης, της κοινωνικής αλληλεγγύης και 
της ισότιμης πρόσβασης στις υπηρεσίες υγείας, ανεξαρτήτως φύλου, ηλικίας, καταγωγής ή κοινωνικής θέσης.   

 Σήμερα λοιπόν όσο ποτέ άλλοτε χρειαζόμαστε ένα γενικό σύστημα υγείας σύγχρονο, ευέλικτο και 
ολοκληρωμένο.  Ένα ΓΕΣΥ που να αξιοποιεί τόσο το δημόσιο όσο και τον ιδιωτικό τομέα, να είναι οικονομικά 
βιώσιμο και ρεαλιστικό, να συνάδει με τα νέα δεδομένα, να προσαρμόζεται στις ανάγκες και να αξιοποιεί τις 
υπάρχουσες δυνατότητες.  Μέσα σε αυτό το πλαίσιο βασική προϋπόθεση είναι η αναδιοργάνωση του 
Υπουργείου Υγείας, ώστε να μετατραπεί από απλό διευθυντήριο των δημόσιων νοσοκομείων σε σύγχρονο 
επιτελικό όργανο.  Εξίσου βασική προϋπόθεση είναι και η προώθηση της διοικητικής και οικονομικής 
αυτονόμησης των νοσοκομείων.  Η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών με την εφαρμογή της ηλεκτρονικής 
κάρτας ασθενείας...   

 Εδώ να πω και να κάμω μια παρένθεση.  Χρειάστηκε να περάσουν τέσσερα και πλέον χρόνια, για να 
μπορέσει το Υπουργείο Υγείας να εφαρμόσει τη νέα τιμολογιακή πολιτική, ενώ την ίδια στιγμή το κράτος, η 
Κυπριακή Δημοκρατία, υπείχε και πλήρωνε για αποστολές ασθενών Κυπρίων υπηκόων στο εξωτερικό τις δικές 
της υποχρεώσεις, οικονομικές υποχρεώσεις.  Εμείς λόγω ακριβώς αυτής της αμέλειας, αλλά και της μη 
αποτελεσματικής προσέγγισης, που έπρεπε να υπάρξει, χάσαμε πάρα πολλά χρήματα, τα οποία δεν μπόρεσε 
να εισπράξει η Κυπριακή Δημοκρατία.   

 Η λειτουργία προγραμμάτων κατ’ οίκον φροντίδας σε συνεργασία με τους φορείς της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, η υιοθέτηση εθνικών στρατηγικών για την πρόληψη και την καταπολέμηση ασθενειών σοβαρής 
μορφής, η θεσμοθέτηση του συνηγόρου υγείας και η ενίσχυση των επιτροπών προάσπισης των δικαιωμάτων 
των ασθενών είναι ορισμένα από τα μέτρα που θα μπορούσαν να ληφθούν.  Τέλος, ο εκσυγχρονισμός της 
νομοθεσίας και η εισαγωγή αποτελεσματικών μηχανισμών ελέγχου θα αποτελούσε σοβαρό βήμα για την 
καταπολέμηση της αδιαφάνειας, της κακοδιοίκησης και της παραβίασης των δικαιωμάτων των ασθενών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η εφαρμογή του ΓΕΣΥ δεν αποτελεί πια επιλογή αλλά μονόδρομο.  Αυτό πρέπει να κατανοήσουν 
επιτέλους και οι κυβερνώντες, που συνεχώς αμφιταλαντεύονται και κωλυσιεργούν ξεχνώντας τις ίδιες τις δικές 
τους υποσχέσεις και αθετώντας τις προεκλογικές τους δεσμεύσεις.   

 Ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας, καλώ εκ νέου την κυβέρνηση από αυτό εδώ το 
βήμα να πράξει επιτέλους το καθήκον της απέναντι στο λαό και να δώσει στους πολίτες αυτό που δικαιούνται.  
Ας ξεκαθαρίσει επιτέλους τις προθέσεις της, όχι απλά επαναλαμβάνοντας το μοτίβο περί πολιτικής βούλησης, 
αλλά προχωρώντας έμπρακτα, και θα πρέπει να το αποδείξει εμπράκτως, εάν ναι, κατά πόσο θέλει να 
προχωρήσει στην προώθηση, εφαρμογή και υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου Υγείας.  Απλά, για να ξέρουν οι 
πολίτες και οι ασθενείς εάν και κατά πόσο θα συνεχίσει αυτή η ταλαιπωρία την οποία υφίστανται καθημερινά ή 
εάν θα έχουν το δικαίωμα και την προσδοκία ότι κάτι θα αλλάξει σε αυτό το χώρο, στον τομέα της δημόσιας 
υγείας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Ευχαριστούμε όλους τους ομιλητές που ανέλυσαν το θέμα.  Το θέμα είναι πολύ σοβαρό.   

 Εισηγήθηκα χθες στον Πρόεδρο της Βουλής ότι μετά από κάθε ολοκλήρωση της συζήτησης στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο θα πρέπει να γίνεται μία έκθεση με τις κυριότερες εισηγήσεις και απόψεις και να 
αποστέλλεται στο αρμόδιο υπουργείο ή τις αρμόδιες υπηρεσίες.  Νομίζω ότι έχει συμφωνήσει και ότι θα 
αναλάβουν οι υπηρεσίες εν πάση περιπτώσει να συντάξουν κάτι και γι’ αυτό το θέμα, του οποίου 
ολοκληρώνουμε τη συζήτηση σήμερα.  Διαφορετικά, δεν υπάρχει νόημα να αναλύουμε σήμερα εδώ. 
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Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Σαν να τζι έθθα ένι λειτουργικό, Πρόεδρε.   

 Με την άδειά σας; 

 Πρόεδρε, με την άδειά σας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Βλέπω ότι ίσως να μη λειτουργήσει αυτό το θέμα, διότι είναι αντικρουόμενες πολλές φορές οι απόψεις 
που εκτίθενται ή παρατίθενται εδώ πέρα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι θέμα της εκτελεστικής εξουσίας να πάρει τις ομιλίες, άμα θέλει...  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τζιαι να δκιαλέξει ό,τι θέλει ’πού μέσα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να πάρει και να προωθήσει τι θέλει ως εκτελεστική εξουσία. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Έν’ σαν να καταργούμαστε εμείς.  Αυτοκαταργούμαστε, αν δίδουμε το λόγο σε άλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν υπάρχει λόγος τώρα να... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για λόγους τάξεως, αν μου επιτρέπετε, προς ενημέρωση.  Κάθε φορά η Βουλή στέλλει 
τα πρακτικά στο αρμόδιο υπουργείο και βλέπει τη συζήτηση που γίνεται.  Δηλαδή δε θα αλλάξει τίποτε με το να 
γίνει σύνοψη.  Παίρνουν ολόκληρο το κείμενο, όλες οι απόψεις των συναδέλφων ακούονται και η εκτελεστική 
εξουσία, μια ικανή εκτελεστική εξουσία, μπορεί να τα λάβει υπόψη.  Δεν ευελπιστούμε και πάρα πολύ από τους 
σημερινούς κυβερνώντες.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη, 8 Μαρτίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου του 2012 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.272-2011). 

 2.  Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.068-2010). 

 3.  Ο περί Διεθνών Εμπιστευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.069-2011). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.020-2012). 

 5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.041-2012). 
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 6.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.250-2011). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.038-2012). 

 8.  Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.002-2012). 

 9.  Ο περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.236-2011). 

 10.  Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.057-2011). 

 11.  Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.013-2012). 

 12.  Ο περί της Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.052.047-2011). 

 13.  Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.012-2012). 

 14.  Οι περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.006-2012). 

 15.  Οι περί Συμπαραγωγής Ηλεκτρισμού και Θερμότητας (Διαδικασία 
Έκδοσης Διαχείρισης και Μηχανισμού Διασφάλισης των 
Εγγυήσεων Προέλευσης της Ηλεκτρικής Ενέργειας) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.009-2012). 

 16.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.010-2012). 

 17.  Οι περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Συνταξιοδοτικές Παροχές) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.011-2012). 

 18.  Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.012-2012). 

 19.  Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.013-2012). 

 20.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.014-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι προκλητικές δηλώσεις Βρετανών επισήμων και το μέλλον 
των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.001-2012). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για τα 
θέματα «Η εξέταση των διαδικασιών που ακολουθήθηκαν για 
την επιλογή συντονιστών οργανωτικών θεμάτων για τις ανάγκες 
της κυπριακής Προεδρίας» και «Ενημέρωση της επιτροπής 
αναφορικά με τις διαδικασίες που ακολουθήθηκαν για την 
πρόσληψη του επιστημονικού προσωπικού για τις ανάγκες της 
κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης». 
(Αρ.Φακ. 23.04.028.057-2011). 
(Αρ.Φακ. 23.04.028.056-2011). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γιώργος Νικολαΐδης Νίκος 

Δαμιανού Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαγεωργίου Πάμπος  

Δίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Κατσουρίδης Νίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυπριανού Ανδρέας Συλλούρης Δημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 
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Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», παρατηρήσεις του κ. Γιάννου Λαμάρη και έγκρισή 
τους. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2011», παρατηρήσεις του κ. Τάσου Μητσόπουλου και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 
2012 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταφερόμενου Εξοπλισμού υπό Πίεση Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2012 Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2012 
Νόμος του 2012». 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέσεις Διευθυντή, Πρώτου 
Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄, Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών και Βοηθού Πρώτου Λειτουργού Ευημερίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012» και 
«Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2012» και έγκρισή τους.  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», 
παρατηρήσεις του κ. Άγγελου Βότση, καταψήφιση του νομοσχεδίου και δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου (Α. Νεοφύτου, Ζ. Κουλίας, Δ. Συλλούρης). 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Διακρίσεις σε βάρος μικρομεσαίων εσπεριδοκαλλιεργητών για τις επιδοτήσεις - Συμμετοχή των 
συνδέσμων γονέων σχολείων δημοτικής εκπαίδευσης στις εργασίες των σχολικών εφοριών - Ένταξη 
στο ευρωπαϊκό πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας για απόρους - Έλεγχος συσκευών αδυνατίσματος 
στην αγορά - Εγκατάσταση συστημάτων ΑΠΕ χωρίς επέμβαση στο δίκτυο της ΑΗΚ - Παραχώρηση των 
εγκαταστάσεων και κτιριακών υποδομών του ΑΤΙ στο Ινστιτούτο Κύπρου - Πολιτιστικές εκδηλώσεις στα 
πλαίσια της κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της ΕΕ - Συμφωνία παραχώρησης στο Ινστιτούτο 
Κύπρου γης στο Πεντάκωμο - Αναβάθμιση του Αγροτικού Υγειονομικού Κέντρου Ευρύχου - 
Αντιπλημμυρικά έργα στο συνοικισμό Ψευδά - Μετακίνηση του εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων εκτός της κοινότητας Τίμης - Διαπλάτυνση του παλαιού υπεραστικού δρόμου Πάφου-Λεμεσού - 
Αποκατάσταση παλιού σκυβαλότοπου στην Αγία Μαρινούδα - Οχληρία από τη λειτουργία χώρου 
αδρανών υλικών στη Μαραθούντα - Οχληρία από τη λειτουργία χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Μη 
λήψη τηλεοπτικού σήματος στην Επισκοπή Πάφου - Σχέδια δρόμων στα Κονιά - Ένταξη των Κονιών στο 
σύστημα διανομής αλληλογραφίας του Επαρχιακού Ταχυδρομικού Γραφείου Πάφου - Προβλήματα από 
τη λειτουργία χώρου απόρριψης αδρανών υλικών και χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Βελτίωση 
δρόμων στην κοινότητα Άρμου - Βελτίωση του κύριου δρόμου από την Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς προς 
τον Πύργο - Ενίσχυση του Νοσοκομείου Πόλης Χρυσοχούς - Συντήρηση του γηπέδου Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς - Επαναχωρομέτρηση τεμαχίων στα Νέα Δήμματα - Εγγραφή δρόμου ως δημόσιου στα Νέα 
Δήμματα - Τοποθέτηση παιχνιδιών στον παιδότοπο των Νέων Δημμάτων - Βελτίωση δρόμου προς το 
Μέσα Χωριό Πάφου - Μέτρα κατά της τοποθέτησης κεραίας της ΑΤΗΚ στη Μεσόγη - Λήψη σήματος 
ιδιωτικών καναλιών στην περιοχή Πομού - Επέκταση και βελτίωση του αλιευτικού καταφυγίου Πομού - 
Έργα για προστασία της παραλίας στον Πομό - Οικονομική στήριξη ύδρευσης του Πομού από νέα 
διάτρηση - Βελτιωτικά έργα στον Πομό - Δημιουργία χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών στην περιοχή 
Πόλεως Χρυσοχούς - Δημοσίευση της αναθεώρησης της Δήλωσης Πολιτικής του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για την επαρχία Πάφου - Επίσπευση κατασκευής του γραμμικού πάρκου 
στον Πομό - Απομάκρυνση του χώρου εναπόθεσης λατομικών υλικών στο Μέσα Χωριό - Το ρυθμιστικό 
σχέδιο της λεωφόρου Μεσόγης - Τοποθέτηση φώτων τροχαίας στη λεωφόρο Μεσόγης - Αναπαλαίωση 
της παλαιάς βρύσης της Τρεμιθούσας - Κατασκευή γέφυρας μεταξύ Βιομηχανικών Περιοχών 
Τρεμιθούσας και Πάφου - Δημιουργία περιφερειακού δημοτικού σχολείου στην Τρεμιθούσα - Οι 
ενστάσεις στο τοπικό σχέδιο Πάφου - Βελτίωση του δρόμου Τρεμιθούσας-Βιομηχανικής Περιοχής - 
Απομάκρυνση του χώρου εναπόθεσης λατομικών υλικών στα Κονιά - Παράνομη λειτουργία ιδιωτικών 
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σχολείων στην επαρχία Πάφου - Παράνομη εκμετάλλευση τουρκοκυπριακής γης στην Τίμη - Επέκταση 
του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Καρδιοχειρουργικές επεμβάσεις σε παιδιά στο Μακάρειο 
Νοσοκομείο - Διενέργεια παιδοορθοπεδικών επεμβάσεων στην Κύπρο - Κατάργηση/παγοποίηση 
θέσεων προαγωγής επιθεωρητών δημοτικής εκπαίδευσης. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κόστος νοσηλείας ατόμων που τυγχάνουν δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης - Η ανέγερση 
αίθουσας αθλοπαιδιών στο Παραλίμνι - Εθνική Στρατηγική για τον Καρκίνο - Κώδικας δεοντολογίας για 
τους ψυχολόγους και προστασία των πελατών-ασθενών - Κανονισμός για τον τομέα των 
ψυχοθεραπευτών - Κατοχύρωση της ψυχοθεραπείας ως επαγγέλματος - Έλεγχοι για την ποιότητα του 
νερού στα σχολεία και ενέργειες για την αποκατάστασή της - Παραχώρηση αδειών για λειτουργία 
λατομείων σε κοινότητες της επαρχίας Λάρνακας - Εφαρμογή των κανονισμών για τη διαχείριση 
αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις - Κρατική χορηγία στους κατεχόμενους δήμους 
και κοινότητες. 

11. Συνέχιση της συζήτησης (Δ. Συλλούρης, Στ. Μισιαούλη Δημητρίου, Ά. Βότσης, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. 
Προκοπίου, Κ. Κωνσταντίνου) του θέματος «Η κατάσταση που επικρατεί στον τομέα της δημόσιας 
υγείας και η προοπτική εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας» και λήξη αυτού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


